
RIKSDAGENS PROTOKOLL
1913. Första kammaren. Nr 14.

Torsdagen den 13 mars.
Kammaren sammanträdde kl. 11 f. m.

Herr statsrådet Larsson avlämnade Kungl. Maj:ts nedan- 
nämnda nådiga propositioner till Riksdagen:

nr 105, angående anställande av en extra föredragande inom 
s j öf örs varsdepartementet;

nr 106, angående överflyttning av f. d. föreståndare och 
lärare _ vid numera indragna navigationsskolor till allmänna in
dragen gsstaten ;

nr ,107,’ angående extra anslag för utdelande av tillfälligt 
understöd åt f. d- daglönare vid marinen;

nr 112, angående förslag till utgiftsstat för postsparban
ken m. m.;

nr 114, angående beviljande av låneunderstöd åt ostkust
banans aktiebolag; och

ni 115, angående anläggning av statsbana från Karungi till 
Haparanda m. m.

Justerades protokollet för den 7 i denna månad.

A7id föredragning av bevillningsutskottets nästlidne dag bord
lagda memorial:

nr 22, i anledning av kamrarnas skiljaktiga beslut rörande 
bevillningsutskottets betänkande nr 20, i anledning av väckt 
motion om upphävande av tullen å superfosfat, och

nr 23, i anledning av kamrarnas skiljaktiga beslut beträf
fande viss del av bevillningsutskottets betänkande nr 21, angå
ende tull och skatt å socker m. m.,

godkändes de i dessa memorial föreslagna voteringsproposi- 
tionerna.

Föredrogos, men bordlädes ånyo på flera ledamöters begäran 
bankoutskottets under gårdagen bordlagda utlåtanden nr 20 och 21.

Första kammarens protokoll 1913. Nr U. 1
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Fritt lyse åt 
vaktmästare 
vid lands
arkiv och 

arkivdepån 
i Visby.

Föredrogs ånyo och företogs punktvis till avgörande stats
utskottets den 8 och 10 innevarande mars bordlagda utlåtande 
nr 8, angående regleringen av utgifterna under riksstatens åttonde 
huvudtitel, innefattande anslagen till ecklesiastikdepartementet.

Punkterna 1—9.

Vad utskottet hemställt bifölls.

Punkten 10.

Kungl. Maj:t hade föreslagit Riksdagen att dels medgiva, 
att i staten för landsarkiven i Vadstena, Uppsala, Lund och Göte
borg finge i stället för den däri nu intagna bestämmelsen i fråga 
om avdrag å avlöning för vaktmästare, som i sådan egenskap åt- 
njöte fri bostad och bränsle, införas eu så lydande anmärkning: 
»Därest vaktmästare i sådan egenskap åtnjuter fri bostad, bränsle 
och lyse, skall, så länge denna förmån kvarstår, å lönen avdra
gas 100 kronor årligen,» dels ock besluta sådan ändring i den för 
arkivdepån i Visby gällande staten, att vaktmästaren äger åtnjuta, 
utan avdrag å lönen, förutom bostad jämväl bränsle och lyse.

Utskottet hade i förevarande punkt på anförda skäl hem
ställt, att Riksdagen måtte

a) medgiva, att i staten för landsarkiven i Vadstena, Uppsala, 
Lund och Göteborg må i stället för den däri nu intagna bestäm
melsen i fråga om avdrag å avlöning för vaktmästare, som i 
sådan egenskap åtnjöte fri bostad och bränsle, införas en så ly
dande anmärkning: Därest vaktmästare i sådan egenskap åtnjuter 
fri bostad, bränsle och lyse, skall, så länge denna förmån kvar
står, å lönen avdragas 100 kronor årligen, varande vaktmästare 
likväl skyldig att själv bekosta elektrisk armatur och lampor;

b) besluta sådan ändring i den för arkivdepån i Visby gäl
lande staten, att vaktmästaren skulle äga åtnjuta, utan avdrag å 
lönen, förutom bostad jämväl bränsle och lyse, med skyldighet 
dock för honom att själv bekosta elektrisk armatur och lampor.

Herr Klefbeck: Som jag förstår, att tiden är dyrbar, då 
vi hava att behandla detta digra utskottsutlåtande, skall jag för
söka att begränsa mig till det minsta möjliga.

Som kammaren torde finna, har utskottet gjort det tillägg 
till Kungl. Maj:ts förslag, att vaktmästarna skulle själva bekosta 
elektrisk armatur och lampor. Jag vill då påminna om, att dessa 
vaktmästare vid landsarkiven hava eu obetydlighet över 1,000 kr. 
i avlöning, och att vaktmästaren vid arkivdepån i A isby har alle
nast en avlöning av 600 kronor. Det förefaller mig, som om 
dessa små löner icke lämna mycket över utom vad till livets 
uppehälle hörer, och att vaktmästarna därför borde slippa kost-
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ii adel! för armatur och lampor. Vi beviljade nyligen ett stort Fritt lyse åt 
belopp till inköp av ett palats åt vår minister i Petersburg, och vaktmästare 
bestämde då, såvitt jag minnes, ingenting om, att han skulle be- vid }andsr 
kosta armatur och lampor. Vidare kan den olägenheten uppstå, arkivdepån 
att vederbörande vaktmästare vägra att köpa armatur och lampor, i Visby. 
och då stå vi inför den faran, som både utskottet och Kung]’ (Forts.) 
Maj:t talat om, nämligen att arkiven icke kunna säkerställas för 
eldskada. \ aktmästarna kanske vilja behålla sina gamla fotogen
lampor, och då får man icke den enhetliga belysning, som man 
önskat. Jag skulle därför vilja hemställa till kammaren, att den 
i denna punkt bifaller Kungl. Maj ds proposition oförändrad.

Greve Klingspor: Den föregående ärade talaren klagade 
över, att vaktmästarna hava så låg avlöning, och fäste sig sär
skilt vid vaktmästaren vid Visbydepån. Beträffande denne vakt
mästare är emellertid att märka, att han har mycken liten tjänst
göringsskyldighet. Depan i Visby är öppen för allmänheten 
endast en eller par gånger i veckan, och han har annan syssel
sättning, som ger honom rätt goda inkomster, så att det före- 
ligger icke någon anledning att beklaga honom. Vad angår den 
föreslagna skyldigheten för vaktmästarna att skaffa sig armatur 
för elektrisk belysning, så är den en obetydlig utgift. Men det 
är nödvändigt, att de, som fritt få njuta förmånen av detta lyse, 
själva ansvara för kostnaden för armaturen. Om de haft kvar 
fotogenbelysningen, så skulle de ha fått köpa sig fotogenlampor 
skafva, Av samma skäl är det tydligt, att de böra köpa denna 
armatur själva. Den är en förbrukningsartikel, som man lämp
ligen bekostar sig själv.

Jag ber att få yrka bifall till utskottets förslag.

Efter härmed slutad överläggning gjordes enligt förekomna 
yrkanden propositioner, först på bifall till vad utskottet i förelig
gande, punkt hemställt samt vidare därpå att kammaren med av
slag å utskottets hemställan, såvitt den skilde sig från Kungl.
Maj:ts i ämnet gjorda framställning, skulle bifalla denna fram
ställning oförändrad; och förklarades den förra propositionen, 
vilken upprepades, vara mod övervägande ja besvarad.

Punkternål 11—26.

3 Nr 14.

Vad utskottet hemställt bifölls.

Punkten 27. Anslag till 
inredning av
naturhistori-

Kungl. Maj:t både föreslagit Riksdagen att för fortsättande ska riksmu- 
och avslutande av inredningen av naturhistoriska riksmuseets ny-seefe 
byggna(ler vid Frescati bevilja, utöver redan anvisade 175,000 Frescati.
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Anslag till in
redning av 
naturhistori
ska riksmu
seets nybygg

nader vid 
Frescati.
(Forts.)

kronor, ytterligare 440,256 kronor samt därav anvisa på extra 
stat för år 1914 ett belopp av 220,128 kronor.

Utskottet hade i nu föredragna punkt på angivna grunder 
hemställt, att Riksdagen måtte för fortsättande och avslutande av 
inredningen av naturhistoriska riksmuseets nybyggnader . vid 
Frescati "bevilja, utöver redan anvisade 175,000 kronor, ytterligare 
424,774 kronor samt därav anvisa på extra stat för år 1914 ett 
belopp av 212,387 kronor.

Reservation hade avgivits av greve F. Cl:son Wachtmeister, 
herrar A. Ekman och A. N. Halm, greve P. O. L. Klingspor, 
friherrarna U. G. Falkenberg och J. G. Beck-Friis samt herrar 
N. O. Bruce, K. StarbäcJc, E. A. Nilson och E. F. Hellberg, 
vilka på anförda grunder ansett, att utskottet bort hemställa, att 
Riksdagen måtte för fortsättande och avslutande av inredningen 
av naturhistoriska riksmuseets nybyggnader vid Frescati bevilja, 
utöver redan anvisade 175,000 kronor, ytterligare 440,256 kronor 
samt därav anvisa på extra stat för år 1914 ett belopp av 
220,128 kronor.

Greve Wachtmeister, Fredrik: Då Riksdagen i fjol 
hade att pröva det begärda anslaget för inredning av naturhisto
riska riksmuseets nya byggnader, så funno statsutskottet och Riks
dagen, att det härför begärda anslaget å 633,000 kronor var ovan
ligt högt. Riksdagen prutade därför 35,000 kronor på anslaget 
och skrev till Kungl. Maj:t med begäran att vid nästa riksdag 
få emotse utredning, huruvida dessa utgifter skulle kunna be
gränsas genom användning av dels någon billigare sorts glas och 
dels gamla skåp.

Nu har Kungl. Maj:t föranstaltat om denna utredning, där
vid Vetenskapsakademien och intendenterna vid museum fått yttra 
sig. Vetenskapsakademien har därvid sagt, att skall man nöd
vändigt pruta, så är det möjligt att pruta 33,000 kronor. Kungl. 
Maj:t har däremot sagt, att' det är möjligt att pruta 18,000 kro
nor, men att Kungl. Maj:t däremot icke vill vara med om en 
prutning av 33,000 kronor, därför att då skulle man icke kunna 
använda spegelglas i den utsträckning, som är nödvändigt för 
museet. Utskottet har yttrat följande:

»Riktigheten av den uppfattning, som 1912 års Riksdag, 
enligt vad ovan erinrats, uttalade angående möjligheten att ernå 
besparing i ifrågavarande kostnader genom användning i vissa 
fall av dubbeltjockt fönsterglas i stället för spegelglas, synes av 
den av akademien nu lämnade förnyade utredningen hava till 
fullo bekräftats; och utskottet har icke av vad departementschefen 
anfört beträffande olämpligheten av en sådan åtgärd funnit anled
ning frångå denna uppfattning. Akademien har själv framhållit 
möjligheten av inskränkning i användningen av spegelglas, och 
då utskottet för sin del håller före, att denna åtgärd beträffande
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skåpen och de mindre montrerna utan någon nämnvärd olägen
het för ett tillfredsställande exponeringsresultat låter sig genom
föra, anser sig utskottet böra vidhålla den ställning till frågan, 
som av 1912 års Riksdag intogs.»

Det är ganska märkligt, att utskottets majoritet har kunnat 
säga detta, ty går man tillbaka till handlingarna och ser efter 
vad vetenskapsakademien sagt, så stämmer det ingalunda med 
vad utskottet har lagt i akademiens mun. Akademien säger 
nämligen:

»Ehuru akademien anser det mycket ovisst, huruvida använ
dandet av dubbelt] ockt glas i stället för spegelglas i längden kom
mer att visa sig ekonomiskt, vill akademien dock, ifall en bespa
ring härvid ovillkorligen skall göras, ej bestämt avstyrka den
samma, om akademien också fortfarande anser, att det vore 
klokare och ändamålsenligare att använda spegelglas.»

Går man vidare tillbaka i papperen och granskar vad inten
denterna sagt, särskilt den intendent, professor Lönnberg, å vil
kens avdelning den största besparingen skulle göras, 8,000 kronor 
av de 15,000, så finner man, att han har framhållit olägenheten 
av att använda det s. k. dubbeltjocka fönsterglaset i en tämligen 
avskräckande dager. Han säger, att endast med spegelglas kunna 
erhållas fullt plana ytor. Sedan talar han om, att den näst bästa 
glassorten näst efter spegelglas är s. k. dubbeltjockt glas, men 
tillägger, att även den bästa kvaliteten, till följd därav att detta 
glas är blast, alltid, är buktigt eller vågigt samt ofta försett med 
bläddror eller andra fel, samt att felfri vara ej kan åstadkommas 
av detta slags glas. Vidare tillägger han, att dessutom kunna 
uppstå speglingsfenomen, som försvåra eller rent av hindra seen
det, vilket allt måste inverka störande och hindrande på åskåda
ren. Till dessa olägenheter, yttrar lian vidare, komma ytterligare 
andra,. bland andra att det s. k. dubbeltjocka glaset är ganska 
skört, i synnerhet i större ytor.

I detta hänseende kan jag omtala för kammaren något, som 
]ag Ilek höra i går kväll. Professor Nathorst, vilken jag antager 
är för kammarens ledamöter bekant såsom den, vilken förestår 
den avdelning av detta museum, som innehåller föremål från den 
synnerligen intressanta tropiska flora, som för mycket lång tid 
antagligen miljoner år sedan existerade på Island och omkring 
Ishavet, fick för få dagar sedan besök av utländska vetenskaps
män. De visade sig mycket intresserade och sträckte sig över 
g asen i montrerna för att de skulle se bättre, och då gick ett 
glas sönder. Lyckligtvis uppstod icke någon större skada, men 
det kunde väl hava inträffat. Det glas, som gick sönder, var 
icke spegelglas, ty det håller, utan dubbeltjockt glas. På sid. 75 
i statsrådsprotokollet finnes ett uttalande av professor Lönnberg, 
däri anföras flera exempel bland andra från lantbruksakademiens 
museum, och dessa exempel visa, synes det mig, på ett tydligt
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och klart sätt, huru fördelaktigt spegelglas är och huru litet för
delaktigt det andra. Professor Lönnberg anför vidare, att sådant 
spegelglas användes i allmänhet i museerna i; Europa, även i 
museer, som hava en mycket anspråkslösare rang i avseende ä 
vetenskapligt värde än vårt naturhistoriska riksmuseum.

Jag tror därför, att Riksdagen skulle göra klokt i att bevilja 
det anslag, som Kungl. Maj:t i detta hänseende begärt, och icke 
fästa sig vid de enligt mitt förmenande icke hållbara skäl, som 
utskottsmajoriteten framfört emot Kungl. Maj:ts proposition. Jag 
ber därför att få yrka bifall till den vid punkten fogade reserva
tionen, som överensstämmer med Kungl. Majds proposition.

Herr Strömberg: Jag medger gärna, att det belopp, var
om frågan nu rör sig, är ganska ringa, särskilt om man jämför 
det med den stora summa, 633,000 kronor, som hela inredningen 
beräknats kosta. Men det är icke så mycket beloppet som så 
mycket mera principen, som gjort, att jag i likhet med utskotts
majoriteten stannat för detta förslag att på det av Kungl. Maj:t 
begärda beloppet pruta 15,800 kronor. Jag vill ytterligare under
stryka vad den föregående talaren framhöll därom, att 1912 års 
Riksdag i fråga om anslaget till inredning av museets nybygg
nader på statsutskottets tillstyrkan bestämt uttalade, att Riksdagen 
icke blivit övertygad om, att icke en väsentlig nedsättning i det 
begärda anslaget kunde ske. För vinnande av kostnadsminskning 
påpekades därvid särskilt två saker; den ena var att de gamla 
skåpen borde användas i större utsträckning än man tycktes avse, 
den andra att användningen av spegelglas i skåp och montrer 
skulle i möjligaste mån inskränkas, och spegelglaset i vissa fall 
ersättas med någon billigare sorts glas. Det var därför Riksda
gen så att säga återremitterade förslaget, i det att Riksdagen be
viljade endast eu del av den begärda summan och hos Kungl. 
Maj:t anhöll om förnyad utredning i syfte att nedbringa kost
naden.

Det måste erkännas, att försök av vederbörande gjorts att 
gå denna Riksdagens önskan till mötes. Vad de gamla skåpen 
beträffar, ha de tagits med, utom dem vilkas reparation skulle 
bliva dyrare än att köpa nya. Vad åter angår spegelglaset, 
framgår det av intendenternas yttranden, att detsamma i vissa 
fall kan utan större olägenhet utbytas mot s. k. dubbelt]ockt 
fönsterglas. Häri instämmer också vetenskapsakademien och 
visar, att man på så sätt kan minska kostnaden med 15,840 kro
nor, men detta har icke Kungl. Maj:t gillat och därför ansett, 
att anslag borde beviljas till det gamla beloppet. Den föregående 
ärade talaren yttrade, att det icke, såsom utskottet framhållit, var 
detta, som veteuskapsakademien och intendenterna ha sagt, utan 
det var nästan motsatsen. Jag hänvisar dock till deras avgivna 
yttranden, på samma gång jag medgiver, att det visserligen icke
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är med någon entusiasm — det säger sig själv — som intenden
terna och akademien gått med på denna prutning å sitt ur
sprungliga förslag, men de ha dock sagt, att den kan ske utan 
större olägenheter. Den av den föregående ärade talaren åbero
pade professor Lönnberg har visserligen uttalat skarpa betänklig
heter mot att använda annat än spegelglas i de stora montrerna, 
och lian tillägger, att han ansett sig ej kunna förorda använd
ning av dubbeltjockt glas till annat än tak och i vissa fall till 
gavlar på skåpen, men ej på de sidor, genom vilka åskådaren 
skall betrakta föremålen. Om likväl, tillägger lian, eu nedsätt
ning maste ske, skulle eu sådan reduktion med mindre olägenhet 
kunna drabba vissa skåp pa grund av däri förvarade samlingars 
natur, genom att spegelglaset utbyttes mot dubbeltjockt glas i 24 
större och några mindre skåp; och lian kommer därigenom till 
en besparing på omkring 8,000 kronor. Något utbyte i övrigt 
vill han icke vara med om, men här anser han, att ett utbyte 
kan ske utan olägenhet. Jag tror även, att så är fallet. Det är 
icke meningen att använda dubbeltjockt glas i de stora skåpen, 
utan endast i de mindre och liggande små lådor för förvaring av 
varjehanda föremål. Det är förvisso ej av så dålig kvalitet, att 
det hindrar lämplig exponering av föremålen, utan denna torde 
i här avsedda fall mycket väl gå för sig.

Då Riksdagen i fjol så bestämt uttalade sig för nedsättning 
av anslaget och direkt pekade på, att nu ifrågavarande besparing 
skulle kunna göras, förefaller det mig underligt, om sedan veder
börande gått Riksdagens önskan till mötes och sökt något ned
bringa kostnaden, Riksdagen nu skulle säga nej och taga tillbaka 
vad den förut sagt. Jag tror icke att detta är sättet att uppe
hålla respekten för Riksdagens uttalanden. Vederbörande torde 
då icke känna sig alltför manade att göra så sparsamma beräk
ningar som möjligt. Då jag är övertygad om att denna lilla in
skränkning i kostnaderna mycket väl kan göras utan att skada 
det ändamål, som avses, ber jag att få yrka bifall till utskottets 
förslag.

I sammanhang härmed vill jag påpeka, att akademien gått 
med på en nedprutning av 18,000 kronor i anslaget till oförut
sedda utgifter. Detta medgivande synes vara mycket betänkli
gare, ty det kan man vara säker om, att nog uppkomma oförut
sedda utgifter, som taga det från början beräknade beloppet i 
anspråk. Om man däremot pekar på eu viss punkt, där bespa
ring genom användning av billigare material kan göras, så blir 
den därav föranledda nedsättningen i anslagssumman långt mindre 
farlig ^ att för vederbörande finna sig till rätta med, än nedsätt
ning å beloppet för oförutsedda utgifter kan bliva.

Greve Klingspor: Kan man göra några besparingar, isyn
nerhet kloka sådana, är jag gärna med därom, men härvidlag
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tror jag knappt, att det är något skäl i att göra den besparing, 
utskottet föreslår. Utskottet har tänkt sig, att man skulle ersätta 
det s. k. spegelglaset med dubbeltjockt fönsterglas, och det är ju 
alldeles givet, att så kan ske. Men om det är lämpligt för detta 
ändamål, det är en annan sak. Nu säges ju i utredningen på 
sid. 68 i den kungliga propositionen, att alla fackmän, som där
om rådfrågats, hava ansett, att spegelglas i föreliggande fall borde 
komma till användning, och att arkitekten Anderberg ytterligare 
understrukit samma mening. När nu alla fackmän säga, att man 
bör hava spegelglas i stället för det andra glaset, är det väl icke 
skäl att för en besparing av 15,000 kronor riskera, att det hela 
blir olämpligt anordnat. Det är ju här fråga om en byggnad, 
som blir synnerligen dyrbar, uppgående till en kostnad av 2 å 3 
miljoner. Om nu vid anordnandet av inredningen sådana be
sparingar skulle vidtagas, som skulle göra det hela olämpligt, 
tycker jag knappt, att man kan stå till svars för detta. Jag tror 
därför, att det förslag, som i den kungliga propositionen fram
kommit, är det riktiga, och detsamma ha ju ock reservanterna 
föreslagit.

Jag ber på grund härav att få yrka bifall till reservanternas 
hemställan, som ju fullständigt överensstämmer med Kungl. 
Maj:ts förslag.

Herr Halm: Då jag förlidet år var med om en nedsätt
ning i det stora anslaget till Naturhistoriska Riksmuseet, tänkte 
jag mig, att denna nedsättning mycket väl skulle kunna åstad
kommas på träinredningen till museet, och jag har fortfarande 
den tanken, att man just på det området skulle kunna åstad
komma den egentliga besparingen. Det förhåller sig nämligen 
så, att en del av dessa skåp och montrer äro varandra ganska 
lika. Om man sålunda först tillverkat modeller till skåp och 
montrer samt utbjudit tillverkningen åt liera små firmor på en
treprenad, har man otvivelaktigt just bär kunnat göra ganska 
stora besparingar. Nu vänder man sig till stora firmor, såsom 
t. ex. Nordiska Kompaniet och med dem jämförliga. Det är ju 
givet, att dessa skola ha sin stora avance å beställningen. Genom 
den utredning, som Riksdagen förlidet år begärde, har emellertid 
visat sig, att vederbörande ej kunna göra någon nedsättning på 
detta område, utan har utskottet för att kunna nedbringa sum
man måst hålla sig till glaset. Här vill jag dock icke vara med 
om någon nedsättning, ty jag vill ej bära ansvaret, om man får 
ett glas, som ger en oriktig bild av det, som skall förevisas inom 
glaset. Och när i alla fall anslagets totala belopp är 633,000 
kronor, och det här gäller en summa av blott 15,000 kronor till 
ett så betydande ändamål som det ifrågasatta, tycker jag nästan, 
att man skulle kunna vara med om denna summa för att vara 
fullt förvissad om, att allt blir i så gott skick som möjligt.
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Jag ber därför, herr talman, att få yrka bifall till reserva
tionen.

Herr Lindblad, Anders: Herr talman! Jag skall be att 
få yrka bifall till statsutskottets förslag. Det förefaller mig, som 
om Riksdagen ej det ena året kan skriva och begära en nedsätt
ning och det andra året avslå en sådan nedsättning, som blivit 
resultatet av Riksdagens egen skrivelse. Nu har besparingen gjorts 
på det enda, som varit möjligt att spara på, nämligen glaset, och då 
får väl Riksdagen ta detta glas. Och den kan säkerligen göra 
det utan någon risk. Härtill kommer, att det glas, som stats
utskottet förordar för de små montrerna och skåpen, kan till
verkas inom landet, men spegelglaset måste tagas utifrån.

Jag lyssnade ganska uppmärksamt på min ärade ordförande 
på fjärde avdelningen under hans yttrande rörande de utländska 
vetenskapsmän, som varit på besök här, varvid glaset ramlat ned 
på de föremål, som lågo inunder. Det skulle naturligtvis utgöra 
ett skal, för att spegelglaset vore bättre än det föreslagna glaset. 
Men jag tror för min del, att, om man lägger sig på spegelglaset 
på samma sätt som de tyska vetenskapsmännen enligt hans ut
talande gjorde, går det nog på samma vis med detta, och så
lunda innebär ej denna omständighet något särskilt starkt skäl 
för att taga spegelglas i stället för tjockt fönsterglas. I värsta fall 
får man väl sätta upp anslag vid de små montrerna och skåpen, 
att detta glas ej får användas till att lägga armarna på.

Jag skall be att få yrka bifall till statsutskottets hemställan.

Herr Bäckström: Av den siste talarens anförande tycktes 
framgå, att han anser, att huvudskälet för användande av spegel
glas i förevarande fall endast skulle varit att få ett tjockt och 
starkt glas. Detta är dock ej alls fallet. Denna egenskap är vis
serligen en fördel med spegelglaset, men dock ej huvudskälet, 
varför man önskar detta glas, utan huvudskälet är för mig något, 
som också för den siste ärade talaren borde verka tilltalande. 
Vem är det nämligen, som blir lidande på besparingen, om man 
sätter ett sämre glas i montrerna? Jo, allmänheten, som kom
mer för att se på föremålen. Dessa montrer komma alltid att 
vara låsta, allmänheten kommer alltid att få se föremålen så 
bra, som den borde se dem. De utländska vetenskapsmännen 
som här talats om, kunna i nödfall be att få montrerna öppnade, 
men det kan ej allmänheten. Det är således just ur allmänhetens 
synpunkt, som jag yrkar bifall till reservationen.

Herr Nilsson, Karl: Jag vill fästa uppmärksamheten på 
— och jag har en tämligen stor erfarenhet på detta område — 
att då det sagts, att bilden genom blåst vanligt fönsterglas skulle 
missvisa, är detta en fullständig överdrift. Numera tillverkas i
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vårt land ett synnerligen gott fönsterglas, och man behöver ej 
alls med detta fönsterglas riskera missvisande bilder. Därtill 
kommer, att det s. k. ofolierade spegelglaset ju måste köpas från 
Belgien, emedan det ej tillverkas inom landet. Det synes mig ej 
lämpligt, att vi bär skulle votera för att på bekostnad av svenskt 
fabrikat köpa utländskt sådant. Dessutom är det andra olägen
heter med detta spegelglas. På grund av att det är så mycket 
tjockare än vanligt fönsterglas, kräves för detsamma mycket 
starkare bågar, som draga större kostnad och som, vare sig man 
använder skjutdörrar eller andra dörrar, lättare hänga sig, eller 
slå sig skeva, varigenom glaset lätt spräckes. Det kan alltså en
ligt min mening ej vara minsta anledning att i detta fall tänka 
på spegelglas, helst det också är så betydligt mycket dyrare. Jag 
kan säga herrarna, att spegelglas kostar cirka 20 kr. per kva
dratmeter, under att det andra endast betingar 4 k 5 kr. pr kva
dratmeter. Då förstå vi ju, att om det fall inträffar, att en ruta 
spricker eller ramlar ned, underhållskostnaden blir så betydligt 
mycket mindre för vanligt dubbeltjockt fönsterglas än för ofoli- 
erat spegelglas. Allt detta tillsammantaget jämte den störa be
sparing, som genom utskottets förslag skulle göras, synes mig 
innebära goda skäl för Riksdagen att här böra följa utskottsmajo- 
riteten.

På grund av det anförda ber jag, herr talman, att få yrka 
bifall till utskottets förslag.

Greve Wachtmeister, Fredrik: Jag skall först be att 
få yttra mig litet om det, som mina ärade vänner från statsut
skottet, herrar Strömberg och Lindblad, talat om, nämligen att 
Riksdagen ej skulle göra klokt i att gå med på Kungl. Maj:ts 
förslag, därför att den i fjol i sin skrivelse framhöll, att man 
borde inskränka användandet av spegelglas. Jag tror dock ej, 
att en riksdagsskrivelse får fattas på detta sätt, utan vad Riks
dagen menade var, att man skulle göra eu ordentlig utredning 
för att utröna, om det kunde vara möjligt eller klokt att göra 
en sådan inskränkning. Nu ha vi fått svar härpå, och det sva
ret synes mig alldeles bestämt tyda på, att det ej skulle vara 
riktigt klokt att företaga en sådan inskränkning. Då herr Lind
blad nämnde, att dessa utländska vetenskapsmän skulle bunt sig 
så ovarsamt åt, att ingå glas skulle hålla, om man på det viset 
lutade sig mot dem, får jag verkligen säga herr Lindblad, att 
det är alldeles klart, att eu vetenskapsman och van museiman 
nog förstår mycket bra, huru mycket man kan luta sig på ett 
vanligt glas, men saken är, att dessa vetenskapsmän äro vana 
vid spegelglas i museer utomlands och därför trodde de, att så
dant fanns här också.

Vidare sade den siste talaren, att det vore oklokt att taga 
spegelglas, därför att man måste köpa det utifrån, då man ju
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dock kan göra gott glas bär i landet. Det ärja tråkigt, att man Anslag till in- 
skall behöva använda utländsk vara, men vad säger den ärade redning av 
talaren om, att vid de museer utomlands — och vi ha av professor "^ariksmu 
Lönnberg uppräknade en hel massa, en lista, som kunde göras sects nybygg- 
betydligt längre där man börjat med sådana sämre dubbel- nader vid 
tjocka fönsterglas, men sedermera funnit med sin fördel fören- Frescati. 
ligt att utbyta detta glas mot spegelglas? Jag tror verkligen, att (Forts-) 
den erfarenhet, som dessa utländska museimän vunnit, den bör 
man tillgodogöra sig från början och genast begagna, när vi göra 
detta miljon bygge och sålunda skaffa en förstklassig inredning.

Herr talman, jag vidhåller mitt yrkande.

Sedan överläggningen förklarats härmed slutad, yttrade herr 
talmannen, att beträffande förevarande punkt yrkats, dels att vad 
utskottet hemställt skulle bifallas, dels ock att kammaren skulle 
antaga det förslag, som innefattades i den vid punkten avgivna 
reservation.

Härefter gjorde herr talmannen propositioner i enlighet med 
dessa yrkanden och förklarade sig anse propositionen på bifall 
till utskottets hemställan vara med övervägande ja besvarad.

Votering begärdes, i anledning varav uppsattes, justerades 
och anslogs en så lydande omröstningsproposition:

Den, som bifaller vad statsutskottet hemställt i punkten 27 
av sitt utlåtande nr 8, röstar

Ja;

Den, det ej vill, röstar

Nej;

Vinner nej, antages det förslag, som innefattas i den vid 
punkten avgivna reservation.

Omröstningen företogs, och vid dess slut befunnos rösterna 
hava utfallit sålunda:

Ja —- 66; 

Nej — 57.

Punkterna 28—35.
Vad utskottet hemställt bifölls.

Punkten 06. Om motarbe-

Med tillstyrkande av vad Kungl. Maj :t därom föreslagit hade monuårante-* 
utskottet i föreliggande punkt hemställt, att Riksdagen måtte gen i Sverige.
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a) medgiva, att den besparing, som komme att uppstå å det 
för motarbetande genom offentligt upplysningsarbete av den i 
Sverige bedrivna mormon värvningen på extra stat för år 1913 
beviljade anslaget av 8,000 kronor finge i enahanda syfte användas 
under år 1914, samt

b) för samma ändamål anvisa på extra stat för år 1914 ett 
belopp av 2,000 kronor.

Vid denna punkt hade reservation anförts av herrar A. C. 
Lindblad, K. V. Rydén, N. K. Lindberg och C. dt. Jansson, utan 
att dessa likväl däri antytt sin åsikt.

Herr Lindblad, Anders: Jag har jämte mina partivän
ner reserverat mig beträffande detta anslag, liksom vi gjorde före
gående år, dels av principskäl och dels därför, att jag knappt 
tror, att anslaget har någon som helst praktisk betydelse för mot
arbetande av mormon värvningen. Jag har visserligen icke själv 
personligen varit i tillfälle att åhöra pastor Aslev, som ju utför 
det omskrivna arbetet, men han var i Göteborg förliden sommar, 
och vid det tillfället fanns det ett par svenska flickor, som hem
vant från Utah på besök. Dessa begagnade tillfället att närvara 
vid hans möte och uppträdde till och med mot honom under det
samma. Jag har nu sett av en redogörelse i tidningarna i dessa 
dagar, att pastor Åslev själv ansett, att hans mission i Göteborg 
misslyckats, kanske beroende just därpå, att dessa båda flickor 
voro närvarande på mötena och uppträdde där.

Dessa flickor, som varit i Utah i respektive 4 och 6 år, ut
talade bestämt, att det som pastor Åslev framställde på mötena 
var falskt och oriktigt i de allra flesta fall. Själva hade de 
först i Utah kommit att tillhöra mormonernas religiösa sekt, men 
de hade icke funnit något av vad pastor Åslev här framställde, 
utan de hade tvärtom funnit, att det icke var något värre med 
den religionen än med så många andra. Vad som gör, att de 
resa till Amerika, eller rättare sagt till Utah, är att de där för
tjäna mera. Detta hade för de båda flickorna, precis som för 
alla andra, varit huvudanledningen till att de utvandrat. Den 
ena hade varit i Göteborg i 9 år; hon hade varit sömmerska där, 
men hade under denna tid icke kunnat förtjäna till eu resa till 
Amerika. Nu hade hon varit i Utah i 4 år och förtjänat både 
resan ditut-samt till en resa tillbaka till Sverige. Hon var hem
ma en tid men ämnade återvända till Utah. Det var således 
förtjänsten, som var lockande för dem, men ingenting annat. 
Jag tror icke, att pastor Åslev förmår hindra en emigration, som 
har sin förnämsta orsak i sociala förhållanden. År det då, som 
dessa flickor bestämt bedyrade — och för mig framstodo de som 
mycket anständiga och trovärdiga flickor — att pastor Åslev far 
fram med osanningar rörande förhållandena, så är det ju så myc-
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ket värre. Därom vill jag emellertid icke yttra mig, men jag 
tror, att Riksdagen gjorde klokt i att så fort som möjligt avföra 
detta anslag. Jag har icke den ringaste tro på, att man därige
nom åstadkommer något, och dessutom är det ur principiell syn
punkt oriktigt av staten att på detta sätt blanda sig i enskilda 
religiösa rörelser.

År det någonting i mormonismen, som är av beskaffenhet 
att vara till skada, kommer man väl snart till insikt därom; är 
det något, osom visar sig vara till fördel, lärer det icke hjälpa, 
om pastor Aslev håller aldrig så många föredrag. Jag kan där
för icke annat än, liksom jag gjorde här i fjol i kammaren, yrka, 
att ifrågavarande anslagspost måtte utgå ur budgeten, och jag 
ber alltså, herr talman, att få yrka avslag å utskottets framställ
ning.

Greve Klingspor: Det är ju icke mer än ett år sedan 
Riksdagen lämnade detta anslag för det ändamål, vi nu tala om, 
nämligen atto hindra mormonvärvningen. Någon erfarenhet av 
hur pastor Aslev har kunnat verka finns visserligen ännu icke. 
Men för varje år, som går, får man ju erfarenhet, och Kungl. 
Maj.t har föreslagit, att detta anslag fortfarande skulle utgå, till 
dess man får se, hur stor nytta det kan göra.

Därför har Kungl. Maj:t föreslagit, att den besparing å 2,000 
kronor, som kommer att uppstå å det för motarbetande av den 
i Sverige bedrivna mormonvärvningen på extra stat för år 1913 
beviljade anslaget av 8,000 kronor, må i enahanda syfte använ
das under år 1914, ävensom begärt ett nytt anslag å 2,000 kro
nor för samma år, och utskottet har icke funnit något skäl att 
gå ifrån Kungl. Maj:ts förslag, utan har tillstyrkt bifall till det
samma.

Jag ber nu, herr talman, att få yrka bifall till utskottets 
förslag.

Herr Klefbeck: Jag vill endast meddela kammaren, att 
långt innan jag fick reda på, att denna fråga betraktades såsom 
eu partifråga för vårt parti, på det sätt att endast våra represen
tanter o i utskottet reserverat sig, hade jag åhört ett föredrag av 
herr Åslev hemma i vår kyrka. På mig verkade det icke syn
nerligen vederhäftigt. Det åtföljdes av åtskilliga uppträden, men 
det behöver ju icke precis läggas honom till last. Dessutom har 
jag i någon tidning — jag minns icke, om det var i ecklesia
stiktidningen . eller någon annan — sett en skrivelse från ärke
biskopen, i vilken han hänvänder sig till olika församlingar med 
begäran, att de måtte påkalla denne pastors besök, för att han 
dar skulle bliva i tillfälle att hålla sitt föredrag. Jag vet icke, 
vilka förhållanden, som ligga bakom denna skrivelse, men jag 
fick det intrycket, att församlingarna själva och prästerna i för-
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samlingarna icke hade uppskattat fördelen av sådana föredrags 
hållande, varför de behövde eu liten vänlig påstötning om att 
ett föredrag i den riktningen skulle vara nyttigt.

För min del har jag den uppfattningen — och den betyder 
kanske icke så mycket för övrigt — att detta anslag är tämligen 
onödigt. Jag vill därför, herr talman, yrka bifall till reserva
tionen.

Sedan överläggningen förklarats härmed slutad, gjordes jäm
likt därunder förekomna yrkanden propositioner, först på bifall 
till vad utskottet i nu föredragna punkt hemställt samt vidare 
på avslag därå, och förklarades den förra propositionen, vilken 
upprepades, vara med övervägande ja besvarad.

Punkterna 37 —31.
Vad utskottet hemställt bifölls.

Punkten 52.
Lades till handlingarna.

Punkten 53.
Kung!. Maj:t hade under punkten 53 av åttonde huvudtiteln 

i statsverkspropositionen föreslagit Riksdagen att i avbidan på 
proposition angående anslag för konservering av Risinge gamla 
kyrka beräkna för ifrågavarande ändamål å extra stat för år 1914 
ett belopp av 9,875 kronor.

Sedermera hade Kungl. Maj:t i eu den 24 januari 1913 till 
Riksdagen avlåten, till statsutskottets förberedande behandling- 
överlämnad proposition (nr 70), under åberopande av bilagt ut
drag av statsrådsprotokollet över ecklesiastikärenden för samma 
dag, föreslagit Riksdagen att för konservering av Risinge gamla 
kyrka anvisa på extra stat för år 1914 ett belopp av 9,875 kronor.

I nu föredragna punkt hade utskottet på anförda skäl hem
ställt, att Riksdagen måtte för konservering av Risinge gamla 
kyrka anvisa på extra stat för år 1914 ett belopp av 4,500 kronor.

Reservation hade vid denna punkt avgivits av greve F. Cl:son 
Wachtmeister, herr A. Ekman, greve P. O. L. Klingspor, friherre 
Jk. C. Falkenberg, herr H. F. Lamm. friherre J. <1. Beek-Friis 
samt herrar G. 1IT. H. Ekelund, N. O. Bruce, K. Starbäck och 
E. F. Hellberg, vilka ansett, att utskottets yttrande och förslag 
bort hava följande lydelse:

»Utskottet, som funnit de föreslagna konserveringsarbetena å 
ifrågavarande ödekyrka, vilken av vitterhets-, historie- och anti
kvitetsakademien mottagits till vård och underhåll, vara av be-
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hovet påkallade och ej haft anledning till erinran mot det för 
ändamålet äskade beloppet, får alltså hemställa, att Riksdagen 
må för konservering av Risinge gamla kyrka anvisa på extra 
stat för år 1914 ett belopp av 9,875 kronor.»

Friherre Falkenberg: Herr talman, mina herrar! Kungl. 
Maj:t begär här ett anslag på 9,875 kronor till konservering av 
Risinge gamla kyrka, men det ursprungliga kostnadsförslaget, som 
är upprättat av en byggmästare i Finspång, upptar endast 2,790 
kronor. Detta tillstyrktes visserligen av vitterhets-, historie- och 
antikvitetsakademien, men jag tror icke, att inom den församlingen 
byggnadskunskapen är så stor. Överintendentsämbetet har också 
misstänkt, att något fel här skulle föreligga antingen i form av 
för låg kostnadsberäkning, eller att det material, varmed kyrkan 
skulle. takläggas enligt denna kostnadsberäkning vore av dålig 
beskaffenhet. Överintendentsämbetet infordrade därför ett nytt 
kostnadsförslag från den förut nämnda byggmästaren, men före
skrev på samma gång, att taket skulle bliva belagt med god, 
handkluven furuspån av kärnigt virke, och för detta hade över
intendentsämbetet gjort eu beräkning, att det skulle medföra eu 
ökning i kostnaden av 6,335 kronor. Emellertid förklarade bygg
mästaren, att sådan spån kunde han icke få i trakten och att 
han icke hade någon kunskap om, huru sådana tak skulle läggas. 
Dessutom anhöll han i sitt svar till överintendentsämbetet,°att 
han helt och hållet skulle bliva befriad från att taklägga ifråga
varande kyrka samt har vidare i ett brev erkänt, att lian i sitt 
kostnadsförslag har upptagit just vad man befarade, nämligen 
maskinkluven stickspån och icke, som utskottet påstår, hand
kluven spån.

Oaktat detta förhållande vidhåller emellertid utskottet fort
farande sin ståndpunkt och bygger på detta ursprungliga kost
nadsförslag. Visserligen tillägger utskottet där 1,710 kronor för 
några ökade utgifter och kommer genom det tillägget upp till 
det_ av utskottet, förordade beloppet 4,500 kronor. Men utskottet 
skiivei vidare i sin motivering: »Om den i det ursprungliga 
kostnadsförslaget avsedda takspånen kommer till användning och 
undergå!’ sådan behandling med tjära, som av ämbetet föreslagits, 
torde, enligt utskottets mening, både nödig hållbarhet ernås och 
den estesiska synpunkten bliva på ett tillfredsställande sätt till
godosedd. Denna spån är nämligen, såsom av kostnadsförslaget 
uttryckligen framgår, handkluven, under det att den av ämbetet 
förordade spånen» — vilken skall hava vissa mått— »sålunda 
tydligen skall vara handtäljd.»

Jag vill om denna motivering säga, att jag icke kan finna 
annat än att det är fullkomligt oriktigt att skriva en sådan sak 
i en motivering och stödja sig på något, som faktiskt icke före
ligger. Det kostnadsförslag, överintendetsämbetet upptagit, synes
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visserligen vara mycket dyrare, men då det dock garanterats, att 
ett sådant tak skall vara i omkring 200 år, under det att det 
tak, som lägges med den av utskottet förordade spånen säker
ligen icke har en livslängd, som uppgår till mer än tiondelen av 
detta antal år, så ber jag, herr talman, att få yrka bifall till 
reservationen.

Herr Strömberg: Ja, i denna punkt, det erkänner jag
villigt, är det icke så lätt att försvara utskottets ståndpunkt, och 
detta beror därpå, att den fråga, om vilken det närmast rör sig, 
nämligen frågan om taktäckningsmaterialet, föreligger i ett ganska 
oklart och komplicerat skick. Jag vill från början betona, att 
det finns ingen som helst skiljaktighet i övrigt mellan utskottets 
och reservanternas förslag rörande restaureringsarbetena, utan i 
det avseendet råder fullständig enighet. Även beträffande de 
delar av taket, som ha något konsthistoriskt värde, takryttaren 
och omfattningen till sakristian, råder samma enighet. Skiljaktig
heten gäller endast den vanliga takytan, som i sig själv icke har 
något egentligt konsthistoriskt intresse, och man avser från båda 
hållen att försöka få till billigast möjliga pris ett tillräckligt gott 
och hållbart tak, som icke svär emot kyrkans stil för övrigt.

I likhet med den förgående talaren viil också jag framhålla, 
att det första förslag, som vitterhetsakademien framlade, innehöll 
den bestämmelsen, att taket enligt ingivet kostnadsförslag skulle 
läggas av handkluven spån och draga en kostnad av 865 kronor. 
Överintendentsämbetet förklarade emellertid, att detta icke vore 
tillräckligt bra, utan ämbetet fordrade handkluven furuspån av 
kärnvirke, men de närmare bestämmelser, det sedan giver, visa 
tydligt, att de avse handtäljd kyrkspån, vilket skulle kosta 7,200 
kronor, i stället för att kostnaden för omläggningen av yttertaket 
enligt det förra förslaget som sagt skulle hålla sig vid 865 kronor.

Nu är det givet, att handtäljd kyrkspån är ofantligt mycket 
bättre än andra taktäckningsämnen av trä, men så är det också 
ofantligt mycket dyrare, ty det är helt enkelt bland de dyraste 
taktäckningsämnen, som för närvarande kunna användas.

Den föregående talaren framhöll, att användningen av det 
utav honom förordade materialet skulle vara så utmärkt bra, och 
ha till följd att taket står sig synnerligen länge, ett par hundra 
år, sade hån. Ja, det kan nog hända, att det var så förr i tiden; 
i gamla tider fanns det nämligen kyrkspån, varmed takläggning 
utfördes, som kunde stå sig länge nog, c:a 100—150 år. Jag 
ber dock att få upplysa den ärade talaren om, att sådan kyrk
spån finns det ingen* möjlighet att åstadkomma i våra dagar. 
Sådant virke kan icke nu erhållas, utan den kyrkspån, som nu 
pålägges, är visserligen lika behandlad och är av samma utse
ende som det gamla materialet, men det nya materialet har egent
ligen ingenting annat gemensamt med det gamla, än den yttre



likheten och kostnaden. Det nya materialet är i själva verket Anslag för 
mycket dyrare, ty arbetsprisen hava ju stigit, men dess hållfast- konservering
het är knappt hälften mot vad förhållandet var i ramla av !<is!nge tiden. ä gamla kyrka.

Däremot finns det andra sorters spån, särskilt den som i ' '
vissa trakter kallas handkluven spån, som också är ett mycket 
gott taktäckningsämne ur hållfasthetssvnpunkt. Tak lagda" med 
sådan spån kunna stå sig 25—30 år. Även om man således får 
omlägga sådana tak ett par gånger under den tid, tak av hand- 
täijd spån vara, blir dock kostnaden härför ofantligt mycket bil
ligare än vad dessa gå till.

„ Nu har utskottet från början fäst sig vid denna handkluvna 
spån, som utskottet trodde det var meningen att använda. För 
att förbättra dess kvalitet har utskottet dessutom föreslagit, att 
den skulle behandlas på samma sätt, som överintendentsämbetet 
orordat för sm handtäljda spån, d. v. s. den skulle tjäras och i 

övrigt behandlas på visst sätt. Utskottet har därför hemställt 
att man skulle höja anslaget med ett belopp av 960 kronor för 
detta ändamål.
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Såsom . den föregående talaren påpekade, har emellertid se
nare kommit fram, att den byggmästare, som avgav det ursprung
liga kostnadsförslag^, icke avsett den bästa sorten handkluven 
spån, utan mindervärdig vara, som där kallas stickspån, och vid 
sadant förhållande kan jag icke säga annat än att det är möjligt, 
att den av utskottet, beräknade summan är något för lågt tilltaran 
och att det hade varit bättre, om beloppet legat någonstans emellan 
utskottets och reservanternas förslag, så att taket möjligen kunde 
läggas av något annat material än trä.

Emellertid föreligger ju icke något sådant förslag, och då 
man a andra sidan måste finna, att det av överintendentsämbetet 
föreslagna materialet är alldeles för dyrbart i förhållande till den 
nallbarhet, taket därigenom kunde få, samt då man har anled
ning tro, att för det av utskottet föreslagna beloppet möjligen 
bor kunna åstadkommas ett gott tak med'bestånd i 25—30 år 
bär utskottet stannat vid sitt förslag.

Jag vill också påpeka vikten av att vid dessa restaurerinra- 
arbeten som förekomma å gamla kyrkor och andra fornminnen 
man icke gör omkostnaderna så stora, att de lägga hinder i vägen 
för ett fortgående vidare på denna bana. Vi kunna vara över- 
tygade om, att här komma anslag att begäras till det ena ända
målet efter det andra av denna art, och då är det ju av viss be
tydelse att man icke genom att beräkna kostnaderna till alltför 
störa, belopp motarbetar möjligheten att förverkliga dessa strä
vanden i största möjliga grad.

i f,e anförda skälen ber jag, herr talman, att få
yrka bifall till utskottets förslag.

Första kammarens protokoll 1913. Nr U. 2
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Herr Ekelund: Jag skall giva den föregående ärade tala
ren alldeles rätt i att det vid bedömande av storleken av sådant 
anslag, varom här är fråga, är mycket viktigt, att man icke går 
utöver vad som är nödvändigt, men i detta fall ber jag att fa 
ansluta mig till reservanternas förslag, och jag vill gärna erkänna, 
då jag gör det, att jag kanske talar litet grand i eget intresse, 
då jag på sätt och vis är Risingebo, men då jag icke kan^ hava 
personlig fördel av ett bifall till reservanternas förslag,_ får väl 
min ståndpunkt anses förlåtlig eller åtminstone förklarlig. Jag 
skall ock tillåta mig att i likhet med friherre Falkenberg fram
hålla, att, om endast det mindre anslaget beviljas, det därmed 
avsedda ändamålet icke vinnes. Ändamålet är ju att försöka 
åstadkomma ett varaktigt skydd för denna gamla kyrkas fram
tida bestånd, och det gör man icke, om man icke vill underkasta 
sig den lilla uppoffring, som är förenad med bifall till det större 
anslaget. Bifaller man det större anslaget, är man ifrån saken 
för, jag vågar påstå det, åtminstone ett hundratal år framåt, 
under *det att, om endast det mindre anslaget bifalles, komma 
med all sannolikhet nya krav för underhållet av kyrkan allt emel
lanåt att göra sig gällande.

Även om man skulle kunna hitta på några spansorter, som 
skulle kunna räcka kanske en 20—30 år man är ändå icke säker 
på det — kommer det med all sannolikhet att inträffa, att det 
mycket snart behöves nytt anslag för underhåll av kyrkan, vilket 
man undgår, om man beviljar det större anslaget.

Jag skall icke tillåta mig att i detalj ingå på det större eller 
mindre värdet av olika spånslag, ty det kommer helt visst att 
framkalla lika många olika meningar, som det finnes sorter därav, 
och det kan ju icke vara lämpligt att i kammaren debattera den 
saken.

Jag inskränker mig därför till att yrka bifall till reservan
ternas förslag.

Efter härmed slutad överläggning yttrade herr talmannen, 
att i avseende på förevarande punkt yrkats, dels att vad utskot
tet hemställt skulle bifallas, dels ock att kammaren skulle antaga 
det förslag, som innefattades i den vid punkten avgivna reser
vation.

Sedermera gjordes propositioner i enlighet med dessa yrkan
den, och förklarades propositionen på antagande av sistnämnda 
förslag vara med övervägande ja besvarad.

Torsdagen den 13 mars.

Punkterna 54—66.

Vad utskottet hemställt bifölls.



Torsdagen den 13 mars. 19 Nr 14.
Punkten 67.

i a KunfL Mai;! hade föreslagit Riksdagen dels att för anstäl
lande under ytterligare sex år vid universitetet i Uppsala av lek
torer i tyska, franska och engelska språken med den undervis- 
nmgsskyldighet, som av Kungl. Maj:t bestämdes, bevilja ett an
slag av 63,000 kronor att användas till årliga arvoden åt envar 
av nämnda lektorer, vilka arvoden i förhållande till undervis-

i y dlg ietens större eller mmdre omfattning skola utgå med 
3,500 kronor eller 3,000 kronor, dels ock att av detta anslag an
visa pa extra stat för år 1914 ett belopp av 10,500 kronor.

1?ade 1 denna punkt På åberopade grunder'hem
ställt, att Riksdagen måtte dels för anställande under ytterligare 
sex år vid universitetet i Uppsala av lektorer i tyska, franska 
och engelska språken med den undervisningsskyldighet, som av 
Kungl Maj:t bestämdes, bevilja ett anslag av 54,000 kronor att 
anvandas till årliga arvoden å 3,000 kronor åt envar av nämnda
e de\s °ck av detta anslag anvisa på extra stat för

ar 1914 ett belopp av 9,000 kronor.
Reservation hade avgivits av greve F. Olvon Wachtmeister 

samt herrar A. Ekman, K. StarläeTc och K. F. Hellberg vilka 
ansett att utskottet bort hemställa, att Riksdagen måtte dels för 
anställande under ytterligare sex år vid universitetet i Uppsala 
av lektorer i tyska, franska och engelska språken med den under- 
visnmgsskyldighet, som av Kungl. Maj:t bestämdes, bevilja ett 
anslag av 63,000 kronor att användas till årliga arvoden åt envar 
av nämnda lektorer, vilka arvoden i förhållande till undervis- 
mngsskyldighetens större eller mindre omfattning skulle utgå med 
3>°00 kronor eller 3,000 kronor, dels ock av detta anslag anvisa 
pa extra stat för år 1914 ett belopp av 10,500 kronor.

Greve Wachtmeister, Fredrik: Den här frågan om 
beredande av bättre löneförmåner åt lektorer vid universiteten i 
Uppsala och Lund ligger otvivelaktigt icke så bra, och då jao- 
personligen torde hava någon del däri, skall jag be att med några 
ord fa motivera detta. '

feaken är ju, att pangar för avlönandeo av dessa universitets
lektorer hava beviljats i sexårsperioder. År 1913 utgick sexårs- 
penoden för Uppsala och 1914 för Lund. 1911 inkom från uni
versitetet i Uppsala en enträgen anhållan, att Kungl. Maj:t skulle 
ga in till Riksdagen med framställning av bättre löneförmåner 
åt lektorerna. Det _ föreslogs en höjning från 3,000 till 4 000 
kronor och det motiverades mycket starkt med, att får man icke 
en sådan tillökning, kan man icke få fullt dugligt folk. 
i När ärendet förekom till behandling hos universitetskanslern 
hemställde jag, att man skulle bevilja den gamla avlöningen på 
ett ar för Uppsala, så att frågan skulle kunna föreligga till 1913
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års riksdag i hela dess vidd från båda universiteten. Så har 
cnorts, och Kungl. Maj:t har nu föreslagit Riksdagen att bevilja 
någon förhöjning åt lektorerna, dock med ökad tjänstgöringsskyl
dighet, ifall de vilja hava denna högre avlöning. Kungl. Maj: t 
har icke gått så långt som ursprungligen blivit föreslaget från 
Uppsala, nämligen till 4,000 kronor. Kungl. Maj-.t har endast 
föreslagit 3,500 kronor. Men Kungl. Maj:t har sin plikt likmätigt 
lämnat fram till Rikdagen alla papper, som följde med ärendet, 
och bland dessa papper förekommer ett protokoll från sektionen 
i Lund. I detta protokoll har statsutskottet, som har läst proto
kollet, funnit, att professorn i tyska där icke funnit^ anslaget alls 
behövligt. Han säger, att vi kunna mycket bra få lektorer för 
den lön, som finnes, och således behövs det ingen påökning i 
lön. Han har visserligen på det skarpaste blivit motsagd i_ sek
tionen av representanterna för de franska och engelska språLen, 
vilka, såsom jag tycker, mycket verkningsfullt hava vederlagt hans 
påstående. Men det kan icke förnekas, att det har höjts en röst 
från en representant för ett av de moderna språken, att anslaget 
icke vore behövligt vid ett av universiteten. Därtill kommer att 
den resolution, som sektionen i Lund fattade, nar äiendet där 
var före, var mycket lamt hållen, ty det egentliga skälet är, att 
»skola de få höjning i Uppsala, skola vi också få det i Lund». 
Det är klart, att när statsutskottet såg detta inlägg, tänkte man, 
att det är nog icke så farligt att avslå den föreslagna lönetill- 
ökningen. Emellertid är jag icke av den åsikten och jag tror 
verkligen, att de påvisanden, som gjorts från universitet i Upp
sala och även representanterna för romanska språken och engel
ska i Lund, äro starkt bevisande för att det behövs en lönetill- 
ökning för att kunna vara fullt säker på att på dessa viktiga
poster få kompetent folk.

Jag ber att få yrka bifall till reservationen.

Greve Kling spor: Herr talman, "mina herrar! Dessa lek
torer vid universiteten äro icke att förväxla med vanliga lektorer 
vid läroverken. Lektorer vid de allmänna läroverken hava under- 
visningsskyldighet i 20—22 timmar i veckan, då däremot dessa 
lektorer endast hava eu undervisuingsskyldighet av 6 timmar i 
veckan. Nu reglerades lönerna för dessa lektorer vid universi
teten samtidigt med övriga läroverkslärares löner, så att från år 
1904 hava de 3,000 kronor. — Nu kan det vara skäl att i sam
manhang med de övriga lärarnas lönereglering också företaga 
den här ifrågavarande, men utskottet har trott, att man utan 
olägenhet kan vänta tills man får se hur mycket Riksdagen ar 
villig öka avlöningen för läroverkslektorerna, o

Det är ju, såsom den föregående ärade talaren säde, sa, a it 
vid universiteten i Lund och Uppsala äro icke vederbörande ense 
om behovet av ökade löner för dessa. Man säger från univeisi-
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tetet i Uppsala, att de hava stort behov av ökad lön. Det är 
svårt att få lämpliga personer att besätta dessa platser. Så säges 
det från Lund, att det finns rätt gott om sökande. T)en ärade 
talaren säde ock, att professor Kock hade särskilt uttalat sig i 
fragan och jag skall be att få läsa upp eu liten bit ur den Kund 
propositionen, där det på sid 198 står vad han sagt.

»Svårighet att för lektorsbefattning vid Lunds universitet för
värva fullt kompetenta personer hade Kock veterligen icke för
sports. Lektorna i franska, som anställts genom förmedling av 
franska universitetsmän, hade, såsom känt vore, varit mycket 
dugande filologer, som efter sin tjänstetid i Lund vunnit snabb 
befordran i hemlandet. Till lektoratet i tyska hade vid förra 
ledigheten, som annonserats i tyska tidningar, anmält sig över 
40 sökande, till lektoratet i engelska inemot 60. I förhoppning 
att vid inträffande ledighet komma i åtanke sökte för närvarande 
derå tyska filosofie doktorer att genom Kock bevara kontakten 
med Lunds. universitet. Löneförmånerna där överstege också 
redan betydligt dem, som i allmänhet erbjödes en ung man med 
ifrågavarande kompetens uti det egna landet. Talet om att man 
med högre arvoden kunde förvärva kompetentare folk kunde 
Kock med. dessa, fakta för ögonen icke tillmäta någon praktisk 
betydelse, för såvitt det gällde Lund.»

Nu kan man säga: När det icke behövs i Lund kunna vi 
öka löneina för lektorerna i Uppsala, och det kunde ju visserligen 
gå för sig, men då säga vederbörande i Lund, att få Uppsala- 
lektorerna högre lön, vilja vi naturligtvis också ha det. Emeller- 
^ Uor utskottet icke, att det är någon fara att dröja med denna 
tillökning i lönerna till universitetslektorerna och har därför före
slagit, att den nuvarande lönen 3,000 kronor måtte tills vidare 
bibehållas.

Jag ber att få yrka bifall till statsutskottets hemställan.

Herr Hjär ne: Herr talman! Jag vill fästa uppmärksam
heten vid att för såvitt utskottet har grundat sitt avstyrkande 
på en jämförelse emellan universitetslektorerna och lektorerna 
vid läroverken, har utskottet ovillkorligen råkat förbise, att ehuru
väl namnet är gemensamt hava universitetslektorerna i främmande 
språk en helt annan uppgift än de inhemska läroverkslärare som 
hava samma titel.

Vi måste använda dessa utländska lärare för att bibringa 
den akademiska ungdomen en grundligare kännedom om just 
det levande språket på samma gång dessa utländska lärare måste, 
om de skola verka vid ett universitet, hava full akademisk bild- 
mng. Det bär under senaste åren visat sig allt svårare att få 
sadana .utlänningar att åtaga sig detta uppdrag, som endast är 
avsett för några få år. I Uppsala hava vi diskuterat den saken 
ganska vidlyftigt många gånger och våra fackmän, d. v. s. pro-
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fessorerna i romanska och germanska språk äro fullkomligt eniga 
i avseende på behovet.

Att det nu kan hava varit olika meningar i Lund kan bero 
på åtskilliga tillfälligheter, som äro påvisade av professor Kock. 
Det har kanske visat sig lättare att till Lund, som ligger konti
nenten närmare, under sista tiden få utländska lärare med nödiga 
kvalifikationer. Men jag vill fästa uppmärksamheten vid, såsom 
ock statsutskottets ordförande redan har gjort, att professor Kock, 
vars yttrande åberopas här, har blivit på det skarpaste motsagd 
av flere bland sina kolleger. Således kan jag icke finna annat 
än att de skäl, som statsutskottet har anfört, icke böra räcka till 
för avslag å den kungl. propositionen, utan jag ber att få in
stämma i yrkandet om bifall till den kungl. propositionen.

Efter härmed slutad överläggning yttrade herr talmannen, 
att i avseende på förevarande punkt yrkats, dels att vad ut
skottet hemställt skulle bifallas, dels ock att kammaren skulle 
antaga det förslag, som innefattades i den av greve Wachtmeister 
m. fl. vid punkten avgivna reservation.

Sedermera gjordes propositioner i enlighet med dessa yrkan
den, och förklarades propositionen på bifall till utskottets hem
ställan vara med övervägande ja besvarad.

Punkterna 68—81.
Vad utskottet hemställt bifölls.

Punkten 82.
Lades till handlingarna.

Punkterna 83—96.
Vad utskottet hemställt bifölls.

Punkten 97.
Lades till handlingarna.

Punkterna 98—106.
Vad utskottet hemställt bifölls.

Punkten 107.
Lades till handlingarna.

Punkterna 10S—125.
Vad utskottet hemställt bifölls.

Torsdagen den 13 mars.
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Pimsten 126.

Kung]. Maj:t hade föreslagit Riksdagen att dels för utgivande 
i tryck av vederbörligen granskade anteckningar efter föreläsnin
gar, hållna inom juridiska fakulteterna vid rikets universitet, an
visa på extra stat för år 1914 ett anslag av 3,000 kronor;

dels oclc för utgivande i tryck av vederbörligen granskade 
anteckningar efter föreläsningar, hållna inom den stats- och rätts
vetenskapliga avdelningen vid Stockholms högskola, anvisa på 
extra stat för år 1914 ett anslag av 4,000 kronor;

bada anslagen att användas enligt de närmare föreskrifter, 
Kungl. Maj:t kunde finna gott bestämma.

Utskottet hade i förevarande punkt på anförda grunder 
hemställt,

a) att Riksdagen måtte för utgivande i tryck av vederbör
ligen granskade anteckningar efter föreläsningar, hållna inom ju
ridiska fakulteterna vid rikets universitet, anvisa på extra stat 
för år 1914 ett anslag av 3,000 kronor, samt

b) att Kungl. Maj:ts förslag om anvisande på extra stat för 
ar 1914 av ett anslag å 4,000 kronor för utgivande i tryck av 
vederbörligen granskade anteckningar efter föreläsningar, hållna 
inom den stats- och rättsvetenskapliga avdelningen vid Stockholms 
högskola, icke måtte av Riksdagen bifallas.

Reservation hade avgivits av greve F. Cl:son Wachtmeister 
herr A. Ekman, greve P. O. L. Klingspor, herrar H. F. Lamm, 
N. O. Bruce, K. Starbäclc, E. A. Nilson och E. F. Hellberg, 
vilka på angivna skäl ansett, att utskottet bort hemställa,

att Riksdagen måtte för utgivande i tryck av vederbörligen 
granskade anteckningar efter föreläsningar, hållna inom juridiska 
fakulteterna vid. rikets universitet och den stats- och rättsveten
skapliga avdelningen vid Stockholms högskola, anvisa på extra 
stat för år 1914 ett anslag av 7,000 kronor att användas enligt 
de närmare föreskrifter, Kungl. Maj:t kunde finna gott bestämma.

Greve Wachtmeister, Fredrik: Då Riksdagen första 
gången, det var år 1900, fattade beslut i avseende å bidrag för 
utgivande av föreläsningar vid de juridiska fakulteterna vid rikets 
universitet, hade detta statsmakternas beslut tillkommit efter en 
ingående framställning av dåvarande justitieombudsmannen, som 
hade påvisat att ett sådant tryckande skulle vara synnerligen för
delaktigt för hela den juridiska bildningen i vårt land och även 
för de praktiska juristerna.

Anslaget beviljades de följande åren och en hel del föreläs
ningar hava på detta sätt med bidrag av statsmedel blivit tryckta. 
Under de allra sista åren hava ingå statsmedel behövt beviljas, 
därför att det har funnits medel tillgängliga för detta ändamål 
av förut beviljade anslag. Men dessa medel äro nu i stort sett
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förbrukade och det är således ganska naturligt att Kungl. Maj:t 
har gått in till Riksdagen och ånyo begärt ett anslag för ända
målet.

Kungl. Maj:t har nu begärt i detta avseende 3,000 kronor 
för universiteten i Uppsala och Lund. Men Kungl. Maj:t har 
även begärt 4,000 kronor för tryckande av föreläsningar vid 
Stockholms högskola.

Statsutskottet har ställt sig välvilligt mot det kungl. försla
get i vad det angår de båda universiteten i Uppsala och Lund, 
men däremot avvisande mot förslaget i vad det angår tryckande 
av föreläsningar vid Stockholms högskola. Det skäl, som stats
utskottet har anfört för sitt avslag, har varit, att utskottet har 
befarat, att, såsom utskottet säger, beviljandet av anslaget skulle 
innebära »ett första steg på vägen att med statsmedel understödja 
en institution, vars verksamhet visserligen är i åtskilliga avseen
den jämförlig med universitetens, men som dock är bildad och 
upprätthållen utan någon statens ekonomiska medverkan».

Jag kan icke gå in på att detta resonemang är rätt, därför 
att här är verkligen icke fråga om något understöd åt Stock
holms högskola och icke åt professorerna heller, utan det är en
dast frågan om att åstadkomma att alstret av dessa professorers 
verksamhet, deras föreläsningar, bliva tillgängliga för en större 
allmänhet, och dessa föreläsningar kunna genom tryckningen bliva 
tillgängliga för de studerande vid universiteten i Uppsala och 
Lund, och jag kan icke se annat än att det vore eu mycket god 
sak och ett verkligt statsintresse.

Att nu Stockholms högskola är bildad på enskilt initiativ 
synes mig vara en sak, som icke har med denna sak att göra 
och bör icke hindra statsmakterna från att begagna sig på 
detta sätt av de goda arbeten, som där utföras.

Statsutskottet fortsätter vidare och talar om att vi hava två 
juridiska fakulteter vid våra högskolor och det borde vara till
räckligt. Ja, det får jag saga, att detta resonemang icke kan 
stärka statsutskottets framställning. Det synes mig tydligt, av 
vad man hör av alla auktoriteter på det juridiska området, att 
det skulle för hela den juridiska bildningen i landet vara ett gott 
sätt att på detta sätt genom beviljandet av sådana anslag få den 
i vårt land synnerligen fattiga juridiska litteraturen rikare, och 
jag tror därför att det skulle vara klokt av Riksdagen att gå till 
mötes den kungl. propositionen i dess helhet och således även 
bevilja ett anslag för tryckande av föreläsningarna vid Stock
holms högskola.

I reservationen hava vi yrkat bifall till det kungl. förslaget, 
men med någon förändring, nämligen att anslagen skulle^ sam
manslås i en summa och att det skulle överlämnas åt Kungl. 
Maj:t att fördela anslaget.

Jag ber att få yrka bifall till reservationen.
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Herr Strömberg: Herr vice talman! Att anslag av ifrå
gavarande beskaffenhet kunna vara av icke oväsentlig vikt och 
betydelse för såväl juris studerande som många andra, kan natur
ligtvis icke bestridas. Utskottet har heller icke gjort det, utan 
tvärtom erkänt vikten och nyttan härav genom att tillstyrka an
slaget, i vad det berör de båda statsuniversiteten, och detta ehuru 
vid dessa finnas rätt avsevärda summor oanvända av förut bevil
jade anslag, trots det att något nytt sådant icke anvisats sedan 
år 1910. Ej heller kan det bestridas, att föreläsningar, hållna vid 
Stockholms högskola eller annan dylik institution, kunna vara 
fullt ut lika värda att tryckas som de, som hållits vid något uni
versitet. Utskottets tveksamhet gent emot anslaget till Stock
holms högskola är därför, såsom den föregående talaren närmare 
berörde, egentligen baserad på, att man genom dess beviljande 
anser sig hava tagit ett första steg till att med statsmedel under
stödja nämnda högskola, som hittills underhållits endast av en
skilda medel. Den föregående talaren har opponerat sig mot 
detta utskottets uttalande och jag kan därför icke underlåta att 
påpeka, att reservanterna, dit även han hör, hava uttalat sig unge
fär pa samma sätt. Utskottet säger: »innebär ett första steg» 
och reservanterna säga: »kan synas innebära ett första steg». 
Det är precis samma mening och skillnaden i uppfattning är icke 
stor. Jag kan icke underlåta att säga, att jag tror, att, om detta 
anslag till Stockholms högskola kommer att beviljas, det ligger 
ganska nära till hands, att framställningar om dylika anslag, låt 
vara till andra fakulteter, komma att göras från t. ex. Göteborgs 
högskola, och det kan således inträffa att Riksdagen kommer att 
stå inför den situation, att den får bevilja anslag till fyra hög
skolor i stället för såsom nu åt de tvenne statsuniversiteten.

Härtill kommer ett rent formellt skäl, som kanske icke är 
så starkt, men dock har en viss betydelse. Av den kungl. pro
positionen framgår, att det icke är styrelsen för Stockholms hög
skola, som begärt detta anslag, utan den stats- och rättsveten
skapliga avdelningen vid högskolan. Det kan naturligtvis för
modas, att styrelsen icke har det ringaste emot att anslaget be
viljas, men det kan därför icke nekas, att detta är rätt ovanliga 
förhållanden, och det är väl icke alldeles med god ordning över
ensstämmande, om det skall gå den vägen, att mer eller mindre 
enskilda sammanslutningar, låt vara vetenskapliga, vid dylika in
stitutioner skola med förbigående av den vanliga vägen gå direkt 
till Kungl. Maj:t och begära anslag.

Den huvudtitel, som vi i dag behandla, har svält ut i oer
hörd grad. Redan vid Riksdagens början, då vi fingo del av 
statsverkspropositionen, häpnade vi nästan allesamman över slut
summan 33,600,000 kronor. Sedan i fjol har summan ökats 
med nära tre millioner, och förra året var den cirka tre millioner 
högre än året förut. På sex år har denna huvudtitels slutsumma
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vuxit med icke mindre än cirka nio millioner kronor. Vid sådant 
"förhållande är det klart, att statsutskottet önskat och ansett sig 
pliktigt att försöka i någon mån nedbringa denna summa på de 
punkter, där detta utan större olägenhet ansetts kunna ske; och 
detta är ett av skälen, varför utskottet ställt sig avvisande mot 
det här ifrågavarande anslaget. Detta anslag är visserligen icke 
stort •— det är blott fråga om 4,000 kronor — men denna huvud
titel rör sig med många punkter, och de belopp, som i var och 
en eller åtminstone i många av dem äskas, äro icke synnerligen 
stora. I fråga om alla dessa punkter kan också sägas, att de 
anslag, som i dem beröras, skulle komma till ej oväsentlig nytta 
och hava viss betydelse på något område, och det är därför svårt 
att finna någon punkt, där man med gott samvete kan göra någon 
nedsättning. Men om man här och där sätter ned en summa, 
låt vara liten, kan det till sist bliva rätt avsevärda belopp. Jag 
är övertygad om, att det icke betyder så mycket, om vi låta 
ifrågavarande anslag anstå tills vidare, och jag anser, att vi böra 
göra det just med hänsyn till de konsekvenser, som utan tvivel 
komma att visa sig, om anslaget beviljas.

Herr vice talman! Jag ber att få yrka bifall till utskottets 
hemställan.

Herr Alexand er son: Herr talman! Jag har varit något 
tveksam, huruvida jag skulle uppträda i denna fråga, då jag 
onekligen står tämligen nära det anslag, som här är i fråga. Men 
då jag emellertid, såsom framgår av den handling, som omnäm- 
nes i den kungl. propositionen, sid. 324, icke är bland aspiran- 
terna till det anslag för år 1914, som nu är ifrågasatt, har jag 
ansett mig oförhindrad att taga till orda, och då närmast för att 
bemöta den föregående ärade talaren.

Han byggde på den motivering för avslag, som statsutskottet 
har givit, och hans motivering delar därför, såvitt jag kan finna, 
den egenskapen med utskottets, att den är byggd efter samma 
princip som ett korthus. Den består nämligen av två skäl, men 
de stå icke var för sig; faller det ena, så faller även det andra. 
Och de falla båda! Det ena skälet är, att, om man börjar med 
att först bevilja Stockholms högskola ett visst anslag, kommer 
konsekvensen därav att bliva, att högskolan kommer med det 
ena anslagskravet efter det andra. Det andra skälet är, att ären
det icke kommit fram i rätt ordning, ty då skulle det hava gått 
genom högskolans officiella myndigheter, nämligen lärarerådet 
och styrelsen. Det skulle varit styrelsen såsom representant för 
högskolan utåt, som bort begära anslaget. Varför har då icke 
detta sistnämnda blivit fallet? Jo, just därför att det icke är 
fråga om något anslag till Stockholms högskola. Just för att så 
tydligt som möjligt markera det faktum, att det här icke gäller 
något anslag till högskolan såsom sådan, är det som den stats-
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och rättsvetenskapliga avdelningen direkt hos Kungl. Maj t be
gärt — vad? Jo, att dess lärarepersonal skall få räknas bland 
kretsen av de personer, som anses kompetenta att söka under
stöd för befordrande av ett allmänt ändamål, till vilket statsmak
terna av eget initiativ beviljat anslag. Detta anslag är däremot 
icke alls avsett för något sådant ändamål, som direkt faller inom 
högskolan såsom särskild läroanstalt; det är icke fråga om, att 
ett anslag, som faller inom statsuniversitetens riksdagspetita, skulle 
utvidgas att gälla även Stockholms högskola.

Anslaget har icke från början framkommit såsom ett uni- 
versitetspetitum, utan, såsom greve Wachtmeister framhöll, på 
framställning av justitieombudsmannen, och hans skäl till att 
taga initiativ i denna fråga var omsorgen om den praktiska rätts
skipningen i landet. Det är alltså statsmakterna, som utan an
hållan från universitetens sida beviljat detta anslag. Vid detta 
ärendes första behandling ifrågasattes det ock i enlighet härmed, 
att man icke skulle begränsa rätten att bliva delaktig av anslaget 
till blott universitetslärare, utan, om det funnes praktiska jurister, 
vilkas insikter ansåges lämna tillräcklig garanti för att de av 
dem tryckta arbetena förtjänade understöd, borde även de ifråga
komma. Under ärendets vidare gång synes det emellertid visat 
sig vara förenat med vissa svårigheter att pröva dessa garantier, 
och man har därför i stället givit anslaget direkt till tryckning 
av föreläsningar, hållna inom de särskilda juridiska fakulteterna. 
Men om nu Riksdagen ansett det vara ett viktigt ändamål, som 
den — utan föranledande från universitetens sida — velat främja, 
att det uppväxer eu för juridisk praxis värdefull litteratur, och 
om man erkänner, att anställning som professor inom juridisk 
fakultet är att räkna som tillfredsställande garanti för, att under
stödet kommer i kompetenta händer, varför skulle man då ute
sluta vissa av dessa kompetentförklarade professorer? Det är ju 
samma myndighet, nämligen Kungl. Maj:t, som oberoende av 
om en professor tillsättes vid ett statsuniversitet eller vid Stock
holms högskola, i sista hand prövar och avgör denna kompetens
fråga.

Herr Ekman, Carl Gustaf: Jag vill först i allmänhet 
säga, att åttonde huvudtiteln under flera år varit i det lyckliga 
läge, att de ändamål, för vilka anslag under denna huvudtitel 
äskas i statsutskottet, haft insiktsfulla och kunniga försvarare, och 
jag tror därför, att det varit mera svårt än på andra huvudtitlar 
att verkligen förmå motsätta sig de begärda anslagen. I föreva
rande fall har emellertid för mig huvudskälet varit de konse
kvenser, som ett bifall till det föreliggande förslaget ostridigt 
måste anses medföra. Den omständigheten, att ingen anslagsbe- 
gäran inkommit från Stockholms högskola såsom sådan, utan 
från en fakultet inom densamma, torde icke kunna hindra, att
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ett bifall till ifrågavarande framställning i en mängd fall senare 
komme att åberopas såsom prejudikat på, att staten bör tillgodose 
förefintliga behov av liknande art jämväl för Stockholms hög
skolas räkning.

Då jag som sagt fruktar, att den omständigheten, att fram
ställningen icke framkommit från högskolan såsom helhet betrak
tad, icke har någon återhållande betydelse i den riktning jag- 
nämnt, ber jag att få yrka bifall till utskottets hemställan.

Herr Holmquist: Herr talman! Vi hava här hört anfö
randen i denna fråga av eu talare, som innehar akademisk läro- 
befattning och även av det praktiska livets män. Det torde där
för även tillåtas eu gammal jurist och ämbetsman att med några 
ord uttala sin mening om föreliggande anslag.

Jag tror, att jag har mer än eu kollega här i kammaren, 
som skall kunna vitsorda, att, då vi studerade vid universitetet, 
det var en sak, som framför allt annat utgjorde en fullständig 
barrier mot att riktigt kunna planlägga och kraftigt bedriva studi
erna, och det var bristen på läroböcker, det var bristen på av
handlingar, som kunde läggas till grund för vetenskapliga juri
diska studier. Detta förhållande har emellertid gjort sig gällande 
icke blott i vårt land utan även i våra grannländer. Jag frågade 
eu gång en av Danmarks allra främsta vetenskapliga jurister, 
huru det varit möjligt, att man sä hastigt i Danmark kunnat i 
viss mån lösa läroboksfrågan, och han svarade mig då kanske 
med en viss självkänsla: Ja, jag började att skriva, och sedan 
skrevo även de övriga, de skämdes att komma efter. Här i 
Sverge hava vi ganska länge väntat på att något liknande skulle 
inträffa vid våra universitet. Att så icke skett vill jag icke lägga 
någon enskild till last, och jag påstår, att, på senare tider en 
förändrad uppfattning i detta avseende gjort sig gällande. Yar 
och en, som älskar den svenska juridiska ämbetsmannabildningen 
och den svenska juridiska vetenskapen, måste känna sig i högsta 
grad tillfredsställd och tacksam härför. Vi äro emellertid ännu 
långt ifrån den punkt, dit både Danmark och Norge hunnit. Ett 
steg i rätt riktning för att nå detta mål var tillkomsten av det 
nu ifrågavarande anslaget.

Nu är endast frågan: Skall man utesluta Stockholms hög
skola och dess lärarekrafter ifrån tävlan att även kunna uppträda 
och draga sitt strå till stacken för att få den svenska vetenskap
liga juridiken förd fram till ett högre och bättre plan? Ja, säger 
man, man måste vara försiktig, därför att denna anstalt är fotad 
på enskildas storslagna offervillighet, och av denna anledning bör 
staten vara litet betänksam att låta den lärarpersonal, som vid 
Stockholms högskola verkar till egen heder och landets bästa, 
vara med om att föra fram den svenska juridiska vetenskapen. 
För mig är en sådan åskådning fullständigt abnorm. Det har
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sagts, att denna huvudtitel vuxit ut, att antalet av de i densamma 
förekommande punkter ökats och att också slutsiffran ökats högst 
betydligt. Men, mina herrar, detta är dock i alldeles särskild 
grad den svenska kulturens huvudtitel, och den snabbhet, med 
vilken en hel del ganska framskjutna punkter just behandlats 
här i dag i kammaren, tyder på att bakom dessa punkter ligga 
verkliga behov. Sorgligt skulle det därför vara, om just i före
liggande punkt, där jag tror att behovet framträder kanske star
kare än på en del andra punkter. Första kammaren skulle ställa 
sig avvisande. För min del anser jag, att alla skäl tala för att 
den reservation, som är fogad vid utskottets betänkande, biträdes, 
och jag tillåter mig därför, herr talman, att yrka bifall till den
samma.

Herr Strömberg: Jag ber att mot den sista ärade talaren 
få framhålla, att han måste betydligt ha missuppfattat mig, då 
lian velat inlägga den meningen i mitt yttrande, att jag skulle 
ha påfordrat, att Riksdagen skulle vara försiktig med att låta 
kompetenta medlemmar av den juridiska fakulteten vid Stock
holms högskola deltaga i tävlan för att åstadkomma god juridisk 
litteratur. Något sådant har jag aldrig sagt och ej heller tänkt. 
Då jag talat om, att vi borde vara försiktiga vid beviljande av 
ifrågavarande anslag, så har jag därvid sagt, att vi icke skola 
anslå medel till eu institution, som uppehälles med enskilda me
del, ty då kunna vp få draga konsekvenser av den art, att Riks
dagen får giva anslag till fyra högskolor i stället för till två, 
Det är dock något helt annat än vad den siste ärade talaren in
lade i mina ord.

Gentemot talaren på Upplandsbänken, som förde reservan
ternas talan, vill jag framhålla, att det förefaller mig, som om 
han lade innebörden av detta anslag på långt bredare basis, än 
vad som varit meningen med detsamma, Han talade om att 
huvudändamålet med anslaget var att åstadkomma god juridisk 
litteratur. Såvitt jag icke är oriktigt underrättad, så tillkom 
detta anslag från början egentligen därför, att man ville råda 
bot för det ogynnsamma förhållandet, att det vid universiteten 
icke fanns, såsom det sades, tillräckligt goda läroböcker i juridik. 
De föreläsningar, som juris professorer hållit, gingo i form av 
handskrivna anteckningar från studentgeneration till studentgene
ration och blevo därför långt ifrån tillfredsställande läroböcker, 
särskilt mot slutet, då dessa anteckningar genom icke kompe- 
tenta personer utgåvos i övertryck. Detta var tror jag den egent
liga anledningen till anslagets tillkomst. Att anslag även sedan 
utdelats har i främsta rummet skett i syfte att tillgodose de ju
ridiska studierna vid universitetet, icke för att åstadkomma god 
juridisk litteratur. Kan detta därjämte åstadkommas, så är det 
sa mycket bättre, men det var icke huvudändamålet.
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Herr Alexanderson: Gentemot vad min ärade granne 
här nyss nämnde, skall jag be att ändå få sätta i fråga, huru
vida han icke är oriktigt underrättad om, på vad grund detta 
anslag från början kom till. Såsom här nämnts flera gånger i 
dag, skedde det på initiativ av justitieombudsmannen år 1899. 
Justitieombudsmannen nämnde då i sin skrivelse till Kungl. Maj :t 
inledningsvis, hurusom man vid våra universitet vore i saknad 
av goda juridiska läroböcker och att detta naturligtvis bidrog till 
att göra grundvalen för studierna och deras resultat osäkra och 
bristfälliga. Därpå fortsätter han: »Det är emellertid icke hän
synen till den studerande ungdomens behov, som närmast givit 
mig anledning att fästa uppmärksamhet vid hithörande förhål
landen. Frågan berör nämligen omedelbart lagskipningen, och 
det är förnämligast på denna grund jag ansett mig böra upptaga 
densamma. Domaren och den administrative ämbetsmannen måste, 
för att rätt kunna tolka lagens bestämmelser, äga till sitt förfo
gande annan litteratur än lagen själv. Om man nu särskilt fäster 
sig vid utövningen av domarkallet, har ju domaren i regel ej tid 
och ofta ej heller fallenhet att på egen hand företaga några 
djupgående undersökningar, och i varje fall underlättas domarens 
arbete väsentligen, likasom ock resultatet därav varder pålitligare, 
om han till ledning för sitt omdöme har att tillgå vetenskapliga 
utläggningar av de lagar, han skall tillämpa. Det torde därför 
med fog kunna påstås, att eu säker rättskipning ovillkorligen 
förutsätter en god juridisk litteratur. Och vad som i sådant hän
seende i främsta rummet behöves är praktiskt uppställda läro
böcker, som fullständigt redogöra för lagarnas förhistoria, lagbu
dens rätta mening och grund samt deras hittillsvarande tillämp
ning, ävensom för nutida förslag till lagarnas förbättring.

Till att utarbeta dylika läroböcker, ägnade att på samma 
gång begagnas vid de akademiska studierna och bilda hjälpredor 
för den praktiske juristen, hava enligt sakens natur universitetens 
juris professorer de största förutsättningar.»

Till denna justitieombudsmannens framställning var det, som 
Kungl. Maj:t närmast anslöt sig, då Kungl. Maj:t följande året 
gjorde sin hemställan om det anslag, varom begäran här är i 
fråga. Statsutskottet anslöt sig i sin tur till dessa synpunkter, 
som sålunda också blevo Riksdagens, utan att man med ett ord 
invände något häremot. Jag tror icke, att man vid sådant för
hållande kan påstå, att icke hänsynen just till den praktiska lag- 
skipningens intresse varit väsentligen bestämmande för ifrågava
rande anslags tillkomst.

Herr Ekman, Carl Gustaf: Ehuru det icke är något 
särskilt nöje att biträda en ståndpunkt, som enligt landshövding 
Holmquists åsikt är abnorm, skall jag dock be att få säga några 
ord till förmån för densamma, under förhoppning att den ärade
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talarens domslut icke är oåterkalleligt och slutgiltigt. Jag ber då 
att få säga, att när herr Holmquist betonade, att det behov, nu 
förevarande anslagsäskande avsåg att fylla, framstod skarpare, än 
fallet är på åtskilliga andra punkter, så kan jag icke följa honom. 
Det förhåller sig ju enligt redogörelsen här i den kung! proposi
tionen så, att anslaget till ifrågavarande ändamål tidigare varit 
högre. Exempelvis, för år 1904 var det 6,000 kronor samt för 
varf och ett av åren 1905, 1906 och 1907 5,000 kronor. Nu 
föreslår man anslaget till 3,000 kronor, och härvid meddelas, att 
det ligger reservationer, d. v. s. onyttjade, rätt väsentliga belopp 
kvar av förut beviljade medel. Under sådana förhållanden tror 
jag, att herr Holmquists åsikt icke kan med synnerlig framgång 
hävdas. Jag hemställer fortfarande om bifall till utskottets 
förslag.

Sedan överläggningen förklarats härmed slutad, yttrade herr 
vice talmannen, som för en stund övertagit ledningen av kam
marens förhandlingar, att i avseende på föreliggande punkt un
der överläggningen yrkats, dels att utskottets‘ hemställan skulle 
bifallas, dels ock att kammaren skulle antaga det förslag, som 
innefattades i den vid punkten avgivna reservation.

Härefter gjorde herr vice talmannen propositioner i enlighet 
med dessa yrkanden och förklarade sig finna propositionen på 
bifall till utskottets hemställan vara med övervägande ja besvarad.

Votering begärdes, i anledning varav uppsattes, justerades 
och anslogs en så lydande omröstningsproposition:

Den, som bifaller vad statsutskottet hemställt i punkten 126 
av sitt utlåtande nr 8, röstar
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Ja;
Den, det ej vill, röstar

Nej;

Vinner Nej, antages det förslag, som innefattas i den vid 
punkten avgivna reservation.

Omröstningen företogs, och vid dess slut befunnos rösterna 
hava utfallit sålunda:

Ja — 75; 

Nej — 52.
Punkten 127.
Lades till handlingarna.

Utgivande i 
tryck av an

teckningar 
efter juridi
ska föreläs

ningar. 
(Forts.)
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Punkten 128-
Utskottets hemställan bifölls.

Punkten 129.
Lades till handlingarna.

Punkterna 130—135.
Vad utskottet hemställt bifölls.

Punkterna 136 och 137.
Lades till handlingarna.

Punkterna 138—140.
Vad utskottet hemställt bifölls.

Anslag till Punkten 141.
nya ordinarie .
lärartjänster Med tillstyrkande av vad Kungi. Maj t därom föreslagit hade 

vid allmänna utskottet i nu föredragna punkt hemställt, att Riksdagen måtte 
läroverk. £ör bere(ian(Je av medel för upprättande vid de allmänna läro

verken dels av 3 lektorsbefattningar och 1 adjunktsbefattning 
från och med den 1 januari 1914, dels ock af 1 lektorsbefattning 
från och med den i juli 1914, att på de särskilda läroverken 
fördelas på sätt Kungl. Maj:t bestämde, höja reservationsanslaget 
till de allmänna läroverken med 19,000 kronor.

Herr T r y g g e r: Det är ingalunda min mening att yttra 
mig mot det slut, vartill statsutskottet kommit, då det nu före
slår, att fyra nya lektorsbefattningar och en adjunktsbefattning 
skola sättas på ordinarie stat, men däremot vill jag säga några 
ord med anledning av utskottets motivering.

Herrarna torde erinra sig, hurusom vid förra årets riksdag, 
när det var fråga om tillökning av de ordinarie lärarbefattnin- 
garna, tvenne reservanter inom utskottet gjorde gällande den me
ningen, att man borde låta anstå med ökandet av de ordinarie 
befattningarna, dels på grund av att man kunde förvänta, att 
kvinna skulle komma att anställas såsom lärare, när man genom
förde tanken i den grundlagsändring, som för några år sedan 
skedde, dels därför att man stod inför en stor revision av hela 
läroverksfrågan. Herr statsrådet och chefen för ecklesiastikdepar
tementet har i sin motivering till det nu föreliggande förslaget 
yttrat sig med anledning av vad sålunda vid förra riksdagen 
förekom. Vad de möjliga bestämmelserna i fråga om kvinna 
beträffar, har han sagt, att de icke kunna inverka på antalet be
fattningar, utan blott hava den påföljden, att om kvinnorna få
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rätt att söka vissa befattningar vid läroverken, kommer det att 
öka konkurrensen, men icke hava någon vidare påföljd. Vad 
åter beträffar den stora revisionen av läroverksfrågan, yttrar sig 
herr statsrådet så, att enligt hans övertygelse är den icke onm 
delbart förestående, och den bör enligt hans mening icke heller 
forceras fram, utan den kommer bäst såsom ett lugnt och väl 
förberett resultat av eu småningom försiggående planmässig ut
veckling. Däi efter åberopar herr statsrådet, hurusom man sedan 
år 1904 har bestämmelser om, att vid de allmänna läroverken 
den yngste lektorn och de två yngsta adjunkterna liksom vid 
realskolan de två yngsta adjunkterna hava skyldighet att låta sig 
förflyttas till annat läroverk.

Emellertid, statsutskottet har icke nöjt sig med den stånd
punkt, som således blivit av statsrådet intagen, utan utskottet har 
intagit en alldeles bestämd position i frågan om den ifrågasatta 
revisionen av läroverksfrågan. I dess utlåtande heter det föl
jande:

»Utskottet har emellertid icke kunnat för sig fördölja, att 
genom den under de. senare åren inträffade starka stegringen i 
antalet ordinarie lärartjänster vissa svårigheter kunna uppstå vid 
den allmänna revision av hela läroverksfrågan, som icke allt för 
länge torde kunna undanskjutas.»

Därefter fortsätter utskottet och säger, att vid denna revision 
blir det nog på det sättet, att åtskilliga andra skolor än de nu
varande läroverken komma att få ökad betydelse, och därför är 
det av \ikt, att man bär en bestämmelse, varigenom lärare vid 
våra elementarläroverk skola, kunna förflyttas icke blott till andra 
dylika läroverk titan även till de skolor, som enligt den nya or- 
ganisationen kunna komma att träda i stället för läroverken och 
deras uppgifter. Till sist säger utskottet:

»Utskottet har därför velat uttala sin förväntan, att i fråga 
om förflyttning till annan läroanstalt av innehavarna av såväl de 
nu föreslagna nya lärartjänsterna som ock de ytterligare dylika 
tjänster, som må varda inrättade, föreskrift meddelas därom, att 
de, utöver vad dem jämlikt nu gällande lönereglering för de all
männa läroverken i sådant avseende åligger, skola vara skyldiga 
att, för den händelse i sammanhang med en allmän revision av 
läroverksorganisationen deras tjänstgöring anses lämpligen böra 
förläggas till annan, med de nuvarande allmänna läroverken järn- 
förlig läi oanstalt än den, där de då äro anställda, underkasta sig 
dylik förflyttning.»

Mina herrar, det är ju alltid betänkligt att, när man syssel
sätter sig med en sak, göra ett stort och viktigt uttalande i eu 
annan sak, i synnerhet om det kan i någon mån ifrågasättas, att 
erforderlig kompetens, som finnes för den ena saken, icke finnes 
for den andra. Jag har myckef stor aktning för utskottet, men 
jag tvivlar på, att statsutskottet har förmåga att i en så hastig

Första hammarens protokoll 1913. för U. q

Anslag till 
nya ordinarie 
lärartjänster 

vid allmänna 
läroverk.
(Forts.)
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Anslag till 
nya ordinarie 
lärartjänster 
vid allmänna 

läroverk.
(Forts.)

vändning göra några principuttalanden, som äro värda beaktande, 
med hänsyn till hela vår läroverksfråga. Däremot har naturligt
vis utskottet full kompetens att yttra sig över, huruvida man nu 
bör öka de ordinarie lärarnas antal med flera eller färre befatt
ningar. Jag måste säga, att det är så mycket egendomligare, att 
statsutskottet just i föreliggande fall kommit fram med ett stort 
principuttalande, som alla äro ense det har statsutskottet och 
även Kungl. Maj:t i sin proposition uttryckligen uttalat — att 
om eu sådan ändring komme att genomföras, att nya läroan
stalter skulle delvis träda i stället för de allmänna läroverken, 
och sålunda förflyttning av lärare bliva erforderlig, så komme 
förflyttning att gälla adjunkterna, men icke innehavare av lektors
befattningar. blår är emellertid nu fråga om fyra lektorsbefatt
ningar och endast en adjunktsbefattning. Det ser ut som om 
detta tillfälle icke varit osökt, utan som om statsutskottet eller 
kanske någon eller några inom statsutskottet sökt tillfället för att 
få fram ett principuttalande.

Uttalandet har emellertid eu annan olägenhet, och den är, 
att det är oklart. Ingen torde kunna med anspråk på trovärdig
het fixera detta uttalandes innebörd. Vad menar man med läro
anstalter, som äro jämförliga med allmänna läroverken? Litet 
längre upp i motiveringen talar man om andra läroanstalter, utan 
att fadet utsäges, att de skola vara jämförliga med allmänna läro
verken. Men längre ned, där man uttalar vad man förväntar av 
Kungl. Maj:t, talar man om med allmänna läroverken jämförliga 
läroanstalter. Det vore mycket intressant att få svar på frågan 
om vad man verkligen menar, icke minst för dem, som vid uni
versiteten utbilda sig för lärarbanan. Är en läroanstalt jämförlig 
med ett allmänt läroverk, ifall den undervisning, som ägt rum 
vid de allmänna läroverken, enligt den nya organisationen skulle 
bli överflyttad till eu sådan läroanstalt, eller är det oriktigt, att 
den blott och bart av eu sådan anledning skulle vara med all
mänt läroverk jämförlig? Fordras det, för att den skall vara 
jämförlig med de allmänna läroverken, att det skall vara en an
stalt, där lärarkompetensen skall vai'a densamma som vid de nu
varande allmänna läroverken? Har man den första åsikten, att 
uttrycket »jämförlig anstalt» är tillämpligt, när den undervisning, 
som givits vid allmänna läroverken, kan flyttas över till en annan 
anstalt, så är det klart, att om man streke de första klasserna 
vid läroverken och läte den undervisning, som nu sker i dem, 
meddelas i folkskolan, så skulle den vara en med de allmänna 
läroverken jämförlig anstalt. Men herrarna kunna förstå,, att 
kompetensvillkoren kunna där icke vara de samma som vid de 
allmänna läroverken. Om man åter antager den andra tolkningen, 
att kompetensen skall vara densamma, så ligger saken annor
lunda. Men kanske man tänkt på ett mellanting, de kommunala 
sämskolorna? Vad dem emellertid beträffar, torde herrarna veta,
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att lärarekompetensen icke är densamma som vid de allmänna 
läroverken, och har man tänkt, att de skulle enligt den nya orga
nisationen ersätta en stor del av undervisningen vid läroverken, 
hade man bort uttala det, ty då skulle åtskilliga, som tänkt ut
bilda sig för att bli läroverkslärare, övergiva detta och nöja sig 
med eu billigare kompetens än den, som nu fordras.

Jag vill icke yrka ogillande av utskottets motivering, ty jag- 
anser det olämpligt, att denna kammare redan nu tager position 
vare sig för eller emot i frågan om revision av våra läroverk 
och huru eu sådan revision bör ske. Jag skall därför icke göra 
något yrkande. Jag bär endast velat yttra mig för att uttala, att 
jag för min del och många med mig icke anse sig genom denna 
utskottets motivering i någon som helst mån förhindrade att, när 
läroverksfrågan kommer fram, fullt fritt pröva densamma. Jag 
har intet yrkande.

Greve Klingspor: Då den föregående ärade talaren icke 
gjort något yrkande, är det kanske icke behövligt, att från stats
utskottets sida något bemötande av hans anförande göres, men 
ett par ord skall jag dock säga.

Det är nog ofta inom statsutskottet så, att såväl motiveringen 
s°m en och annan gång eu kläm bliva formulerade för att till
mötesgå de flesta. Detta beror på ömsesidiga eftergifter, och så 
kan man ju också tänka sig, att det har varit med den här mo
tiveringen. . Den skulle emellertid gå ut på, att man borde tillse, 
att man vid tillsättning av lärareplatser ordnade det så, att de 
kunde flyttas från ett läroverk till ett annat. Till vilket läro
verk de komma att bliva förflyttade, är svårt att svara på nu. 
Det får eu blivande utredning säga. Emellertid vill man ha fri
het att. kunna göra de förflyttningar, som anses behövliga. Jag 
bär varit med vid flera löneregleringar, och då har det varit rätt 
förargligt, att man varit tvungen att sätta tjänstemän på indrag- 
ningsstat,. enär de icke varit skyldiga att flytta till annan liknande 
statens tjänst. För att nu förhindra detta, ville man föreskriva, 
att för olika eventualiteter de skulle kunna användas i statens 
tjänst på de områden, där detta möjligen skulle kunna ske. Detta 
är skälet, varför man velat betona denna sak i motiveringen.

Jag medger gärna, att man kanske sagt mera, än vad man 
kunnat behöva såga, men jag tror också, att den ärade talaren 
har sett större fara i motiveringen, än vad som rimligen kan in
läggas däri.

Överläggningen ansågs härmed slutad, varefter kammaren 
biföll vad utskottet i föreliggande punkt hemställt.

Punkterna 142 och 143.
Vad utskottet hemställt bifölls.

Anslag till 
niga ordinarie 
lärartjänster 
vid allmänna 

läroverk.
(Forts.)



Nr 14. 36 Torsdagen den 13 mars.

Punkten 144.
Lades till handlingarna.

Punkterna 145—152■
Vad utskottet hemställt bifölls

Punkten 153-
Lades till handlingarna.

Punkten 154.
Utskottets hemställan bifölls.

Punkten 155.
Lades till handlingarna.

Punkterna 156—162.
Vad utskottet hemställt bifölls.

Punkten 163.
Lades till handlingarna.

Punkterna 164—166.
Vad utskottet hemställt bifölls.

Punkterna 167—169.
Lades till handlingarna.

Punkterna 170—172.
Vad utskottet hemställt bifölls.

Punkten 173.
Lades till handlingarna.

Punkterna 174 och 175.
Vad utskottet hemställt bifölls.

Punkterna 176 och 177.
Lades till handlingarna.

Punkterna 178—182.
Vad utskottet hemställt bifölls.
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Punkten 183.
Lädes till handlingarna.

Punkterna 184—186.
Vad utskottet hemställt bifölls.

Punkten 187.
Lädes till handlingarna.

Punkterna 188 och 189.
Vad utskottet hemställt bifölls.

Punkten 190. Understöd till
Med tillstyrkande av vad Kungl. Maj:t därom föreslagit hade vis-a fortbild- 

utskottet i föreliggande punkt hemställt, att Riksdagen måtte be-för lårTeZh 
vilja på extra stat för år 1914 ett anslag av 15,000 kronor att lärarinnor 
användas enligt Kungl. Maj:ts bestämmande och på de villkor, vid f°Ik~ och 
Kung! Maj:t kunde finna gott fastställa, till understödjande av småskoIor- 
fortbildningskurser för lärare och lärarinnor vid folk- och små
skolor.

Herr Strömberg: Herr talman! Då jag nu i överensstämmelse 
med mm reservation går att yrka avslag på Kungl. Maj:ts av stats
utskottets majoritet tillstyrkta framställning, så ber jag att redan 
från början få betona, att däri ej ligger vare sig att jag vill under
känna vikten och betydelsen av ett sådant anslag eller att jag- 
hyser någon som helst missunnsamhet mot lärarekåren däröver, 
att de erhålla ett kraftigt, statens handtag i sin strävan att vidare 
utbilda sig själva. Nej, jag vill tvärtom gärna vara med omatt 
giva mitt stöd åt detta. Skälet till mitt avslag är något helt an
nat, nämligen att med den svävande och oklara plan för dessa 
kursers anordnande, som statsrådet och chefen för ecklesiastik
departementet i sin motivering i den kungl. propositionen angiver, 
konsekvensen av ett bifall till detta visserligen nu synnerligen 
blygsamma anslagskrav utan tvivel kommer att bliva, att ansla
get växer i en mycket avsevärd grad och kanske snart nog mång
dubblas. I förbigående kan jag ej underlåta att framhålla, att 
det helt visst skulle vara av synnerlig fördel för många andra 
grupper i vårt land, tjänstemän och andra, att sedan de hava 
hunnit den plats i samhället, som de genom sina studier förbe
rett sig för, sedermera genom statens medverkan erhålla ökade 
bidrag att fortsätta sin utbildning i allt högre grad. Visserligen 
vet jag, att sådan utbildning för speciella ändamål nog sker på 
åtskilliga håll, men jag vet också, att de nu ifrågavarande lärare- 
karerna, folkskollärare och smaskollärare, i det fallet visserligen
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Understöd till 
vissa fortbild

ningskurser 
för lärare och 

lärarinnor 
vid folk- och 

småskolor.
(Forts.)

ej blivit lottlösa. Tvärtom, jag skall endast be att få erinra om 
några av de anslag, som för dylika specialändamål av Riksdagen 
i många år beviljats, såsom t. ex. för repetitionsövningar för lä
rare och lärarinnor i gymnastik, instruktionskurser för desamma 
i simning och dylikt, trädgårdskurser vid Adelsnäs och i Norr
land, resestipendier för olika studieändamål, för att nu ej glömma 
de s. k. sommarkurserna vid universiteten. "V idare kurser i alko- 
hologi och hälsolära, kurser i slöjd vid Nääs m. m. Det är ju 
möjligt, att ännu flera ändamål finnas, för vilka dylika kurser 
skulle kunna behövas, men det synes mig nödvändigt, att dessa 
ändamål något så när preciseras.

De kurser, varom nu centralstyrelsen talar i sin skrivelse, pa 
vilken den kung!, propositionen bygger, nämligen kurser i teck
ning, s. k. hembygdskurser och kurser för fortsättmngsskolan, 
dessä kurser kunna vara viktiga nog, men jag kan ej underlåta 
att påpeka, att i den framställning, som centralstyrelsen gjort 
om deras nödvändighet, förekomma betänkliga överdrifter, t. ex. 
då man för att framställa nyttan av fortbildning i avseende på 
lantbrukskunskap angiver såsom önskvärt, som det star på sid. 
496, att man skulle lära eleverna delar av fysiken i och för kun
skap om de »fysiska lagarnas tillämpning på åkerbruksredskapen»,
andra snarlika uttalanden att förtiga. Det förefaller ju, som om 
detta ej skulle vara att gå precis i den av alla önskade praktiska 
riktning, vari undervisningen nu skall gå, utan tvärtom i eu all
deles motsatt, i eu kvasivetenskaplig och opraktisk riktning. Emel
lertid har nu herr statsrådet och chefen för ecklesiastikdeparte
mentet ej inskränkt sig till dessa kurser eller till att föreslå nagla 
andra grupper av ämnen, vari kurser skulle vara nödvändiga, 
utan säger tvärtom i sin motivering, som återfinnes här på sid. 
502, att »kurser av ifrågavarande slag kunna tänkas anordnade 
på många olika sätt, och man torde därför icke böra från början 
binda sig vid någon viss form eller fastslagen plan», utan taga 
vara på från olika håll framkommande uppslag, som avse det 
angivna huvudsyftet. Ja, jag är övertygad om, att sådana upp
slag nog skola framkomma från en mängd håll och för olika 
ändamål, och de kunna snart sagt omfatta allt mellan himmel 
och jord för så vitt de blott gå ut på att man skall lära sig 
något mer än vad man förut kan, och det är just dessa obegrän
sade framtidsutsikter, som jag anser innebära den största betänk
ligheten mot anslaget ifråga. Säger Riksdagen liar a, så skall 
den snart nog få säga b, c och d och kanske ga igenom hela 
alfabetet.

Ja, herr talman, som jag från början sade: det är ej under
kännande av anslagets betydelse och ej heller någon som helst 
avoghet mot folk- och småskollärarne i deras fortbildningssträ- 
vanden, som varit för mig bestämmande, utan det är verkligen 
fruktan för de konsekvenser, som kunna inträda, om man giver
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bifall till ett anslag med så svävande planläggning, som det här Understöd till 
föreliggande, och detta ej minst inom den huvudtitel, som enligt v’ssa fortbit(l- 
vad jag för en stund sedan hade äran anföra har tendens att fö^uraYeTch 
växa i eu oroväckande grad. Nu har utskottet visserligen sökt i lärarinnor 
någon mån motverka denna fruktan för dyrbara konsekvenser vid folk- och 
genom att i sin slutkläm tillägga orden: »under betonande, att ^skolor. 
nödig begränsning i fråga om utgifter jämväl på detta område (Forts.) 
är i fortsättningen önskvärd». Ja, det är ju ett vackert uttalande, 
men jag tror, att detta platoniska yttrande i verkligheten ej har 
alltför stor betydelse. Och om, såsom jag anser klokast, Riksda
gen nu avslår Kung!. Maj:ts framställning i denna del, är jag 
övertygad om, att det ej dröjer länge, innan herr statsrådet och 
chefen för ecklesiastikdepartementet kommer åter med frågan i 
en mera begränsad och därför mera acceptabel form, och i så 
fall skall det bli mig ett nöje att med min röst bidraga till dess 
framgång. Men så som frågan nu ligger, herr talman, ber jag 
att få yrka avslag på utskottets hemställan.

Herr Bruce: Herr talman, mina herrar! Ja, man skulle ju 
hava önskat, att med det välvilliga erkännande av denna frågas 
betydelse, som den föregående talaren gjorde sig till talemanför, 
han ock skulle hava kommit till ett annat slut, nämligen det att 
tillstyrka detta egentligen ganska blygsamma anslag. Hans skäl 
till avslag var huvudsakligen detta, att man ej skulle kunna hava 
i sin hand att begränsa utgifterna under denna punkt, men det 
bär ju Riksdagen i sin hand på denna såväl som andra punkter.
Och det skulle väl ej kunna finnas något nytt, anslag, som man 
skulle gå in på, om man på förhand skulle säga: »Vi kunna ej 
bevilja detta därför, att det möjligen skulle kunna ställas ökade 
anspråk på statskassan just för den sak, som är i fråga.»

Vad nu beträffar den oklara planen, sä vill jag ej gå in på 
den frågan. Men i många andra fall har man överlämnat åt 
Kungl. Maj:t att träffa närmare reglering inom ett bestämt an
slags ram, vida mer än här.

Vidare sade den föregående ärade talaren, att det finnes 
många andra, som skulle önska att gå igenom dylika fortbild
ningskurser. Jag vill i detta sammanhang erinra om, att Riks
dagen här om dagen, då det var fråga om den nionde huvud
titeln, anslog en summa av 8,500 kronor till fortbildningskurser 
åt lärare vid lantbruksskolorna, och då höjdes ingen röst här 
emot detta anslag, och naturligtvis gjorde jag det ej heller. Men 
jag tycker, att det anslag det här gäller är lika väl motiverat 
som det andra, ty det är precis samma ändamål, nämligen att 
göra dessa lärare, som redan stå i arbete, mera dugliga att ut
föra detta. På det sättet erhåller ock staten ofantligt större va
luta för sina utgifter för skolväsendet.

Ett annat skäl, som reservanterna anfört, är det, att dessa
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fö^lårareoch ärade reservanterna allt för mycket fäst sig vid vissa detaljer, 

“lärarinnor som finnas i en skrivelse, vilken jag visserligen skrivit under, 
vid folk- och men vars innehåll jag den gången ej trodde skulle nagelfaras så 

småskolor, strängt. Det kan hända, att i den finnas vissa överdrifter i fråga 
(Forts.) om va(j man utlovat, men jag anser ej, att det är lämpligt att 

här diskutera detaljer i fråga om de olika ämnen, som i fort- 
sättningsskolor, småskolor och folkskolor ifrågakomma. Det är 
emellertid tre ämnen, som det liär närmast gäller, i det att an
slagets storlek är grundat på en beräkning, som avser dessa. 
Dessa ämnen äro teckning, hembygdskunskap och lantbruk, i 
vilket sistnämnda ämne kurser skulle givas för lärare i fortsätt- 
ningsskolor. Teckning är ju ett ämne, som i lång tid har före
kommit vid våra skolor. Det har hittills i stor utsträckning be
drivits på det sättet, att man ritat streck och fyllt i rutor och 
sådant. Nu är det eu allmän strävan, att lärjungarna i stället 
skola rita efter verkliga föremål, som man ser framför sig, och 
detta tycker jag. att den föregående talaren skulle kunna erkänna 
just är eu reform i praktisk riktning, fruktbärande för livet, och 
icke blott ett kammar studium. Och vidare ha vi ämnet hem
bygdskunskap, som i våra dagar har trängt fram överallt just på 
skolans område. Jag tycker, att man hittills i våra skolor alltför 
mycket rört sig med länder och förhållanden, som ligga fjärran 
och äro likgiltiga för barnen, och alltför mycket hämtat under
visningen ur böcker. Nu vill man i stället att undervisningen 
skall knytas till den verklighet, som ligger barnen nära. Eu sådan 
undervisning skall kanske lära dem att älska, känna och värdera 
sin hembygd. Vidare bör man anknyta undervisningen till det 
näringsliv, som rör sig omkring barnen, som ligger dem nära, 
och då tror jag, att den undervisningen skulle få vad den före
gående talaren önskade, nämligen en mera praktisk läggning. 
Det är just för att tillmötesgå en sådan önskan, som man velat 
bibringa folkskollärarna på landet mera kunskap i jordbruk — 
icke därför, att de skulle kunna bliva fullfjädrade jordbrukslärare. 
Därför böra de, när de undervisa i naturkunskap, anknyta under
visningen till jordbruksförhållanden i stället för de mera fjärr- 
liggande tingen. Och vidare borde denna undervisning placeras 
i fortsättningsskolan på landsbygden, där man redan på många 
ställen med stor framgång försökt lägga undervisningen så, att 
man gjort just jordbruket, som alla barnen känna till och som 
många av dem redan börjat taga praktisk del uti, till det centrala 
ämnet, kring vilket man grupperar allt det andra: modersmål, 
räkning, naturkunskap, bokföring, och det är just kurser i den 
riktningen, som här äro avsedda att åstadkommas.

Jag tror, att om man tänker på detta, man måste erkänna, 
att det är fråga om att få undervisningen att gå i mera praktisk
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riktning, och särskilt från denna synpunkt skall detta anslag nog Understöd till 
försvara sin plats. Det är närmast för landsbygdens lärare svårtoissa f°rlbild- 
att få den utbildning, som de behöva för att kunna följa med fT^m^toch 
sin tid. På skolundervisningens område som på alla andra står lärarinnor 
man ej stilla, utan utvecklingen går framåt, så att den, som vid folk- och 
vant med en 20—30 år i arbetet, ofta kan behöva en uppryck- småsk°lor. 
ning för att kunna motsvara de krav, som folket, staten ställer (Forts-) 
på hans arbete för de ungas uppfostran och undervisning. Jag 
tror, att detta anslag just skulle främja både eu nationell och eu 
praktisk undervisning i våra skolor, och därför ber jag, herr tal
man, att få yrka bifall till utskottets hemställan.

Herr Staden er: Herr talman, mina herrar! Jag önskar 
att lägga kammaren på hjärtat särskilt den del av utskottets och 
Kungl. Maj:ts förslag, som gäller kurser i och för undervisningen 
i fortsättningsskolan. Det har nämligen fallit på min lott under 
en viss del av min arbetstid att vara folkskoleinspektör, dels 
kommunal och dels statens folkskoleinspektör, och jag har i båda 
fallen kunnat konstatera, att fortsättningsskolan — som tar vid 
där den ordinarie skolan slutar, och som sålunda mottager bar
nen i åldern mellan 13 och 14 år, då de börjat reflektera och 
samtidigt börja sysselsätta sig med praktiskt arbete — att, säger 
jag, denna fortsättningsskola, såsom den hittills arbetat och ännu 
i stort sett arbetar i vårt land, har varit alltför betydelselös och 
rakt ej avkastat åt samhället frukter, svarande mot de kostnader, 
som nedlagts på densamma. Den officiella, i gällande författ
ningar fastslagna kursplanen för fortsättningsskolan är verkligen 
tråkig, därför att den ej utgör annat än i stort sett en repetition 
av vad man redan läst. Den för ej barnen framåt, utbildar dem 
ej för deras gärning i något yrke eller till deras allmänna med
borgerliga uppgift, och därför har också fortsättningsskolan fört 
och för alltjämt ett tynande liv.

Nu vore meningen, att man skulle försöka skapa fortsätt
ningsskolan mera praktisk på det sätt, som den föregående tala
ren närmare beskrev. Han utvecklade särskilt behovet av refor
mer inom fortsättningsskolan på landsbygden. Man skulle där
jämte kunna, i synnerhet i större samhällen, hava fortsättnings- 
skolor på olika linjer. De barn, som komme att ägna sig åt 
handelsverksamheten, kunde få gå i en fortsättningsskola, som 
sysslade med motsvarande föremål. De barn däremot, som skulle 
ga in i industriell verksamhet, skulle få en motsvarande kurs 
och så vidare. Jag behöver säkerligen icke uppehålla mig vid 
denna sida av saken vidare.

Men för det andra önskar man numera, att fortsättnings
skolan skall kunna giva ungdomen en verklig känning av, att de 
äro eller skola bliva goda medborgare i vårt land. Man önskar 
att de skola få intryck av, att det gäller att vara solidarisk med



Understöd till andra medborgare och att stå man vid man här i vårt fädernes- 
vissa fortbitd- ]arif]; oavsett det politiska parti, man för resten kan komma att 
för ifrare oc/i tillhöra. En sådan prägel av medborgerlig utbildning eftersträvar 
' lärarinnor man nu i fortsättningsskolau, där den uppväxande ungdomen 
vid folk- och skulle få sig på hjärtat lagd nödvändigheten av, att varje svensk 

småskolor. är ense med ana andra om Sveriges självständighet —- ekonomiskt, 
(Forts.) kulturellt och politiskt. Vilka åtgärder man försöksvis bör vid

taga inom fortsättningsskolan för att nå fram till ett sådant ända
mål skall jag nu ej uppehålla mig vid. Vi befinna oss på prö
vandets stadium, och de lärare och lärarinnor, som skola under
visa i denna fortsättningsskola, behöva synnerligen väl få fort
bildningskurser från den sist angivna synpunkten.

Och för det tredje så vill fortsättningsskolan i sin modärna 
form gärna vara individuellt verksam, personlighetsdanande och 
bevara denna ungdom från att driva omkring på gator och grän
der och syssla med tvivelaktiga nöjen. Den vill taga vara på 
deras lediga tid och giva dem intressanta ting att tänka på — 
varför ej även stora ting att tänka på — och därför driver man 
ock i den modärnt lagda fortsättningsskolan undervisningen icke 
i någon nämnvärd mån i form av läxläsning, förhör och dylikt, 
utan man tar saken samtalsvis och söker att väcka reflexion 
över de problem, som kunna vara åtkomliga för ungdomen i den 
nämnda åldern. Samhället offrar ju åtskilligt på folkbibliotek 
och liknande sociala företag, men för att dessa verkligen skola 
kunna bliva till gagn kräves det också publik, och den publiken 
skall fortsättningsskolan skapa. I den egentliga folkskolan vore 
det alldeles för tidigt. Då befinna sig barnen på ett alltför out
vecklat stadium för att de därifrån skulle kunna gå direkt till 
ett åtnjutande av de fördelar, som folkbibliotek och föreläsnings- 
kurser etc. kunna erbjuda, utan det behöves ovillkorligen ett 
mellanled, och det är detta, som den modärna fortsättningsskolan 
skall erbjuda.

Men, mina herrar, det är ju tydligt, att utan undervisning 
och utbildningskurser kan icke folkskollärarekåren vara mäktig 
att lösa denna uppgift, som den modärna fortsättningsskolan stäl
ler på densamma. Jag skulle därför vilja på grund av den erfa
renhet, som jag till följd av min verksamhet kan anse mig äga, 
hemställa till kammaren, huruvida det ej skulle vara klokt att 
gå med på statsutskottets förslag i denna fråga. Jag skall gärna 
giva en del av de föregående talarna rätt däri, att det kunde 
varit önskligt, att man givit dessa fortbildningskurser något fastare 
linjer, och skulle jag vilja för egen del tillägga något i samma 
riktning, så skulle det vara, att det vore önskligt, att Kungl. 
Maj:t eller den, som skall tillse dessa kursers anordning, tillser, 
att det ej kommer att för kritiken finnas någon som helst skälig 
anledning att säga, att ett flertal eller mindretal av deltagarna i 
dessa kurser hava fattat dem som ett av staten erbjudet som-
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marnöje. En sådan kritik är enligt min mening ej befogad i 
avseende å vad som nu föreligger. Det kan ju dock vara skäl 
att man framhåller nödvändigheten av, att det inlägges arbetsam
het i dessa kurser från anordnares och deltagares sida. Då jag 
är övertygad om, att statsrådet och chefen för ecklesiastikdeparte
mentet är i hög grad personligt intresserad av denna sak, så är 
jag också viss om, att ifall Riksdagen bifaller, vad statsutskottet 
här föreslår, sådana anordningar komma att träffas, att anslaget 
länder till verkligt gagn för folkundervisningsväsendet i vårt land. 
Med dessa ord vill jag tillstyrka statsutskottets förslag.

Herr Lindblad, Ernst: Sedan vi nu fått för oss upp
rullade dessa mycket vackra blomstermålningar, så undrar jag, 
om man ändå icke måste fråga den siste ärade talaren: Är det 
meningen, att vi skola få allt detta för dessa blygsamma 15,000 
kronor? För min del tror jag helt visst, att på det sätt, som
antyddes av den förste ärade talaren, detta anslag snart kommer
att i framtiden resultera i vida större summor. Detta är således 
blott en början, en inledning till anslagsäskanden, som i fortsätt
ningen komma att gå vida längre. Jag tycker att detta anslag 
erbjuder osökta jämförelser med vad som här beviljades för 10 
år sedan till understöd för fortsatt undervisning åt folkskollärare 
och folkskollärarinnor i gymnastik, ett anslag, som från eu ganska 
obetydlig början, såsom vi fått se i dag, medfört äskanden på 
1.00,000 kronor från statsverkets sida, för att bygga gymnastik
lokaler. Jag måste för min del erkänna, att lika, litet som jag
tror, att gymnastik i sträng mening behöves på landet och att
några gymnastiklokaler där behöva byggas, lika litet tror jag på 
behövligheten nu av detta anslag. Det kommer nog, såsom jag 
säde, också att bli inledning till en långt fortgående strävan att 
utbilda dessa lärare och lärarinnor i allt möjligt mellan himmel 
och jord, vilket näppeligen torde medföra praktiska resultat. Och 
da vi snart med anledning av seminariekommittén torde hava 
förslag att vänta, innehållande åtskilligt i den vägen, som kan 
vara ägnat att mera i system sätta den fortsatta utbildningen av 
folkskollärare, göra den mer systematisk i sin anordning, tror jag, 
ätt det kan vara skäl att man avvaktar detta, varigenom man 
far på. eu gång bedöma frågan i hela dess vidd. Därför torde 
man vid denna riksdag med lugnt samvete kunna yrka avslag 
på förslaget.

Herr statsrådet Berg: Tyvärr har jag icke varit i tillfälle 
att åhöra diskussionen i denna punkt från dess begynnelse, och. 
kanske liar jag därför icke fått reda på alla de skäl, som mot
ståndarna till propositionen framfört. Bland de skäl jag hört har 
jag emellertid återfunnit ett, som jag känner igen från reservatio
nen, ocli som nyss av herr Lindblad i Närlunda framdraga på
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Understöd au nytt: det är farhågan för att anslaget inom kort skall växa till 
visso fortbild- en oroväckande höjd. Jag vill naturligtvis icke bestrida sanno- 
fTAärare oe/i ^kheten av, att om anslaget beviljas, behovet av fortbildnings- 

lärarinnor kurser av bär ifrågavarande art nog kommer att visa sig så stort, 
vid folk- och att krav på anslagets ökning om någon tid är att motse. Emel- 

småskoior. finnas vissa omständigheter, som göra, att risken för någon
(Forts.) synnerligen väldig omfattning av detta anslag måste anses jäm

förelsevis ringa. Man bör nämligen lägga märke till att del
tagandet i kurser av här avsedda slag alltid kommer att vara 
förbundet med personliga ekonomiska uppoffringar för deltagarna, 
vilka uppoffringar för personer i deras mycket blygsamma ekono
miska villkor nog bliva så kännbara, att man sannerligen icke 
har att vänta någon jättetillströmning. Kurserna komma att be
sökas av sådana lärare och lärarinnor, som äro särskilt intres
serade för sin fortbildning och som genom sin läggning eller ge
nom de yttre omständigheter, under vilka de driva sitt arbete, 
hava särskilt intresse att gå vidare i det ena eller andra av de 
ämnen, vari de hava att meddela undervisning. Här har man 
eu särdeles verksam hållhake, som alltid kommer att avhålla den 
stora massan av lärarkåren att rusa till kurserna för att, om jag 
nu får använda ett uttryck, som av eu föregående talare nyttjats, 
begagna dem såsom en sorts sommarnöjen. Att bevista kurserna 
blir — jag upprepar det — för deltagarna förbundet med känn
bara ekonomiska uppoffringar; så har det varit hittills, och så 
blir det framgent även vid de kurser, som enligt propositionen 
skulle komma att med statsbidrag understödjas.

Till vad jag nu sagt och som framkallats särskilt av herr 
Lindblads anförande får jag lägga ytterligare en omständighet 
rörande de lärarkårer, vilka det här gäller: folkskolans och små
skolans. Dessa bestå icke liksom läroverkens lärarkår av fack
lärare, utbildade för undervisning endast i ett visst ämne eller i 
ett fåtal ämnen, i vilka de kunna bli i någon mån specialister. 
Småskolans och folkskolans lärare och lärarinnor måste i motsats 
härtill i regel undervisa i alla de ämnen, som i nämnda skolor 
förekomma. Detta innebär i visst avseende, nämligen i fråga 
om det personliga uppfostringsinflytandet, eu fördel, på vilken 
jag för min del starkt håller. Men det innebär å andra sidan 
naturligtvis också en svaghet, nämligen med avseende å de olika 
kunskapernas och färdigheternas omfång och grundlighet. Må 
man nu tänka sig, huru förhållandena kunna ställa sig, då lärare 
och lärarinnor i folkskolan eller småskolan få hålla på att under
visa i alla skolämnen under 30—35 år. Om de under en sådan 
tidrymd lämnas utan tillfälle att följa med utvecklingen och al
drig få sina kunskaper och färdigheter i ett eller flera av de 
ämnen, vari de undervisa, förnyade och uppfriskade, ligger den 
faran givetvis nära till hands, att de råka in i slentrian och efter
blivenhet. Detta är en stor olägenhet, dels, såsom naturligt är,
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för vederbörande lärare och lärarinnor själva, och många av dem Understöd till 
känna det tungt och hårt, dels och framför allt för den ortsbo- vis.sa f°ribild- 
folkning, som under en hel mansålder för sina barns undervis- mTmrareZh 
ning kanske uteslutande är hänvisad till en enda lärare eller lärarinnor 
lärarinna. Jag betonar än en gång, att det för lärarekåren härvid folk- och 
icke gäller ett ekonomiskt intresse, enär av deltagarna alltid krä- smäskolor. 
vas uppoffringar. Nej, det intresse, som de hava i saken, är, (Forts-) 
att de genom kurserna kunna bliva satta i stånd att öka sin dug
lighet för det arbete, varuti de äro anställda. Men detta är uppen
barligen ett det allmännas, ett kommunens och statens intresse.
Det förefaller mig därför, som om folk- och småskolekårernas 
medlemmar väl förtjänat att få den lilla hjälp i sin utbildnings- 
strävan, som Kungl. Maj:t här begär. Jag hemställer till kam
maren, om den icke ville följa medkammarens exempel; Andra 
kammaren har nämligen utan votering bifallit propositionen i 
förevarande punkt.

Sedan överläggningen förklarats härmed slutad, gjordes jäm
likt därunder förekomna yrkanden propositioner, först på bifall 
till vad utskottet i nu föredragna punkt hemställt samt vidare på 
avslag därå, och förklarades den förra propositionen, vilken upp
repades, vara med övervägande ja besvarad.

Punkterna 191—204.
Vad utskottet hemställt bifölls.

Punkten 205. Om understöd
o , åt en central-

I två likalydande motioner, väckta den ena inom Första organisation 
kammaren av herrar E. Wavrinsky och M. Hellberg (nr 43) och för teaterföre- 
den andra inom Andra kammaren av herr E. Sandler (nr 120), stallmnoar- 
hade hemställts, att Riksdagen måtte till understöd åt en central
organisation, som anordnade göda och billiga teaterföreställningar 
företrädesvis i landsorten, bevilja för år 1914 ett anslag å 10,000 
kronor, varav minst 5,000 kronor skulle användas uteslutande till 
beredande av lägre biljettpriser åt allmänheten, att utgå under de 
villkor i övrigt, som av Kungl. Maj:t fastställes.

Utskottet hade i nu föredragna punkt på anförda skäl hem
ställt, att herrar Wavrinskys och Hellbergs samt Sandlers ovan
berörda motioner icke måtte av Riksdagen bifallas.

Reservation hade avgivits av herrar A. C. Lindblad, K. Star- 
bäck, K. V. Rydén, N. E. Lindberg, E. F. Hellberg och C. R.
Jansson, vilka ansett, att utskottets yttrande och förslag bort hava 
följande lydelse:

»Utskottet delar den av motionärerna uttalade uppfattningen 
angående goda teaterföreställningars bildande och uppfostrande 
betydelse och håller före, att anordnande av dylika föreställningar
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Om understöd för ett pris, som kan göra det möjligt även för den obemedlade 
åt cii central- oc}1 mindre bemedlade att tillgodogöra sig denna bildningsform, 
organisation ;jr gtt statsintresse val värt att med allmänna medel befrämjas.

; Ställningar' Det av motionärerna framlagda förslaget i sådant hänseende är 
'Forts) emellertid icke så fullständigt utarbetat, att på detsamma lärer 

kunna grundas något Riksdagens definitiva beslut i ämnet. Den 
ytterligare utredning, som sålunda enligt utskottets mening är 
behövlig, torde Riksdagen böra hos Kungl. Maj:t anhålla att få 
verkställd.

Utskottet får alltså hemställa, att Riksdagen må i skrivelse 
till Kungl. Maj:t anhålla, det täcktes Kungl. Maj:t låta verkställa 
utredning angående sättet för statens medverkan till anordnande 
av goda och billiga teaterföreställningar och därefter för Riks
dagen framlägga det förslag i ämnet, vartill omständigheterna 
må föranleda.»

Herr Hellberg: Jag tager nog icke miste, herr talman, 
om jag i detta utskottets avslagsyrkande ser en strävan att full
göra ' den grundlagsstadgade sparsamhetsplikt, som utskottets förre 
ordförande i sina nyligen offentliggjorda riksdagsintryck beklagat, 
att han icke sett sig i stånd att alltid uppfylla. Jag förstår myc
ket väl och respekterar också en sådan strävan. Men jag inser 
även, att utskottet måste ha en ganska svår uppgift, dä det skall 
skilja mellan vad som bör tillstyrkas och vad som bör avstyrkas 
— allt kan ju icke avstyrkas. Det kan emellertid da icke gärna 
alldeles undgås, att i enstaka fall avgörandet blir beroende av 
mera tillfälliga omständigheter. Herrarna erinra sig kanske, huru 
en talare en gång i fjol tillät sig att skämtsamt tala om »stats
utskottets anslagslotteri». Om jag skulle tillåta mig att begagna 
samma bild, måste jag beklaga, att min medmotionär och jag- 
dragit eu nit på detta lotteri. Man blir just icke glad över en 
sådan utgång, och det lönar sig icke mycket att klaga över 
oturen. Men det kan i alla fall icke hjälpas, att vi måste fråga 
oss, varför icke utskottet lika väl kunde ha tillstyrkt vår fram
ställning som det anslag, vilket beviljats i närmast föregående 
punkt. Man svarar naturligtvis genast, att det. är en ofantlig- 
skillnad mellan en kungl. proposition och en enskild motion, och 
bevare mig alla goda makter från att söka upphäva mig eller 
min medmotionär till något slags likställighet med Kungl. Maj:t. 
Men det är dock icke alla propositioner som bifallas, och icke 
heller alla motioner som förkastas. Utskottet bär icke heller sagt, 
att därför att i föregående punkt det var fråga om eu kungl. 
proposition skulle den bifallas, och inte heller att därför att detta 
är en motion skall den avslås, utan utskottet liar sökt ge sakskäl 
för sitt avstyrkande. Då får jag likväl säga, att dessa sakskäl 
icke förefalla mig synnerligen starka.

Om man ser på motiveringen till punkt 204, heter det där
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om anslaget till orkesterföreningar, att »med hänsyn till----------
den. betydelse eu sådan verksamhet otvivelaktigt äger för den 
musikaliska bildningens utbredande bland folket», har utskottet 
ansett sig böra tillstyrka anslaget. Den verksamhet, som »Skåde
banan» bedrivit för att åstadkomma goda och billiga teaterföre
ställningar företrädesvis i landsorten, anser utskottet däremot
»ingalunda----------kunna tillmätas den betydelse, att anledning
förefinnes att genom anvisande av statsmedel för ändamålet fram
kalla eller uppehålla en verksamhet, som till sin art är sådan, att 
den bör omhändertagas av det enskilda initiativet». Ja, varf öl
kar nu den ena saken så stor betydelse och den andra så liten? 
Det är väl icke utskottets mening att här söka åstadkomma nå
gon slags avvägning mellan musik och dramatik. Det är en 
mycket vansklig sak, och man skulle nog då kunna anföra auk
toriteter både för den ena och för den andra sidan. Icke kan 
man heller säga, att dramatiken är ovärdig statens understöd. Yi 
veta ju, att staten lämnar stora understöd åt teatrar här i Stock
holm, och då vore det billigt att landsorten finge någon del av 
statens teateruppmuntrande verksamhet, när landsorten å sin sida 
fått lämna bidrag till teatrarna här i huvudstaden. Utan det är 
väl frågan om, vilkendera verksamheten kan öva den förmån
ligaste inverkan på folkets odling. Då vill jag för ingen del be
strida, att icke musiken i detta avseende' har en mycket stor 
betydelse. Men fråga kan väl vara, om icke dramatiken bör an
ses hava lika stor betydelse i detta avseende. Det säges på första 
sidan i motionen, som jag tror med rätta, om teaterkonsten: 
»Genom sin stora åskådlighet blir den lättare tillägnad än andra 
bildningsmedel. Många av dem, som oförstående och liknöjda 
gå förbi en god målning eller ett skulpturverk, för vilka den ut
märkta musiken är eu främmande värld, eller som icke av egen 
drift förmå sig att läsa en god bok, skola känna sig fängslade 
och medryckta av scenens gripbara framställning.»

Men så kommer ännu en annan skillnad, som för mig är 
den stora och viktiga skillnaden, mellan det nyss beviljade an
slaget under punkt 204 och detta anslag, och det är, att det 
förra anslaget utgår endast och uteslutande till stadsbefolkningen, 
under det att det senare skulle vara avsett för både stads- och 
landsbefolkningen, men företrädesvis för landsbefolkningen. An
slaget under punkt 204 avser för resten icke stadsbefolkningen i 
allmänhet utan utgår till orkesterföreningar i ett par större städer. 
Vi hava förut två sådana städer, vilkas orkesterföreningar åtnjuta 
vardera 14,000 kronor, och nu kommer en tredje, som också skall 
få 14,000 kronor. Men de 10,000 kronor, som vi hemställa om, 
skulle successivt komma hela landsbygden till godo. Och då får 
jag säga, att nog anser jag dessa 10,000 kronor vara bra mycket 
mera behövliga än de 14,000 till en enda stads orkesterförening. 
Städerna lida i allmänhet icke brist på förädlande nöjen. De
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hava ganska god tillgång på musik — det vet jag från min egen 
stad, där under eu följd av år anordnats folkkonserter till entré
pris av 25 öre för person, och dessa konserter ha bevistats av 
tusentals människor. Något sådant får man icke vara med om 
på landsbygden, men i städerna kan man få det utan statsunder
stöd. I avseende på teaterföreställningar är det också mycket väl 
ställt i städerna, landsbygden däremot har ingenting sådant att 
bjuda på. Sällan eller aldrig får man där höra någon musik, 
och aldrig får man se några teaterföreställningar. Det vill säga, 
det förekommer nog, att det allra värsta avskrapet inom teater
världen slår sig tillsammans i band, som beresa landsorten och 
ge s. k. föreställningar, men sådana äro den allra värsta parodi 
på teaterföreställningar, och det förekommer även att allehanda 
taskspelare och gyckelmakare draga omkring där. Det är det 
enda, som landsbygden får i den vägen. Då synes det mig vara 
av ganska stor betydelse, att man erhåller något, som bildar eu 
motvikt mot dessa verkligt dåliga folknöjen.

Vår motions huvudsyfte är, att man skulle kunna åstad
komma en liten utjämning av de kulturella förmånerna mellan 
stad och land. Det synes mig då, herr talman, att man, ställd i 
valet mellan att bevilja det anslag, som nyss beviljades under 
punkt 204, och det som nu är i fråga här, hellre borde ha av
slagit det förra anslaget och låtit den tredje staden vänta ännu 
en liten tid på sin orkesterförening och i stället lämnat dessa
10,000 kronor, vilka skulle kunna tillförsäkra landsorten att fort
farande få de förmåner, som »Skådebanan» erbjuder. Så mycket 
större skäl synes det mig, att man bort göra detta, som anslaget 
under punkt 204 i själva verket är tredje steget på eu väg, som 
nog blir mycket dyrbar, om den skall gås till ända. Varje steg, 
som hittills tagits, har nämligen kostat 14,000 kronor, och vi äro 
nu redan uppe i 42,000 kronor, ehuru det blott gäller tre städer. 
Men vi hava ju över hundra städer här i landet, så det är givet 
att den vägen kommer att medföra ganska stora utgifter. Ut
skottet har också välbetänkt nog sagt, att »ett fortgående på den 
nu inslagna vägen lärer böra ske med den största varsamhet». 
Utskottet har däri gjort alldeles rätt. En sådan fara finnes dock 
icke, när det är fråga om de 10,000 kronorna till Skådebanan. 
I motionen säges uttryckligen: »Betänkligheterna mot att uppta 
ännu eu ny utgiftspost bland anslagen för folkbildningssyften 
torde också reduceras därav, att för detta nya ändamål skulle 
krävas så väsentligt mindre belopp än för föreläsnings- och 
biblioteksverksamheten eller orkestermusiken. Det synes nämligen 
vara möjligt att uppehålla eu verksamhet av den omfattning 
Skådebanan bedrivit, därest staten bidrager med ett anslag av
10,000 kronor.»

Nu har emellertid utskottet ansett — och jag får bekänna, 
att jag icke förstår på vad grund — att den verksamhet, som
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»Skådebanan» bedrivit, bör omhändertagas av det enskilda initia- Om understöd 
tivet och väl enligt utskottets mening uteslutande av detta Iät en centrai- 
själva verket har det enskilda initiativet redan härvidlag gjort orff“n'sa«on 
ganska mycket. Skådebanan har verkat under snart tre års tid milninlaf' 
och under denna tid har den besökt mellan 80 h 90 platser på (Forts)
den rena landsbygden och där givit föreställningar, goda och bil
liga föreställningar i hundratal, och den har vunnit understöd 
och medverkan hos mångfaldiga olika föreningar bland det lägre 
folket. Men just denna sida av dess verksamhet, som avser att 
lända landsbygden ^ till nytta och uppbyggelse, den sidan skulle 
äventyras, om »Skådebanan» icke får något bistånd från statens 
sida. Ty då blir det^ nödvändigt, att den mer tänker på sin 
ekonomi. Den kan då icke längre besöka den egentliga lands
bygden, som icke är ekonomiskt förmånlig att besöka, utan måste 
inskränka sig såsom andra teatersällskap till städerna. För den 
s^u^> kunna bjuda folket i bygderna goda dramatiska
löieställningar, var det som några entusiaster, både skådespelare 
och andra, startade »Skådebanan». Det vore då, synes det mig, 
hårt, om dessa enskildas uppoffringar skulle vara gjorda för
gäves.

Nu har jag hela tiden talat om att det begäres ett anslag på
10,000 kronor. Men det är nu icke alls fallet. Reservanterna 
begära endast, »att Riksdagen må i skrivelse till Kung! Maj:t 
anhålla, det Kungl. Maj:t täcktes låta verkställa utredning angå
ende sättet för statens medverkan till anordnande av goda och 
billiga teaterföreställningar och därefter för Riksdagen framlägga 
det förslag i ämnet, vartill omständigheterna må föranleda». Och 
till detta reservanternas skrivelseförslag tillåter jag mig, herr tal
man, att yrka bifall.

Greve Klingspor: Ja, den föregående ärade talaren be
klagade, att ej de enskilda motionerna finge tillräcklig uppmärk
samhet inom utskottet och bleve behandlade så, som de kungl. 
propositionerna. Men det är ju i allmänhet så, att de kungl. 
propositionerna äro mera omsorgsfullt utredda än de enskilda 
motionerna. Därför är det ju också lättare för utskottet att be
handla och lämna sitt bifall till de kungD propositionerna än till 
de enskilda motionerna, vilka alltid måste närmare granskas. I 
avseende på den här saken har utskottet icke kunnat följa motio
närerna huvudsakligast därför, att man inom utskottet ansåg, att 
det var förenat med stor svårighet att kontrollera sådana före
ställningar, som det här är fråga om, kontrollera, att de verkligen 
bliva värdefulla, sådana, som man väntat sig. Det är huvud
skälet, varför utskottet ej har kunnat gå med på motionärens 
förslag. Och så befarade ju utskottet även, att om man skulle 
börja med ett anslag för detta ändamål, så skulle det kunna
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Om understöd växa alltför starkt, taga statskassan i anspråk alltför mycket. 
åt en central- Huvudsakligen av dessa skäl har statsutskottet avstyrkt motionen, 
för tern ler före- ocb iag ber att fa yrka bifa11 dess hemställan. 

ställningar.
(Forts.)

och
har
fall.
och

Herr Olsson, Oscar: Det talas rätt ofta om, att dåliga 
osunda nöjen verka skadligt på ungdomen, och i synnerhet 
man ansett, att det på landsbygden är mycket svårt i detta 

För övrigt anses även landsbygden vara rätt mörk, enslig 
tråkig, och man har däri, säkerligen med skäl, sett en an

ledning till, att en hel del ungdom vandrar från landsbygden in 
till städerna. Det synes mig därför vara av vikt och betydelse 
att, om något kan göras, till och med från ren nöjes- och för
ströelsesynpunkt, i god riktning för vår svenska landsbygd, så 
är detta' i hög grad värt behjärtande. Denna motion avser bland 
annat att ute på landsbygden, helst kanske i våra municipal- och 
dylika samhällen men även å den egentliga landsbygden söka få till 
stånd goda och uppfostrande nöjen. Om det således är någon me
ning i det tal, som från nog så representativa kretsar föres om den 
svenska ungdomens tilltagande förvildning, anser jag, att man 
just i dessa kretsar bör vara synnerligen angelägen om att taga 
hand om och anordna goda förströelser icke minst på landsbyg
den. Redan detta skäl borde, synes det mig, vara avgörande 
för denna kammare, när den går att fatta sitt beslut. De osunda 
nöjen, som i synnerligt hög grad, särskilt i municipalsamhällen 
och köpingar men även på den rena landsbygden, verka så för
därvande på många håll, äro just de teaterföreställningar, som 
givas av de s. k. teaterband, vilka motionären talar om, samt 
kinematografföreställningar, gående i samma riktning. Skall man 
komma åt och motverka följderna av dessa osunda nöjen, bör 
man söka möta dem på deras egen mark, just med goda teater
föreställningar.

Härtill kommer, att denna motion avser att skaffa icke en
bart förströelse utan även direkt uppbyggelse. Jag är på det 
klara med, att om enbart förströelse avsetts, om endast nöjes- 
synpunkten tillgodosetts, kunde det hava varit farligt nog att här 
yrka bifall, men det är, som sagt, även fråga om anordnande av 
något direkt uppbyggande. Den dramatiska litteraturen i vårt 
land kunde vara en synnerligt god hjälp i uppfostran, men just 
på grund av att göda teaterföreställningar icke givas å lands
bygden i tillräckligt stort antal, blir vår dramatiska litteratur icke 
läst. Håller man på, att god dramatisk litteratur skall läsas, böra 
vi se till, att folket lär sig läsa den göda dramatiska litteraturen, 
men i allmänhet finnes icke något intresse för denna. Folket 
säger nämligen: det är så svårt att hoppa från den ena personen 
till den andra, att följa med utvecklingen i dramats gång. Men 
kan man vänja folket att gå på teatern och se goda dramatiska 
verk uppföras, övervinnes svårigheten, och även den dramatiska
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litteraturen, denna goda källa till uppfostran, kommer att tagas i Om understöd 
anspråk av vårt svenska folk. åt en c?ntral-

Man anmärker kanske mot detta resonemang, att mycketförteaterföre- 
kan icke uppnås genom eu så liten summa som 10,000 kronor,' ställningar. 
och det är nu så rätt. Men jag skall då be att få fästa upp- (Forts.) 
märksamheten på att »Skådebanan» har visat sig kunna utan 
statsunderstöd ehuru med stora svårigheter få till stånd sådana 
goda föreställningar landet runt ett par år å rad. Och här är 
väl värt att lägga märke till att det torde vara svårt för någon 
att uppträda och påstå, att »Skådebanan» haft mindervärdiga 
eller ens medelmåttiga stycken på sin repertoar under dessa år.
Vad här är fråga om, är strängt taget ett bidrag till administra
tionskostnader eller en viss reserv för den händelse att på något 
enstaka håll »Skådebanans» ansträngningar skulle löpa för stor 
ekonomisk risk. Jag kan således icke dela de farhågor, den före
gående ärade talaren framställde, att om vi börja med detta, vi 
icke veta var det skall sluta i fråga om utgifter.

Då det gäller en relativt så liten summa, och då ganska 
starka garantier kunna erhållas för tillgodogörandet av en verkligt 
god bildningskälla för folket, vågar jag yrka bifall till reserva
tionen, d. v. s. reservanternas skrivelseförslag. Detta skrivelse
förslag innebär i och för sig en garanti mot den andra olägen
heten, i fråga om vilken man framställt farhågor, nämligen att 
kontrollen skulle bliva svår att utöva. Man skulle helt enkelt 
på denna farhåga kunna svara, att om det visar sig, att »Skåde
banan » icke fyller de anspråk, som Riksdagen kan ställa på den
samma, kan Riksdagen helt enkelt indraga anslaget, sedan det 
utdelats ett eller ett par år. Men då det gäller ett skrivelseför
slag till Kungl. Maj:t, torde det bliva Kung! Majds uppgift att 
skaffa garanti för den kontroll, som kan bliva nödvändig. Då 
således de farhågor, som huvudsakligen dikterat utskottets beslut, 
tyckas mig sakna grund, vågar jag, herr talman, yrka bifall till 
reservationen.

Greve Waclitmeister, Fredrik: Det förvånade mig 
något att höra herr Hellberg, när han talade för bifall till motio
nen, gorå jämförelse mellan denna och den punkt i den kungl. 
propositionen som nyss av kammaren har bifallits, ty jag minnes 
mycket väl för två år sedan, då frågan var före, att herr Hell
berg hörde till dem, som livligt önskade att Riksdagen skulle 
bifalla Kungl. Maj ds förslag om åstadkommande av god orkester
musik för allmänheten. Det yppade sig då i Riksdagen fruktan 
för, att ett sådant anslag skulle komma att föra med sig stora 
krav för framtiden, och det visar sig nu redan två år efteråt, 
att här kommit förslag om ett förökat anslag, vilket det synes 
som Riksdagen skulle komma att bevilja. Den ärade motionären 
sade vidare, att i fråga om ett anslag sådant som detta är först
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Om understöd att tillse, att det kommer den stora allmänheten till godo och 
åt en central- <jet g^He man förr kunna säga om det ifrågavarande förslaget 
för^eaterföre-än om orkestermusiken, som endast gagnade stadsbefolkningen. 
ställningar. Han säde vidare, att om Riksdagen går med på den tanke, han 

(Forts.) gjort sig till tolk för, skulle det icke medföra fara för ytterligare 
kostnader. Detta uttalande kan jag ej förstå. Här har satts i 
fråga en utgift av blott 10,000 kronor. Det är visserligen sant, 
att frågan egentligen gäller reservationen, d. v. s. ett skrivelse
förslag, men i alla fall är det detta anslag, som motionären tänkt 
sig från början. Jag frågar: är det verkligen troligt, ifall skri
velseförslaget skulle i framtiden föra med sig en kung! propo
sition, som går i den riktning motionären har tänkt sig, att det 
skulle stanna vid en utgift för eu gång av 10,000 kronor? Jag 
tror det icke, i synnerhet som motionären har avsett, att halva 
summan skulle användas till beredande av billigare platser för 
den mera behövande allmänheten. Det förstå ju alla, att det 
skulle bli ganska svårt att bedöma, huru denna del av anslaget 
bäst skulle användas och i alla fall är detta en mycket vitt ut
seende fråga. Jag tror, att om vi en gång gå in på denna väg, 
kommer det att föra mycket stora utgifter med sig. Jag kan 
således icke vara med om detta förslag; det ser ju ganska oskyl
digt ut, men vi veta ej vad den kungl. propositionen, som 
antagligen skulle komma efter en vår skrivelse, skulle innehålla. 
För övrigt tror jag verkligen icke, att vi behöva skriva till Kungl. 
Maj:t i detta hänseende, tv se vi på denna huvudtitel, kan det icke 
förnekas, att Kungl. Maj:t visar sig synnerligen villig att tillmö
tesgå alla möjliga krav, som äro något släkt med eller stå i något 
sammanhang med sådana som det föreliggande. Som sagt, jag 
kan icke gå med på skrivelseförslaget, jag tror att det skulle föra 
alltför långt och yrkar bifall till utskottets hemställan.

Herr Wavrinsky: Det är nästan motbjudande att söka 
pressa fram ett anslagskrav som gäller en huvudtitel, vilken redan 
är uppdriven till så högt belopp som här är fallet. Jag dröjde i 
det längsta att begära ordet, men då nu statsutskottets ärade ord
förande varnar oss för det skrivelseförslag, som reservationen 
innebär, därför att det säkerligen skall komma att dra med sig 
ökade kostnader i framtiden, skall jag bedja att på grund av min 
erfarenhet om saken från flera föregående år få saga, att det pri
vata företag, som satts i gång för ändamålet, säkerligen icke skall 
behöva annan hjälp än den, som nu begäres, och jag skall bedja 
få förklara varför. Förhållandet är nämligen det, att den hjälp 
som begäres för »Skådebanan», behöves för att övervinna de stora 
svårigheter, som möta i början av ett så vanskligt företag. Det 
bjudes av »Skådebanan» på god scenisk konst för billigt pris. 
Det kan ju synas ligga en motsägelse häri, som icke kan lösas, 
men jag vill meddela, att »Skådebanan» har organiserat kommit-
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téer över hela landet av intresserade personer, tillhörande organi
serade föreningar, föreläsnings-, nykterhets- och fackföreningar 
m. fl., vilka taga om hand försäljning av biljetter, annonsering 
och andra förberedelser. Detta är en fördel, som »Skådebanan» 
bygger på. Organisationsarbetet har emellertid kostat penningar 
och försvårat verksamheten, men så fort organisationen är färdig, 
synes, åtminstone såvitt hittills vunnen erfarenhet ger vid handen, 
»Skådebanan» kunna uppehålla sin verksamhet och vinna det 
mål, den syftar åt, om den får den ringa hjälp, som här begäres. 
Det var någon av utskottets ledamöter, som viskade till mig, 
att detta anslag, om det beviljades, skulle leda till att man 
sedermera komrne med begäran om anslag även för uppförande 
av teaterbyggnader i landsorten. Jag vill då erinra därom, att 
de trupper, som giva föreställningar på landsbygden, naturligtvis 
äro små och icke kräva stora lokaler, och att det finnes en hel 
del, om också icke tillräckligt många sådana, som äro lämpliga för 
ändamålet. På sommaren kan man även hålla sig till den fria 
naturen, och »Skådebanan» har i mycket stor utsträckning givit 
friluftsskådespel.

Då jag hoppas, att frågan, om den nu faller, skall falla framåt, 
ber jag att få instämma i yrkandet på bifall till reservationen.

Herr Hellberg: Det förefaller mig, som om den ärade 
utskottsordföranden menade, att jag på något vis hade ändrat me
ning i frågan om musikanslaget, men det är verkligen icke fallet. 
Jag har alltid varit för detta anslag, men jag kan ju bekänna 
att, när det först kom upp, hade jag inte föreställt mig, att det 
skulle utdelas liksom i klump och givas åt ett fåtal större städer, 
utan jag trodde, att det skulle komma hela landet till godo. Hu
vudsaken för mig är, att när det gäller att väga två i och för 
sig göda saker mot varandra, den får företräde som är viktigare; 
och i detta fall synes mig, att, övervikten ligger på vår sida.

Vad beträffar utskottsordförandens, jag kan ju få säga, svart
målningar av teateranslagets tillväxt, så tror jag, att de voro bra 
överdrivna. Ty här gäller det att för ett speciellt ändamål under
stödja en verksamhet, som så att säga befinner sig i portgången, 
och därför är i behov av hjälp. Det är givet att, i samma mån 
den hinner organisera sig, i samma mån det å landsbygden upp
står föreningar som taga saken om hand, i samma mån blir det 
möjligt för denna verksamhet att hjälpa sig själv. Jag tror så
ledes verkligen icke, att det finnes någon grund för dessa farhågor.

Sedan överläggningen förklarats härmed slutad, yttrade herr 
talmannen, att i avseende på föreliggande punkt yrkats, dels att 
utskottets hemställan skulle bifallas, dels ock att kammaren skulle 
antaga det förslag, som innefattades i den vid punkten avgivna 
reservationen.

Om understöd 
åt eu central- 
organisation 

för teaterföre
ställningar. 

(Forts.)
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Om understöd Härefter gjorde herr talmannen propositioner i enlighet med 
åt en central- (jessa yrkanden och förklarade sig finna propositionen på bifall 
fö^teater före- till utskottets hemställan vara med övervägande ja besvarad. 
ställningar. Votering begärdes, i anledning varav uppsattes, justerades 

(Forts.) och anslogs en så lydande omröstningsproposition:

Den, som bifaller vad statsutskottet hemställt i punkten 205 
av sitt utlåtande nr 8, röstar

Ja;
Den, det ej vill, röstar

Nej;

Vinner Nej, antages det förslag, som innefattas i den vid 
punkten avgivna reservation.

Omröstningen företogs och vid dess slut befunnos rösterna 
hava utfallit sålunda:

Ja — 88;

Nej — 38.

Punkterna 206 och 207.
Vad utskottet hemställt bifölls.

Punkten 208.
Lades till handlingarna.

Punkterna 209 och 210.
Vad utskottet hemställt bifölls.

Punkten 211.
Lades till handlingarna.

Punkterna 212—229.
Vad utskottet hemställt bifölls.

Punkten 230.
av^m' Uti två särskilda likalydande motioner, väckta den ena av 

nasäkunder- herr G. G. Magnusson inom Första kammaren (nr 81) och den 
visningen omändra av herr O. Jk. Waldén inom Andra kammaren (nr 115), 
folkskolorna både föreslagits, att Riksdagen till upphjälpande och främjande 
d landsbyg- ay gymnastikundervisningen vid landsbygdens folkskolor måtte be-
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vilja på extra stat för 1914 ett anslag av 100,000 kronor att utgå 
till de skoldistrikt, som därom anhölle, dock högst 2,000 kronor till 
varje skola, samt på de villkor, Kungl. Maj:t kunde finna skäl 
bestämma.

Utskottet hade i föreliggande punkt på anförda skäl hem
ställt, att Riksdagen måtte i skrivelse till Kungl. Maj:t anhålla, 
det täcktes Kung!. Maj:t låta verkställa utredning angående er
forderliga åtgärder för förbättrande av gymnastikundervisningen 
i folkskolorna å landsbygden och därefter för Riksdagen fram
lägga det förslag, vartill omständigheterna kunde föranleda.

Herr Ericsson, Aaby: Herr talman, mina herrar! Första 
kammaren står här inför ett beslut, som torde kunna medföra så 
pass viktiga konsekvenser, att jag anser punkten icke oanmärkt 
böra förbigås.

Yi hörde statsutskottets högt ärade ordförande nyss säga, vad 
många av oss visste förut, att när Riksdagen skriver, är vanliga 
resultatet därav, att från Kungl. Maj:t kommer en proposition 
ungefär i den anda, som varit ledande för skrivelsen. Här har 
av enskild motionär på värmlandsbänken väckts motion om ett 
anslag av 100,000 kronor till främjande av gymnastikundervis
ningen vid landsbygdens folkskolor. Denna motion har utskottet 
icke ansett sig kunna förorda; i stället har utskottet föreslagit en 
skrivelse i ämnet, men vill man se, vart detta skrivelseförslag 
skulle leda och vad svaret skulle bliva därpå, får man återgå till 
motionen, från vars motivering statsutskottet synes mig icke hava 
tagit avstånd. Motionen visar då, att man önskar anslag för an
ordnande av lämpliga gymnastiklokaler och anskaffande av lämp
lig gymnastikmateriel vid våra folkskolor på landet och varför 
anslag skulle lämnas av statsmedel med 2,000 kronor för varje 
folkskola med villkor, att kommunen lämnade lika mycket. Hava 
herrarna tänkt sig dessa 4,000 kronor multiplicerade med antalet 
kommuner och denna produkt ytterligare multiplicerad med det 
antal skolhus, som finnes i kommunerna. Nu kanske herrarna 
säga, att detta leder till överdrivna siffror. Ja, jag tror visst icke, 
att det kommer att bliva gymnastikhus vid varje folkskola på 
landet, men jag tror att det blir vid många sådana och att härav 
kommer att föranledas högst betydande statsutgifter och högst be
tydande kommunala utgifter. Vilket är då det ändamål, varför 
dessa stora utgifter skulle göras? Jo, därför, att nuvarande lo
kaler icke lämna utrymme för tidsenlig gymnastikundervisning 
eller för lämplig materiel, eller vad man på gymnastikspråket 
kallar apparelj. Men om vi få detta anslag och kommunerna 
befinnas villiga att göra dessa betydande uppoffringar, vore då 
därmed önskemålet att få en verkligt god gymnastikundervisning 
vunnet? Nej, vågar jag säga, och detta därför, att vi sakna 
kompetenta ledare att undervisa i gymnastik och särskilt hand

om främjan
de av gym
nastikunder
visningen vid 
folkskolorna 
å landsbyg

den.
(Forts.)
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Om främjan- leda övningar med appareljgymnastik. För de flesta av herrarna 
nastikunder ^orc^e det vara bekant, att numera gymnastiken så bedrives, att, 
visningen vid^01' ah den skall gorå nytta och icke skada eleverna, särskilt barn 
folkskolorna eller ungdom i uppväxtåldern, det fordras att den ledes av fullt 
å landsbyg- sakkunniga lärare. Det har gått därhän att vid regementena 

den. gymnastikundervisning för de värnpliktiga numera icke anförtros 
(Forts.) åt vilken officer som helst som gått igenom Karlberg, oaktat där 

undervisas i handledning av gymnastik, utan denna uppdrages 
åt särskilda vid gymnastiska centralinstitutet utbildade gymnastik
instruktörer. Är det tänkbart att våra folkskolelärare, om vilka 
herr statsrådet och chefen för ecklesiastikdepartementet nyss sade, 
att de i intet fall äro specialister, skulle kunna åtaga sig även 
denna undervisning? Jag tror det icke; jag tror, att det i så fall 
skulle bliva eu undervisning, som icke vore fullt god, och detta 
innebär icke minst för dessa unga elever eu ganska stor fara. 
Då frågar jag: Är det då nu så fila ställt med undervisningen i 
gymnastik i våra folkskolor? Å nej, folkskollärarna övas och 
undervisas i gymnastik samt få vid avgången från seminarierna 
betyg i gymnastik och i skicklighet att leda fristående övningar. 
Det finnes vidare kurser, understödda av statsmedel för ytterli
gare utbildning av folkskollärarna i denna riktning, och vidare 
finnas från gymnastiska centralinstitutet utsända inspektörer för 
att tillse, huru gymnastiken bedrives. Vid sådant förhållande och 
då jag tror, att kostnaden för dessa gymnastikbyggnader vid folk
skolorna på landet skulle bliva alldeles för hög, och då jag tror, att, 
även om vi finge dessa byggnader och appareljer, ändamålet icke vore 
vunnet, så vida ej lärarna därjämte finge alldeles särskild utbildning 
vid gymnastiska centralinstitutet såsom handledare i gymnastik, och 
då jag till sist anser att fristående gymnastik i de allra flesta fall 
kan bedrivas redan nu och utan här åsyftade byggnader, yrkar 
jag, herr talman, avslag på såväl motionen som utskottets hem
ställan.

Herr T a in m: Jag undrar, om icke den föregående ärade 
talaren väl kraftigt uppdrog konsekvenserna av ett bifall till före
varande framställning. Man kan med en viss rätt säga, att man 
bör akta sig för att uttala spådomar, men det var han icke rädd 
för. Tv den framtidsbild han gav av gymnastikens ställning 
och de kostnader, som skulle följa av ett bifall till motionen, sträckte 
sig nog väl långt in i framtiden. Men även jag tillåter mig att 
uttala en spådom, nämligen att, när vi komma till punkt 231, 
den ärade talaren kommer att ställa sig på reservanternas stånd
punkt och yrka bifall till då föreliggande förslag till idrottens 
befrämjande, och jag kan då för min del omöjligen se annat än 
att dessa två frågor stå i nära samband med och beroende av 
varandra. Båda syfta, enligt vad jag förstår, till bättre fysisk 
uppfostran av ungdomen. Jag betraktar dem båda såsom olika
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led i arbetet på förstärkandet av försvaret. Härvid vill jag dock 
uttryckligen betona, att detta mitt yttrande icke bör tydas så, att 
jag därmed på förhand sagt, att god fysisk utbildning skall på 
ena eller andra sättet medföra krav på minskad utbildningstid, 
men pa det viset att eu mer jämn fysisk utbildning av de unga 
värnpliktiga skall ovillkorligen medföra bättre resultat av den 
övningstid, som finnes anslagen, ty det veta vi alla, att den sämsta 
i en klass eller en avdelning är det, som bestämmer den tid, som 
erfordras för hela avdelningens utbildning. Då jag således icke 
kan se annat än att båda dessa frågor under punkterna 230 och 
231 skola betraktas på samma sätt, anser jag, att man icke be
höver vara rädd för den utredning, som här begäres, och att man 
icke heller behöver vara rädd för de kostnader, som den korn in er 
att draga med sig. Ty i närvarande stund, om man jämför för
hållandena i folkskolorna på landsbygden och i de större städerna, 
är det för ungdomen på landsbygden så förfärligt mycket sämre 
ställt, att det icke är någon möjlighet att kunna bibringa den 
senare den gymnastiska utbildning, som kan göra dem till starka 
och väl balanserade människor.

Herr Ericsson talade om stora lokaler för 4,000 kronor. Jag 
tror icke, att man behöver räkna med ett otal nj^a byggnader, 
men jag tror, att det behövs något understöd för att församlin
garna på landet skola bliva i stånd att offra något för denna 
viktiga sak.

•Jag ber att få yrka bifall till det av statsutskottet framburna 
skrivelseförslaget.

Herr Lindblad, Ernst: Det är tur att de två f. d. mi
litärer,^ som här uppträtt, stått på olika sida, så att det icke kan 
framhållas, att de sakkunniga avgivit sitt utlåtande till förmån 
för den här tanken, utan man kan säga, att de sakkunniga äro 
oense. Men för min del anser jag, att detta anslag är det onö
digaste man gärna kan tänka sig, ty den som känner förhållan
dena på landsbygden, han vet, att bara därför att det är möjligt 
att få 2,000 kronor i statsbidrag för eu kommun, som vill offra 
lika mycket, kommer det att finnas förespråkare för att man skall 
begagna sig av statsanslaget.

Nu är det ju även så, att på landsbygden har man ej sällan 
ombyte av lärarekrafter; ibland har man eu manlig lärare, som 
kan bibringa undervisning i gymnastik, sedan får man en kvinn
lig lärare och då är det slut och lokalen kommer att stå tom och 
utan vidare nytta. Och inte kan det väl vara meningen att då 
fortfarande tvinga församlingen att hålla sig uteslutande till man
liga lärare, ^ därför att man dumt nog gått och skaffat sig eu gym
nastiklokal: Nej, om vi skola följa den siste talarens antydan, 
är det bättre att uppskjuta det där till värnpliktsåldern och då 
driva det med den värnpliktiga ungdomen systematiskt. Då fin-
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nes det lärarkrafter och möjlighet att utnyttja tiden väl. Men 
huru är det på landet ? Jo, där är det långa avstånd, och om 
eu församling lägger sig till med ett gymnastikhus på ett håll, 
så kan hela den församlingen icke draga nytta därav. Men så 
är icke förhållandet i städer, municipalsamhällen och tätare be
byggda orter. Där har man oftast flera lärare och kan använda 
en manlig lärare, som räcker till gymnastikundervisningen för 
liela skoldistriktet, men det låter sig icke göra på den rena lands
bygden. Och vidare är det ju påtagligen lämpligt att utbilda de 
värnpliktige i kroppsövningar, men ute på landsbygden kan man 
icke draga nytta av det här. Och jag tror, att det uppväxande 
släktet på landet får nog gymnastik av åtskilligt arbete, som icke 
finnes i städerna, samt idkar för resten friluftsliv och lekar i stor 
utsträckning. Bara promenaden till och från skolan är tillräcklig 
gymnastik för de flesta. Jag tror, att om man tager hänsyn till 
förhållandena sådana de äro och icke till uppkonstruerade sådana 
man icke kan vara med om att bevilja detta anslag eller gå in 
på skrivelseförslaget.

Herr Magnusson, Gerhard: Då jag väckte denna mo
tion, hade jag knappt någon förhoppning, att den skulle bliva 
så pass välvilligt behandlad av statsutskottet, som den blivit, och vill 
därför till utskottet framföra mitt hjärtliga tack för den saken; 
men att, sedan motionen kommit i det skick, vari den nu före
ligger, den ändå skall röna det motståndet, särskilt av den förste 
ärade talaren, förstår jag icke, ty han vände sig mot framställ
ningen, som om den här från utskottet skulle föreligga i den 
form, att det verkligen vore fråga om ett direkt anslag för ända
målet. Om motionären, d. v. s. jag, varit nog oförsiktig att för
utsätta, att Riksdagen skulle bevilja ett direkt anslag utan utred
ning i frågan, har dock utskottet icke gått så långt. Utskottet 
liar varit så försiktigt att begära skrivelse till Regeringen med 
hemställan, »att Riksdagen må i skrivelse till Kungl. Maj:t an
hålla, det täckes Kungl. Maj:t låta verkställa utredning angående 
erforderliga åtgärder för förbättrande av gymnastikundervisningen 
i folkskolorna å landsbygden och därefter för Riksdagen fram
lägga det förslag, vartill omständigheterna må föranleda».

Det förefaller mig, som om herr Aaby Ericsson, när han 
talade om denna sak, utgått från att den gymnastik i folkskolor
na på landsbygden, som äger rum — om den över huvud taget 
på somliga ställen äger rum, men det är tydligen hans uppfatt
ning att den äger rum — är fullt tillräcklig. Han menar såle
des, efter vad jag fattat hans yttrande, att man skall icke verk
ställa eu sådan utredning om erforderliga åtgärder för en för
bättrad gymnastikundervisning, ty om det är hans uppfattning, 
att den gymnastik, som gives, icke är fullt bra, förstår jag icke, 
att han, som är så framsynt annars i vissa andra frågor, i det
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bär fallet sätter sig emot en utredning. Nu är ju frågan icke Om främjan- 
egentligen så mycket den att fastställa något visst anslag, utan de av sym- 
det gäller en utredning, och nog måste väl Första kammaren med vhninqenTid 
dess sammansättning inse åtminstone betydelsen av gymnastiken, folkskolorna 
och nog är det val ensidigt resonerat av den siste talaren, att & landsbygd 
det är tillräckligt med gymnastik att hava lång väg till och från den-
skolan eller arbetsplatsen. Det resonemanget är lika ensidigt, (Forts.)
som det är ensidig gymnastik att bara röra benen. Nog bör
man väl närmare tänka på saken, så att man icke blott sätter 
sig emot den, därför att det är fråga om ett blivande anslag.
Gymnastik är i allmänhet fördelaktig, och det är nödvändigt för 
ungdomen, för dess fysiska bestånd, och nog är det orätt att 
resonera som så, att först vid värnpliktens början söka få ung
domens kroppar tränade och hållningen litet spänstig. Jag tror, 
att de som verkligen ömma för att våra värnpliktige väl använ
da den tiden skola känna det gott att veta, att ungdomen, när 
den kommer till sin värnplikt, har undangjort så mycket, att den 
slipper arbeta på att räta ryggen och få hållning och fason.

Jag menar således, att det vore beklagligt, om Första kam
maren på sådana skäl, att man har tillräckligt med gymnastik 
på landsbygden genom sådana ensidiga rörelser som att gå långa 
sträckor eller över huvud taget arbeta tungt, skulle avslå försla
get. Erkänner man däremot betydelsen av kroppsövningar i all
mänhet, anser jag, att man bör hava svårt att motsätta sig fram
ställningen, åtminstone när det gäller en så liten sak som en ut
redning om huruvida icke dessa förhållanden i landsbygdens folk
skolor skulle i någon mån kunna förbättras.

Jag anhåller om bifall till utskottets förslag.

Herr Olsson, Oscar: Såvitt jag kan döma av utskottets 
utlåtande, vill utskottet, att Kungl. Maj:t skall ägna uppmärk
samhet åt den kroppsliga kulturen inom alla samhällsklasser av 
det svenska folket, i synnerhet de klasser, som på grund av arbets
förhållanden och hemförhållanden hava svårare i detta avseende 
än de övriga. Denna hänsyn till hela folkets fysiska fostran tyc
ker jag borde intressera något var ur försvarssynpunkt. Det för
vånar mig, att i denna kammare icke redan röster hava höjts 
för att visa vad det skulle betyda från försvarssynpunkt, om 
svenska folket — icke blott de bättre lottade samhällsklasserna 
utan ända ned till de fattigare lagren — kom till fullt medve
tande om den kroppsliga kulturens betydelse.

Herr Aaby Ericsson menade, att folkskollärarna skulle vara 
inkompetenta att meddela den gymnastikundervisning, som erford
ras för skolbarnen, såvitt jag förstod honom rätt. Den skulle 
kunna bliva farlig, denna gymnastikundervisning, i synnerhet 
med avseende på appareljgymnastiken. Konsekvensen därav torde 
vara, att de städer, där gymnastiklokaler med apparelj redan fin-
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nas, borde se till, att de för framtiden inbesparade denna onö
diga utgift. Jag undrar, om det är riktigt rätt att tala på det 
sättet, när man ömmar för folkets fysiska uppfostran. Jag är 
fullkomligt medveten om, att den utbildning, som folkskollärarna 
för närvarande få, icke kan anses vara tillräcklig för dem i deras 
egenskap av blivande gymnastiklärare, och därför har också i 
förslaget till seminariernas omorganisation lagts stor vikt vid gym
nastikundervisningen i seminarierna. Det är icke nog med, en
ligt de sakkunnigas utlåtande, eu timmes undervisning och hand
ledning om dagen, utan det bör vara ett par extra timmar till i 
veckan.

Om man, såsom en föregående talare föreslagit, skulle upp
skjuta gymnastikundervisningen till värnpliktsåldern, skulle det 
vara att börja bra sent. Jag tror, att då vore mycket försummat. 
I bästa fall skulle den kungl. utredning, som här ifrågasättes, 
kunna leda därtill, att man här i Sverige finge lika starkt intresse 
inom alla samhällsklasser för gymnastiken, som man för närva
rande har t. ex. i Danmark och i Tyskland, där det knappt fin
nes en enda liten by eller köping, som icke har sin gymnastik
förening. Och jag förstår icke, att icke gymnastikföreningar 
skulle kunna göra minst lika god nytta här i landet som idrotts
föreningar, om ungdomen endast finge lika mycket intresse för 
gymnastiken. »Det är omöjligt», svaras det, »därför att gymna
stiken är så tråkig». Men utredningen skall gå ut på att göra 
gymnastiken rolig, så att ungdomen får intresse för den, och 
detta bör väl icke vara omöjligare här i landet än i andra län
der. Om detta lyckas, få vi den glädjen att se ungdomen lan
det runt — således även på landsbygden — när den slutat sko
lan, fortsätta med gymnastikövningarna i frivilliga föreningar. 
Då är det av stor betydelse att även under värnpliktsåldern gym
nastiken bedrives på ett rationellt sätt. Då har ungdomen allt 
ifrån barndomen så att säga i blodet ett behov av gymnastik, 
och på så sätt kan man komma därhän, att svenska folket gym
nastiserar, även sedan det kommit över 20 års ålder, vilket för 
närvarande torde vara ganska sällsynt. Jag kan icke se någon
ting annat, än att utskottets hemställan innebär krav på en åt
gärd i en av de viktigaste frågor för närvarande i vårt land. 
Den är betydligt viktigare till och med än den frågan, som sedan 
kommer under debatt, ehuru även den är av stor betydelse. Men 
just på grund av att denna fråga torde vara den viktigaste kan 
jag icke förstå, att Första kammaren skulle kunna handla på 
annat sätt än att bifalla utskottets hemställan, och därför ber jag 
att fä yrka bifall till densamma.

Herr Ericsson, Olla s: Jag kan icke dela de näst före
gående två talarnas åsikt, att utskottet i sin förevarande hem
ställan varit försiktigt. Här står man nämligen inför en ekono-
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misk fråga av den betydelse, att utskottet bort yttra sig långt 
försiktigare, än utskottet gjort i sin förevarande motivering.

. Ute på landsbygden och särskilt i glest bebyggda trakter uppgå 
utgifterna för skolväsendet redan nu till 3, 4 ja till och med 5 
gånger bevillningskronan. Dessa kommuner formligen digna redan 
under bördan av kostnaderna för skolväsendet, och nu kommer man 
på detta sätt och ställer i utsikt en mycket betydande ökning av 
dessa utgifter. Man säger visserligen, att det här gäller en fri 
anordning och att man icke ålägger någon kommun att begagna 
sig av detta anslag eller den här ifrågasatta undervisningen; men 
jag skulle vilja ställa den frågan till de herrar, som resonera så: 
Tro icke herrarna, att om staten nu är beredd att vidtaga eu. 
sådan åtgärd, som här är ifrågasatt, detta sannolikt inom kort 
leder därhän, att det blir obligatorisk skyldighet för kommunerna 
att inrätta sig på sådant sätt? Jag tror att man därpå kan svara 
med ett obetingat ja, och då är man där, då hava även de min
dre bärkraftiga kommunerna skyldighet att åstadkomma sådana 
lokaler med attiralj som utskottet pekat på. Jag för min del kan 
icke vara med om att tillstyrka något sådant, även om jag skattar 
gymnastiken aldrig så högt.

Jag kan icke heller vara med om ett sådant resonemang, 
som att det skall gagna försvars väsendet, och att man därför i 
försvarshänseende bör vara med om en sådan åtgärd som den 
ifrågasatta. Det är ju redan så, att till följd av de dryga kom
munalutgifterna ute på landsbygden, börjar dess befolkning allt
mer och mer dra sig in till städerna och emigrera till utlandet, 
och i den män dessa bördor stegras kan man med skäl befara 
ökad emigration. Icke är detta något att stå efter i försvarshän
seende.

Så menade en föregående talare, att det var av stor vikt och 
betydelse att söka få raka ryggar även ute på landsbygden, och 
detta skulle enligt hans mening vinnas med den nu ifrågasatta 
åtgärden. Jag skulle vilja be den ärade talaren att gå ut på en 
mönstring och se på ynglingarna på landsbygden, om icke de 
redan nu kunna fullt jämställa sig med dem, som komma från 
städerna och som kanske fått åtnjuta förmånen att hava tillgång 
till gymnastik. Får man krokiga ryggar ute på landsbygden, så 
icke är det, för att man saknat gymnastik, utan detta får nog 
tillskrivas det dryga arbete som där utföres.

På grund av vad jag nu anfört och på de skäl, som före
gående talare för övrigt åberopat, då de yrkat avslag på motio
nerna och utskottets hemställan, ber även jag att få förena mig 
i samma yrkande.

Herr Ericsson, Aaby: Endast några ord. Det förefaller 
mig, som om de ärade talare, som försvarat utskottets betänkande 
och motionerna, velat påbörda oss, som hava en annan åsikt, att
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vi skulle vara fiender till gymnastiken. Detta är visst icke för
hållandet, men förhållandet är det, att åtminstone jag för min 
del anser, att det icke föreligger skäl, som göra, att Första kam
maren bör skriva till Kungl. Maj:t i denna sak och begära en 
utredning med tv åtföljande förslag i den riktning, som motio
nerna och motiveringen i utskottets betänkande angiva. Det 
föreligger icke sådana skäl, ty när, som motionärerna själva säga, 
samtliga folkskolegymnastikinspektörer i en skrivelse till Kungl. 
Maj:t anhållit om beviljande av ett årligt anslag av 200,000 kro
nor för detta ändamål, då hava såväl dessa inspektörer sin upp
märksamhet riktad på saken som även Kungl. Maj:t fått sin upp
märksamhet därpå fäst. Och är det under sådana förhållanden, 
och då, efter vad jag tror, meningarna om denna skrivelse äro 
ytterst delade, skäl, att vi ytterligare stryka under inspektörernas till 
Kungl. Maj:t gjorda framställning och uttala det vara Första 
kammarens mening, att dessa förhållanden än mera skola be
aktas och att Första kammaren gärna skulle bekomma ett svar 
från Kungl. Maj:t, som står i överensstämmelse med motionerna? 
Jag tror det icke och vidhåller därför mitt avslagsyrkande.

Greve Wachtmeister, Fredrik: Jag kan däremot icke, 
herr talman, se på frågan på samma sätt som de sista ärade 
talarna. Det synes mig, att, när man, som jag, är ivrig vän av, 
att idrottsanslaget skall beviljas, det är ganska svårt att stå emot 
eu skrivelse till Kungl. Maj:t, vari man endast anhåller, att 
Kungl. Maj:t skall verkställa utredning angående erforderliga åt
gärder för förbättrande av gymnastikundervisningen i. folksko
lorna. Det synes mig ganska svårt, och jag tror, att ingen av 
dem, som här yttrat sig, och för övrigt ingen har den åsikten, 
att icke denna undervisning i folkskolorna bedrives på ett mycket 
otillfredsställande sätt.

Det har förefallit mig, som om de herrar, som här oppo
nerat sig mot statsutskottets förslag till skrivelse, icke vänt sig 
mot denna skrivelse, utan mot vad som står i motionerna. Stats
utskottet har dock tagit avstånd från vad motionärerna här före
slagit. Men jag kan erkänna, att det är en passus i utskottets 
motivering — vilken, ifall Riksdagen skulle fatta beslut i över
ensstämmelse med statsutskottets förslag, skulle medfölja skrivel
sen till Konungen — som egentligen bör utgå. Jag kan icke 
neka till, att denna passus hänvisar mer, än jag skulle önska, 
till vad motionärerna hava anfört. Jag syftar pa den passus, 
där det står: »särskilt på grund av brist på lämpliga gymnastik
lokaler och materiel». Jag skulle vilja yrka, att denna passus ut
går, så att lydelsen kommer att bliva så: Otvivelaktigt lärer vara, 
att, såsom av motionärerna framhålles, denna viktiga del av under
visningen för närvarande är både otillräcklig och på ett otillfreds
ställande sätt bedriven.
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Jag ber således, herr talman, att få yrka bifall till utskottets Om främjan- 
förslag med nämnda ändring i motiveringen. (le av gym~

nastikunder-

Herr Ekman, Carl Gustaf: Jag skall inskränka mig till att blott'folkskolorna 
uttala den förhoppning, att kammarens ledamöter, liksom redan ut- å landsbygd 
skottets alla ledamöter, efter prövning av frågan känna sig övertygade den- 
om, att en skrivelse sådan som den bär föreslagna bör avlåtas. Jag (Forts.) 
ber att få betona, att det här ej gäller att giva sig in på ett nytt om
råde, utan att här avses förbättrande av eu undervisning, som redan 
pågår; och det förefaller mig då vara goda skäl för att, när man 
vet, att förhållandena på många håll äro synnerligen otillfreds
ställande, och att de måhända utan synnerligen stora uppoffrin
gar kunna i inånga avseenden förbättras, man söker åstadkomma 
denna förbättring. Även den, som på alla huvudtitlar vill söka 
med ekonomisk betänksamhet pröva de föreliggande anslagsfrå
gorna, kan, tror jag, i detta fall med gott samvete ansluta sig till 
utskottets uppfattning, och ber jag därför att få yrka bifall till 
utskottets hemställan.

Herr Lindblad, Ernst: Jag har ingalunda förbisett, att 
statsutskottet är enigt i den här frågan, men det går väl så till 
i statsutskottet som i andra utskott, att frågorna förberedas på 
en avdelning och så kommer till plenarbehandling, och då hän
der det, att man låter udda vara jämt, och att, om avdelningen 
kommit till att föreslå en skrivelse, man utan alltför mycket 
övervägande låter den gå. Men det föreföll ju rent av, som om 
ordföranden ej var nöjd med vad som nu skulle skrivas, utan 
ville åstadkomma en rättelse. År icke detta ägnat att bestyrka 
min förmodan, att man vid närmare eftersinnande ej bör skriva 
på detta sätt?

Om jag tänker mig något tillbaka i tiden, erinrar jag mig, huru 
man förr — denna kammare icke minst — varnade för att i 
oträngt mål skriva till Kungi. Maj:t. Vill Kungl. Maj:t genom
föra nödiga och nyttiga förbättringar, nog har Kungl. Maj:t ut
väg ändå. Vi hava ju för övrigt nu hela vår folkskoleundervis- 
ning under skärskådande hos en kommitté, som arbetat i många 
ar, och vi hava väntat att få se, vad denna kommitté skulle 
komma med. Det vill säkerligen mycket till att kunna tillfreds
ställa alla de krav, som den framställer.

Dessutom skulle jag vilja fråga: hava herrarna betänkt, vilka 
åldrar det här är fråga om? Det är väl ej meningen att börja 
i småskolan, utan man har att röra sig med åldern 9—12 år; 
men då frågar jag: vill man på allvar driva den satsen, att man 
skall kunna uppnå något verkligt resultat med gymnastikövnin
gar för dem? De, som skola övas, äro ju på det hela taget små 
parvlar, ^ de komma till skolan trötta av kanske en halv mils 
gång från hemmet och ändå tror man på resultatet av gymna-
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stikövningar med dem i en folkskola på landsbygden! Detta 
är helt enkelt att begära det orimliga.

Mig förefaller det mycket rimligare och naturligare, att man, 
sedan de lämnat skolan, i föreningar o. dyl. anordnar gymnastik 
för ungdomen, där så ske kan. De behöva då mera omhänder
tagas; och man bör söka skapa intresse hos dem för sådana öv
ningar. Det är värdefullt, om man då kan gå fram på frivillig
hetens väg, men har man förut gått fram på den obligatoriska 
vägen och gjort gymnastiken till ett särskilt undervisningsämne 
i folkskolan, hava de unga tröttats och vilja ej fortsätta på fri
villighetens väg.

I städerna går det ju visserligen lättare att ordna den ifråga
varande angelägenheten, därför att befolkningen där är talrikare 
på ett litet område och svårigheterna att få några med sig till 
följd därav mindre, men för landsbygden har förslaget ej någon 
som helst vikt och betydelse — det vågar jag försäkra. Och av 
denna anledning vidhåller jag mitt yrkande.

Herr Larsson, Knut: Jag kan icke dela de herrars åsikt, 
som vilja sätta sig emot den skrivelse till Kung! Maj:t, som det 
här är fråga om. Vi äro ense om att den gymnastik, som nu 
bedrives i folkskolorna, ej är tillfredsställande, och det begäres eu 
skrivelse avseende ett obetydligt anslag för att utbilda lärarna, så 
att de kunna sköta gymnastikundervisningen bättre än nu. Jag 
är övertygad om, att de, som äro hemmastadda på gymnastikens 
område, skulle kunna uppgöra ett program, som är lämpligt för 
landsbygden. Det är ej säkert, att detta skall föra med sig eu 
kostsammare appareljgymnastik, ty programmet är så mångsidigt, 
att övningarna kunna lämpas efter de lokala, förhållandena. Alla 
äro vi väl ense om, att vårt folk skall idka idrott och därigenom 
komma till folkhälsa, energi och den utbildning av karaktären, 
som sker genom tävlan på idrottens olika områden; och såsom före
löpare till en sådan idrottsutövning är väl i alla fall just gymna
stiken att anse. Därför kommer jag för min del att rösta för 
skrivelsen. Jag tror, att det är bland det nyttigaste vi kunna 
göra att sörja för, att även de små barnen bliva utbildade i 
gymnastik, innan de sedan komma att idka idrott längre fram.

Jag yrkar bifall till utskottets hemställan.

Herr Karlsson: Herr talman! Den nästa punkten vi kom
ma till är ju, såsom redan erinrats, den, som rör beviljande av 
100,000 kronor till understödjande av idrotten här i landet. An
tagligen för att rekommendera detta anslag har nyss utdelats eu 
liten bok med titel: »Idrottslig kultur». Jag råkade händelsevis 
titta däri och fick på sid. 25 se ett uttalande, som jag tycker, 
att vi kunna sätta i något samband med det ämne, vi just nu 
hava till behandling. Där säger författaren, som ju tyckes vara



idrottsman: »Sorgligt är det ställt med gymnastikundervisningen 
iör de bättre lottades barn, men ännu sämre för dem, som räkna 
folkskolan såsom undervisningsanstalt». Så framhåller han, att 
dessa »komma oftare från hem, där redan de ekonomiska förut
sättningarna lägga hinder i vägen för tillämpningen av ett sunt 
levnadssätt, och där upplysningen är vida sämre än i de förmög
nares» . . Här ser man sålunda, att en man, som särskilt intresserar 
sig för idrott, stryker under behovet av eu bättre gymnastikunder
visning i folkskolorna.

Herr Lindblad i Närlunda talade om, att med gymnastiken 
kan vara tids nog, när ungdomen rycker in för att fullgöra sin 
värnplikt. Nu har ju allmänt sagts, särskilt av dem, som äro i 
högsta grad intresserade för försvarsfrågan, att de åtta månader, 
förn för närvarande komma infanteriutbildningen till del, icke 
äro tillräckliga; och då undrar jag, om det egentligen går för sig 
att ytterligare begagna denna tid till gymnastik utöver vad som 
redan nu förekommer. Här har förut framhållits, att den, som 
hyser intresse för försvaret, även bör hava intresse för en sådan 
sak som den ifrågavarande, och det är väl ändå av en synner
ligen. stor betydelse, att kroppen redan i barnaåren får den ut
veckling, som gymnastiken skänker.

Då nu utskottet gått tillväga med så stor försiktighet, att 
utskottet endast hemställer, »att Riksdagen må i skrivelse till 
Kungi. Maj:t anhålla, det täcktes Kungl. Maj:t låta verkställa ut
redning angående erforderliga åtgärder för förbättrande av gym
nastikundervisningen i folkskolorna å landsbygden och därefter 
för Riksdagen framlägga det förslag» etc., tycker jag verkligen 
icke, att man bör vara rädd för att bifalla vad utskottet föresla
git. Jag ber alltså, herr talman, att få yrka bifall till utskottets 
förslag.

Herr Bergqvist: Jag har stora sympatier för själva syftet 
med motionen, nämligen att mera tillfälle till gymnastik skall 
beiedas den uppväxande ungdomen. Men icke dess mindre har 
jag starka betänkligheter mot det föreliggande förslaget, även fast 
det gäller endast en skrivelse i ärendet till Kungl. Maj:t, Det är 
nämligen sa, att folkskoleväsendet i stora delar av vårt land ännu 
ar så föga. utvecklat, att stora önskemål med avseende å detsam
ma återstå . att tillgodose; och det förefaller mig, som om man 
gjorde rätt i att koncentrera sig på att arbeta för folkskoleunder- 
visningen och anskaffande av lämpliga och hygieniska skollokaler, 
innan man kastar sig in på nya områden av ganska vittutse- 
ende natur.

Nu kanske man säger, att detta gäller förnämligast det nord- 
ugaste Sverige, och att det är att se saken väl lokalpatriotiskt, 
om man lägger förhållandena där till grund; men jag vill fästa 
uppmärksamheten på, att även på andra ställen än i Norrbottens 
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län folkskoleväsendet är ganska otillfredsställande. Jag tänker 
till exempel på det län, som motionären i denna kammare repre
senterar. Där äro i de flesta församlingarna folkskolorna flyttande, 
och lokalerna äro rätt otjänliga på många ställen. För något år 
sedan var jag där och kom tillfälligtvis att besöka en skoltillsy- 
ningsman, då en mor inställde sig hos honom och klagade över: 
att man hade en så usel möblering i skolorna, att den icke på 
något sätt motsvarade tidens krav; barnen komme hem och jäm
rade sig att de fått stickor i kroppen, därför att bänkarna vore 
så gamla! Jag undrar, om icke skoldistrikten nu i första hand 
hava nog att göra med att tänka på inrättande och utrustande 
av tillräckligt tidsenliga lokaler, och jag fruktar, att detta anslag 
kan komma att hindra folkskoleväsendets förbättring, särskilt i 
de större församlingarnas utkanter. För övrigt är jag viss om, 
att man icke kan få lämpliga gymnastiklokaler för den beräk
nade summan, 4,000 kronor, utan skall det bliva några gymna
stiklokaler med tillhörande apparelj, få nog församlingarna till
skjuta vida mer, än vad som är förutsatt.

Kroppens kultur är visserligen högst viktig, såsom här är 
framhållet, men jag vill dock betona, att landsbygdens ungdom 
har eu god ersättning för gymnastik däruti, att den vistas myc
ket ute i fria luften, och detta gör också, att vår allmogebefolk
ning i stort sett är sund.

Ehuru jag har ansett mig böra framhålla dessa betänk
ligheter mot förslaget, vill jag dock icke framställa något yr
kande.

Sedan överläggningen ansetts härmed slutad, yttrade herr 
talmannen, att i avseende på förevarande punkt, förutom beträf
fande motiveringen, vartill han ville återkomma efteråt, vore yrkat 
dels bifall till vad utskottet hemställt, dels ock att kammaren 
skulle avslå såväl utskottets hemställan som de i ämnet väckta 
motionerna; och förklarade herr talmannen sig finna propositio
nen på bifall till utskottets hemställan vara med övervägande ja 
besvarad.

Votering begärdes, i anledning varav uppsattes, justerades 
och anslogs eu så lydande omröstningsproposition:

Den, som bifaller vad statsutskottet hemställt i punkten 230 
av sitt utlåtande nr 8, röstar

Ja;

Den, det ej vill, röstar

Nej;
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Vinner Nej, avslås såväl utskottets hemställan som de i äm
net väckta motionerna.

Omröstningen företogs, och vid dess slut befunnos rösterna 
hava utfallit sålunda:

Ja — 74;

Nej — 47.

Beträffande härefter motiveringen gjordes enligt därom fram
ställda yrkanden propositioner, först på antagande av vad ut
skottet i sådant avseende yttrat samt vidare därpå att utskottets 
uttalande skulle godkännas med utelämnande av orden »särskilt 
på grund av brist på lämpliga gymnastiklokaler och materiell»; 
och förklarades den senare propositionen vara med övervägande 
ja besvarad.

Punkten 231.
Kungl. Maj:t hade föreslagit Riksdagen att till understöd

jande av idrotten i landet under år 1914 bevilja på extra stat 
för samma år ett anslag av 100,000 kronor att utgå på de vill
kor, Kungl. Maj:t kunde finna skäl bestämma.

Utskottet hade i denna punkt på åberopade skäl hemställt, 
att Kungl. Majrts förevarande framställning icke måtte vinna 
Riksdagens bifall.

Reservationer hade avgivits
l:o) av greve F. Cl:son Wachtmeister, herrar A. Ekman och 

A. N. Halm, greve P. O. L. Klingspor, friherrarne II. C. Falkon- 
kerg och J. Gr. Beck-Friis, samt herrar O. M. Strömberg, A. 
Aström, K. Starbäck, E. A. Nilson och E. F. Hellberg, vilka på 
anförda grunder ansett, att utskottet bort hemställa, att Riksdagen 
måtte till understödjande av idrotten i landet under år 1914 be-' 
vilja på extra stat för samma år ett anslag av 100,000 kronor 
att utgå på de villkor, Kungl. Maj:t kunde finna skäl bestämma; 
samt

2:o) av herr C. G. Ekman mot viss del av motiveringen.

Greve Klingspor: Efter den utgång, som den förra vo
teringen Ilek, är det ju att hoppas, att man i den här punkten 
skall få bifall till reservanternas framställning. Det skulle därför 
kanske icke vara av behovet påkallat att säga så synnerligen 
mycket, men jag vill emellertid säga ett par ord.

Kungl. Maj:t har föreslagit, att ett anslag av 100,000 kronor 
skulle lämnas för idrottens befrämjande att utgå på de villkor, 
som Kungl. Maj:t sedermera bestämmer. Utskottet har icke kun-

Om främjan
de av gym
nastikunder
visningen vid 
folkskolorna 
å landsbyg

den.
(Forts.)

Om under
stödjande av 

idrotten.



Nr 14.

Om under
stödjande av

idrotten.
(Forts.)

nät följa Kungl. Maj:t i det här fallet, utan har gjort åtskilliga 
invändningar och föreslår, att Kungl. Maj:ts förevarande fram
ställning icke må vinna Riksdagens bifall. Utskottet uppehåller 
sig härvid vid de stora anslag, som genom idrottslotteriet lämnats 
till idrottsföreningarna, och säger bland annat, att från det all
männas sida redan så mycket lämnats till idrottsföreningarna, att 
man icke behöver gå ännu längre. Om man nu anser, att de 
medel, som vinnas genom ett lotteri, komma från det allmännas 
sida, har ju utskottet rätt; men från Riksdagens sida, från statens 
sida har ju icke lämnats något som helst anslag till idrottsför
eningarna, och här är ju fråga om anslag från statens sida.

Kungl. Maj:t har grundat sin framställning på en mycket 
omsorgsfull utredning, som visar, att det behövs ett belopp av 
100,000 kronor. Att nu idrottsrörelsen är omfattad med det allra 
största intresse över hela landet, visa bäst de många idrottsför
eningar, som äro bildade överallt i landet, och de anläggningar, 
som äro utförda för idrottens utövande såväl i städerna som pa 
många platser i landsorten. Men för att kunna komma någon
städes på detta område är det nödvändigt, att dessa nybildade 
föreningar få understöd, och som föreningarna äro många, såsom 
herrarna veta — de ökas ju betydligt varje år — är det alldeles 
givet, att det går åt rätt stora summor, för att det skall kunna 
bliva någon värdefull hjälp för var och en av dessa föreningar. 
Särskilt i de här dagarna hava ju idrottsföreningarna visat sig 
livaktiga i de påminnelser, som i form av telegram skickats till 
många av riksdagsmännen. Det är tre, fyra, fem sådana tele
gram, som man fått var och eu kanske, så att det är ådagalagt, 
att det är mycket stor livaktighet. Då bör det väl också vara 
skäl, att staten å sin sida ser till, att vad som kan göras också 
med första kommer att göras.

I utskottets betänkande förekommer bland annat, mot slutet 
därav, en hänvisning till frågan om gymnastikundervisningen i 
folkskolorna på landsbygden. Det klagas över, att man .ej vill 

'gorå något därvidlag. Men i den punkt, som här senast avgjordes, 
har ju Första kammaren åtminstone beslutit en skrivelse till 
Kungl. Maj:t i nämnda syfte, och då är ju också därvidlag allt 
gjort, som för närvarande kan göras.

1 sakens nuvarande läge hoppas jag, att Första kammaren 
skall bifalla det förslag i frågan, som reservanterna framlagt, och 
jag ber att få yrka bifall därtill.

Herr Forssman: I likhet med den föregående ärade ta
laren kan jag icke biträda statsutskottets hemställan om avslag å 
det av Kungl. Maj:t äskade anslaget till idrottens befrämjande. 
Därtill inser jag för väl och värdesätter för högt idrottens värde 
för folkhälsan.

Jag, liksom säkerligen de flesta av er, mina herrar, gläder
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mig åt de landvinningar den moderna idrotten gjort i Sverige 
och åt den skicklighet svenskarna förvärvat i dess olika grenar, 
varpå förra sommaren ojävaktiga bevis lämnades av de olympiska 
spelen, detta »monumentum ;ere perennius» på vårt folks väg 
mot högre kroppskultur. Men jag kan dock icke underlåta att 
vid detta tillfälle erinra om ett annat slag av idrott, som mera i 
undanskymdhet och utan den moderna idrottens stora apparat 
idkas av befolkningen i skilda trakter av vårt land. Jag menar 
de s. k. folklekarna eller folkspelen. Särskilt på Gottland hava 
dessa omfattats med stort intresse och varit ett viktigt led i dess 
befolknings psykiska och fysiska uppfostran.

Den rent gottländska idrotten, pärk, varpa, stångstörtning, 
hankdragning m. in. har urgamla anor. Namnen på de olika 
idrottsgrenarna hava nästan alla isländsk härstamning, t. ex. 
»varpa» av isländska varpa = kasta och »hank» av isländska 
haunJc = sammanbunden ring. I den äldre litteraturen om Gott
land nämnas ofta de gottländska folklekarna. I »Gottlands krö
nika», utgiven av superintendenten Hans Stretow år 1633, om
talas desamma. De voro redan då sedan gammalt i bruk och 
övades socken mot socken. Karl von Linné berättar i sin »Gott
ländska resa» av år 1741, att bönderna på Gottland då allmänt 
sysselsatte sig med ett »artigt bollspel», vilket han och hans lär
jungar icke sett på det svenska fastlandet. Hilfeling och P. A. 
Säve hava även omtalat och behandlat de gottländska lekarna. 
Generation efter generation hava sålunda under århundraden be
varat dem oförvanskade till nutiden. Över den gottländska idrot
tens betydelse och värde hava några den svenska gymnastikens 
målsmän, trenne efter varandra följande föreståndare för gym
nastiska centralinstitutet i Stockholm, överste A. Nyblaeus, pro
fessor L. M. Törngren och överste V. Ilalck, uttalat sig på föl
jande sätt.

Överste Nybk;us säger vid inspektion av Visby allmänna 
läroverks övningar i gymnastik år 1876: »De gottländska folk
lekarna äro av stort värde, fordra stor uppmärksamhet, vighet 
och styrka samt framkalla även dessa egenskaper i mer än van
lig grad.»

Professor Törngren har i sin lärobok i gymnastik för folk
skollärare- och folkskollärarinneseminariet upptagit främst bland 
lekar det gottländska bollspelet och varpan. »Alla, som öva 
denna lek, tilltalas mycket därav och bliva starka anhängare av 
densamma. Det är angeläget, att en var gör sitt bästa för att få 
den allmänt känd inom landets gränser.»

Överste Balck yttrade i ett tal vid tredje allmänna gott
ländska idrottstävlingarna i Visby den 19 augusti 1894: »De gott
ländska folklekarna vore eu skatt så stor och värdefull, att ingen 
uppoffring vore stor nog för deras bevarande. Han avundades 
icke gottlänningarna desamma, han lyckönskade dem därtill. Le-
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karnas betydelse vore ej minst den, att de ammade broderlighet 
inom skilda klasser.»

Tidning för idrott yttrar efter den första idrottstävlingen för 
skolynglingar i september 1893 i __Visby: »Vi lyckönska våra 
landsmän på den intressanta ön i Östersjön att hava lyckats be
vara icke blott minnet, utan ock själva utövandet av dessa folk
lekar och idrottsövningar, som utgöra en prydnad för gottlän- 
n in gen och eu värdefull moralisk bundsförvant vid uppfostran av 
den gottländska ungdomen.»

Den gottländska idrotten är en rent nationell idrott på bred 
folklig basis. Mellan ung och gammal, bonde och herreman har 
den i alla tider varit ett föreningsband, som utjämnat klasskill
naden. Heders- och penningepris hava endast i ringa utsträck
ning .förekommit- vid tävlingarna, äran att segra har utgjort driv
fjädern. Den gottländska idrotten är vidare eu sund idrott, som 
icke sätter sina utövare vid unga år ur spelet genom överträning 
etc., ty inga sådana konstlade medel användas. — P. A. Säve 
omtalar i sina »Gottländska samlingar», att doktor Jac. Vedekind 
i Gärda 1833 stod i park vid 64 års ålder och prosten N. Berlitz 
i Sanda sammaledes vid fyllda 75 år.

Då den gottländska idrotten alltid utövas under bar himmel 
och i fria naturen, ofta i de för sin skönhet berömda, blomster
rika ängarna, erhåller den därigenom ett visst estetiskt inslag vid 
sidan av det rent idrottsliga. Man kan därför utan överdrift våga 
påstå, att den gottländska folksporten mycket närmar sig idealet 
för eu sådan. Befolkningens intresse för sin idrott har varit så 
stort, att allmänna tävlingar kunnat samla över 500 tävlande och 
5- ä 6,000 åskådare från skilda delar av ön.

Vår jäktande tid med de krav den, särskilt vad det mate
riella förvärvet beträffar, ställer på alla, har emellertid icke kun
nat undgå att något minska intresset för och deltagandet i idrotts- 
övningarna. Med anledning därav har på Gottiand bildats ett 
sällskap »Föreningen Gottländsk idrott», med syfte att uppliva 
intresset för folkspelen och förhindra, att de falla i glömska.

Det är dessa förhållanden jag velat framhålla. Jag skulle 
velat till herr statsrådet och chefen för ecklesiastikdepartementet 
framställa eu vördsam anhållan, att han vid fördelning av det 
anslag, som jag hoppas kommer att beviljas, trots statsutskottets 
avstyrkande, måtte ihågkomma vår gottländska idrott med väl
villigt understöd. Då han emellertid icke är här närvarande, får 
jag hoppas, att mitt anförande genom protokollet kommer till 
hans kännedom.

Jag ber, herr talman, att få yrka bifall till reservationen.

Herr Lamm: Då detta ärende kom fram i statsutskottets 
plenum, förelågo tvenne alternativ. Statsutskottet delade sig i 
två hälfter, och det alternativ, som genom den förseglade sedelns
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hjälp blev avgörande, är det, som nu står såsom utskottets be
tänkande. Då jag hör till dem, som röstat för detsamma, ber 
jag att här få åtaga mig det, som jag tror, något otacksamma 
uppdraget att försvara statsutskottet. Jag skall göra det helt kort, 
blott angivande de synpunkter, som för mig varit motiv att bi
träda statsutskottets betänkande.

Jag är visst icke så förhärdad, att jag icke sätter stort värde 
på idrotten, men efter den erfarenhet jag fått från Stockholm 
kan jag icke neka till, att jag tycker, att den florerar så utom
ordentligt väl, att, om någonting behöver understödjas, detta 
minst är idrotten. Det har förefallit mig, som om gymnastiken, 
som vi sysselsatte oss med i den föregående punkten, väsentligt 
skjutits åt sidan just för idrotten; och jag tycker även, att idrot
ten i vissa avseenden gått något för långt. Det har allt mer och 
mer blivit så, att allting sättes på tävlan, att allt sättes på rekord, 
och man håller långvariga spel såsom nu senast de nordiska 
spelen. Nu säges, att våra idrottsmän huvudsakligen tillhöra de 
kroppsarbetande klasserna och äro fattiga, samt att idrotten skulle 
vara ett så utomordentligt medel att utjämna klasskampen. Ja, 
det är ju mycket möjligt, att så är. Men min erfarenhet är, att 
de, som för sin existens äro strängt beroende av sitt arbete, i 
många fall komma på avvägar genom det sätt, varpå tävlingarna 
och spelen bedrivas. Det kunna väl herrarna förstå, för att taga 
exempel från det sista tillfället, do nordiska spelen, att spel, som 
dragas ut över sju, åtta veckodagar, icke kunna vara lämpliga 
för personer ur de kroppsarbetande klasserna att deltaga i, då 
dessa efter min uppfattning vid sådana tillfällen åsidosätta det, 
som är viktigare för dem.

Denna omständighet skulle emellertid icke kunna vara av
görande för mig att icke bifalla anslaget. Men jag vill också 
fästa uppmärksamheten på, att idrotten redan fått ett väsentligt 
stort understöd. Det är visserligen sant, att staten icke direkt 
understött idrottsföreningarna, men det är i alla fall allmänhetens 
penningar, som kommit dem till del, när de fått dessa medel, 
som lotteriet inhöstat.

Jag har också varit i tillfälle att litet sysselsätta mig med 
denna sak, då det krävts anslag från Stockholms stad, och jag 
vill sätta i fråga, om man ej kunnat handskas mera ekonomiskt 
förståndigt med de medel man fått och sålunda kunnat nöja sig 
med vad man fått. Och då man säger om åttonde huvudtiteln, 
att den har sådan förmåga att svälla och att där framträda allt
jämt nya och stora anslagsäskanden, så vill jag fråga: vad skall 
man spara på, på ett spåntak några tusen kronor eller på eu 
universitetslektor några hundra kronor? Vart kommer man där
med? Vill man spara effektivt, skall man väl söka hålla tillbaka 
på ett anslag, som är så stort som detta och har tendens att bliva 
ännu större.
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Detta har för mig varit den huvudsakliga synpunkten, då 
jag gått med på avslagsalternativet. Jag ber därför, herr talman, 
att få yrka bifall till statsutskottets betänkande.

Herr Beckman, Ernst: Den siste ärade talarens huvud
skäl för avslag var av ekonomisk art. Han ansåg, att redan 
förut så mycket uttagits för idrottssaken, att den kunde nöja sig 
med vad hittills beståtts densamma. Han antydde också, att den 
egentligen ej behövde understöd; den sköter sig så bra ändå. 
Elär kom han emellertid själv med vederläggningen, då han er
inrade om, att dessa idrottsföreningar i så väsentlig mån utgöras 
av just de mindre bemedlade klassernas ungdom, att föreningar
nas ledamöter själva äro fattiga och därför också föreningarna. 
Han bestred heller icke, att utredningen gåve vid handen, att 
verkligen understöd behöves.

Han anförde också, att han sett åtskilliga missbruk och över
drifter i fråga om idrottens utövande, att den ställts för mycket 
på rekord, och att understundom tävlingar hållits under flera 
dagar, vilket ju icke kunde annat än rycka de arbetande klasserna 
från nyttigare sysselsättningar. Men vem vill påstå, att icke detta 
är undantag? Rekordöverdrifterna äro efter mitt förmenande i 
och för sig undantag; ännu mer är det undantag, att sådana 
tävlingar äga rum, som draga ut över flera dagar och så beröva 
arbetare tillfälle till arbetsförtjänst.

Nej, det är nog så, att om man skall hålla sig till den eko
nomiska sidan av saken, bör man välja en annan s}Tnpunkt; man 
skall tänka efter, vad det är man betalar för? Vad det är man 
vinner genom att bevilja ett så stort anslag? Och då tror jag, 
att även den siste ärade talaren liksom kammarens ledamöter i 
allmänhet skola erkänna, att det är något mycket väsentligt man 
vinner. I dag har talats mycket om uppfostrande och förädlande 
nöjen. Redan om det vore endast det, att man i stället för ett slap
pande och dåsigt, kanske till och med ett dåligt nöjesliv kunde 
sätta sådant som idrotten, vore mycket vunnet. Men idrottens 
betydelse är ju icke endast att skänka nöje. Den är icke heller 
endast fysiskt uppfostrande. Den har även ett inflytande på den 
inre utvecklingen, som ingalunda får förbises och vilket väl kan 
vara värt stora offer. Den ungdom, som ägnar sig åt idrott, 
fostras till mod, till beslutsamhet, till ihärdighet samt till vana vid 
ordnad samverkan. Och det lyckliga är, att denna samverkan icke 
är bunden vid någon viss klass. Det tinnes ingen klasskillnad, 
ingen politisk partifråga därvidlag, utan denna ungdom är ett 
enda parti; den ungdom, som strävar att vinna, vad vi se fram
hållet i titeln på den skrift, som nyss i kammaren utdelades: 
en sund själ i en sund Itropp. Därigenom att ungdomen på 
detta sätt idrottsligt utbildas både fysiskt och psykiskt, vinner 
man också något annat, som i dag redan framhållits, nämligen
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ett tillskott i värnkraft. Det är, såsom man här påpekat, icke 
endast genom någon viss idrott, t. ex. skidlöpning, som detta 
tillskott vinnes, utan framför allt genom den utveckling i man
dom och kraft, som idrotten medför.

Jag vill tillägga, att just nu är rätta tidpunkten att visa 
frikostighet mot idrotten. Det blåser idrottsvind för närvarande. 
De underbara fester, som ägde rum vid de olympiska spelen, ha 
åstadkommit en livlig väckelse på detta område. Om man nu 
passar på och ger understöd, där understöd behöves, vårdar man 
den planta, som då började skjuta skott. Undandrages det nödiga 
ekonomiska underlaget för dessa föreningar, är det givet, att ned
slagenhet träder i stället för den förhoppningsfulla syn på saken, 
som nu är rådande.

Jag vill tillägga ännu en sak. Det har sagts, att icke alla 
idrottsföreningar så väl handhaft de medel, som hittills anslagits 
åt dem. Men nu är det ju just meningen, att kontroll skall in
föras. Det är ju det, som föreslås, att medlen skola utlämnas 
under nödig kontroll.

Jag håller sålunda före, att det skulle vara en sparsamhet, 
som bedroge visheten, om man nu vägrade det begärda anslaget. 
Och det är ju icke fråga om en förmån åt en särskild klass eller 
ett särskilt parti, utan om ett anslag åt Sveriges ungdom. Jag 
tror, att det skall visa sig, att detta är väl använda penningar, 
att man i själva verket för dem köper mycket mer till foster
landets fromma, än man betalar.

Jag anhåller, herr talman, om bifall till reservationen.

Herr Sehlin: En framstående tysk tänkare har sagt, att 
ett lands nationalrikedom icke bör räknas i kronor och ören utan 
i den fritid, som folket äger. År det sant, då tror jag, att man 
också skall kunna säga, att ett folks nationella bildning väsent
ligen kan värdesättas efter det sätt, varpå det använder sin fritid. 
Men fritiden användes ju som vi veta i stor utsträckning till nö
jen och förströelser, och därför kan man, synes det mig, av des
sas beskaffenhet sluta till folkets intellektuella och moraliska ut
vecklingsgrad. Det måste då vara ett statens intresse att för
söka uppfostra folket till att rätt använda sin fritid även genom 
ett sunt förströelseliv, så sant det måste vara ett intresse för 
staten att söka utveckla det dyrbaraste av alla sina värden, näm
ligen folket självt. Faran för att ett folk skall njuta sig till
döds är nog större än faran för att det skall kämpa och arbeta
sig till döds. Hos oss hava statsmakterna hittills ganska litet
bekymrat sig om huru folket använder sin fritid och sköter sina 
nöjen, men intresset därför är dock i stigande, och vi hava i 
dag behandlat en hel del frågor, som just rört sig på detta om
råde, och ett bevis för att intresset härför vuxit är också det
anslagskrav, som nu föreligger.
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Men har då verkligen idrotten en så stor betydelse för denna 
sak att vi därför skulle offra hela 100,000 kronor? Då jag där
till svarar ja, finnes det ett skäl, som för mig är alldeles tillräck
ligt avgörande, och detta är, att vi uti idrotten hava ett upp
fostringsmedel, med vilket vi kunna nå en åldersklass, som hit
tills varit i hög grad försummad, nämligen övergångsåldern, den 
egentliga ungdomsåldern, pojktiden; jag tänker särskilt på åldern 
mellan folkskolan och värnpliktstiden. Jag kan icke alls dela 
den meningen, att vi skulle låta ungdomen vara i fred tills den 
nått beväringsåldern. Nej, det är just i övergångsåren den bäst 
behöver ledning; det är den avgörande och kritiska tiden, då den 
fysiska utvecklingen är kraftigast, då nöjesbegäret är mycket 
starkt, och då karaktären danas eller åtminstone då dess grund
linjer uppdragas, men under denna tid lämna vi de unga nästan 
helt och hållet åt sig själva. Nu tror jag eller rättare jag vet, 
att eu sund idrott erbjuder en förströelse, som just svarar emot 
denna ungdoms behov. Den vill ju föra de unga från vekliga 
nöjen, vilka förslappa och blasera, ut till frisk luft, ljus och rö
relse, alltsammans stora, rika hälsokällor. Därför verkar den upp
fostrande fysiskt taget, och behovet därav växer givetvis, i samma 
mån industrialismen utvecklas och ungdomen dragés från lant
livet, som, vad man än må säga om dess enformighet, dock har 
luft och ljus och sol, in till fabrikerna, till det ensidiga arbetet, 
till trångboddhet och osunda lokaler, där både kropp och sinne 
sotas ned.

Men det är icke blott detta som idrotten utför, utan det är 
också en stor och betydelsefull moralisk faktor, såsom ock den 
föregående talaren påpekade. Idrotten lär denna ungdom att 
känna sig själv, sin begränsning och sin förmåga, den lär honom 
använda sin kraft och att hushålla med den samt söka att i sin 
verksamhet uppnå det bästa möjliga resultat. Vidare stärker den 
viljan och utvecklar ihärdighet, den alstrar »gosselynne, hoppfull 
håg och fantasi». Och därför skapar den också gärningslust. 
Detta är för mig det avgörande skälet i denna fråga. Jag vill 
visst icke underkänna att den kan medföra biverkningar, att den 
direkt och indirekt understödjer värnkraften, att den bidrager att 
utjämna klasskillnaden, något som synes mig välbehövligt i våra 
dagar, klasskampens tid.

Till sist ber jag få påpeka, att för mig ställer det sig som 
eu hederssak för Riksdagen att giva ett stöd åt idrottsföreningar, 
vilka med uppoffring av sina ekonomiska tillgångar och med 
spänning av sina yttersta krafter på ett så hedrande sätt hävdat 
Sveriges ställning i den stora internationella tävlingsstriden för- 
lidet år. Då gladdes vi och då jublade vi över att de svenska 
färgerna gingo oftast i topp. Nu, mina herrar, är det tillfälle 
att giva ett uttryck i handling åt vår erkänsla därför. Jag ber 
att få yrka bifall till reservationen.



Friherre Falkenberg: I likhet med den föregående tala
ren ber jag att få yrka bifall till reservationen. Jag vill säga, 
att generellt sett måste man väl erkänna att ett land, som in
tresserar sig för idrotten och som uppfostrar och vänjer sin ung
dom därvid, också i allvarets stund bör kunna ställa stora för
väntningar på dess utövare. Man talar i våra dagar så mycket 
om klasskillnad, men jag får säga, att det finns väl få tillfällen 
då klasskillnaden är i tillfälle att utjämnas i så hög grad som 
vid idrottsövningarna och skjutövningarna, ty på dessa neutrala 
skjutplatser eller idrottsfält lära sådana olika åsikter icke göra 
sig gällande.

När ombud för riksförbundet och centralföreningen för idrot
tens befrämjande uppvaktade regeringen i slutet av förra året, 
hade regeringen upptagit deras framställning med mycken väl
vilja; särskilt hade krigsministern intresserat sig för att detta an
slag skulle komma till stånd, och hans mening var att särskilt 
skidsporten skulle övas, synnerligast i landsorten. Det är ju all
deles givet att om man kan komma så långt, att de värnpliktiga 
när de komma till sina regementen känna något så när till de 
allmänna grunderna för skidåkning, har man, därmed undangjort 
ett ganska gott arbete, vilket ju har en icke ringa betydelse för 
vår försvarskraft.

Jag ber att, då tiden nu är långt framskriden, blott med 
dessa ord få yrka bifall till reservationen.

Herr Hahn: Vid den förberedande behandlingen av denna 
fråga har gjorts åtskilliga anmärkningar, bland annat att ärendet 
ej varit tillräckligt förberett, då man icke infordrat myndigheters 
yttranden över detsamma. Men nu är det ju så, att vi i vårt 
land egentligen icke äga några myndigheter, till vilka ett sådant 
ärende skulle kunna remitteras — gymnastiska centralinstitutet 
är väl den enda institution, som skulle kunna haft att yttra sig 
däröver. Man har också gjort den anmärkningen, att det skulle 
vara oriktigt, när det gäller ett så stort anslag som 100,000 kro
nor, att detta överlämnas åt enskilda föreningar utan att någon 
statens tjänsteman tar hand om medlen. Nu har det ju emel
lertid i statsverkspropositionen utlovats, att vid utdelningen av 
anslaget skulle iakttagas fullständig kontroll däröver att man er- 
hölle säkerhet för att anslaget komme att användas till det med 
detsamma avsedda ändamålet.

Vidare har man sagt att detta är en fråga som gäller stä
derna och att det är egentligen dessa men icke landsbygden som 
skulle hava någon nytta av anslaget. Men det vore väl under
ligt om man i Riksdagen på det sättet behandlade frågorna, att 
landsbygdens representanter icke skulle kunna vara med om ett 
anslag, därför att det företrädesvis gäller städernas intressen; då 
det är så många anslag till landsbygdens förmån, vilka vi repre-
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sentanter för städerna få gå med på. Man måste väl se till att 
rättvisa och ett likformigt förfarande i detta fall kommer till sin 
rätt inom Riksdagen.

Då återstår att se, huruvida anslaget är av beskaffenhet att 
det bör understödjas av statsmedel, och då får jag säga, att jag 
för min del i det avseendet icke hyser några betänkligheter. Jag 
tror att idrotten har en så stor betydelse för vårt land, att man 
med full trygghet kan understödja densamma från statens sida. 
Det är i allmänhet så, att när idrottens utövare samlas till tävlan 
och träning det just är vid åsynen av detta som ungdomen får 
intresse för kroppsövningar och sinnet för sådana vaknar, och 
det inverkar även på det sättet, att ungdomen därigenom också 
intresserar sig mera för deltagandet i gymnastiken inom skolorna 
än den annars skulle göra.

Så återstår att avgöra, huruvida man med statsmedel bör 
understödja deltagande i de stora världstävlingarna. För min del 
ser jag saken så, att detta bör göras på det sättet, att vårt land 
kan framdeles deltaga i internationella tävlingar och möjligen 
fortfarande bibehålla den ställning som det intog vid olympiska 
spelen förlidet år. Det är ju så i alla fall, att om en nation ej 
kan göra sig gällande vid de stora idrottstävlingarna, anser man 
att det landet i själva verket är svagt och efterblivet. Jag tror 
därför, att det äger sin stora betydelse om vi från vårt land kunna 
visa att vi ha goda skyttar, goda ryttare och fysiskt kraftiga 
män. Detta bör utåt ingiva en viss respekt, och tror jag därför att 
detta anslag borde kunna få anses för ett försvarsanslag, lika gott 
som något annat.

Jag ber att för min del få yrka bifall till reservationen.

Flen’ Cl ason: Även jag skall be att på det livligaste få 
yrka bifall till detta anslag. Jag gör det först på grund av min 
egen personliga övertygelse om det utomordentliga gagn idrotten 
kan utöva på ungdomen under uppväxtåren genom sina många 
impulser till självuppfostran, disciplin, målmedvetenhet, energi och 
uthållighet, egenskaper, som icke kunna nog uppskattas eller in
gjutas hos vårt folk. Vi stå nu i en tid, då ungdomens känsla 
för idrottens betydelse blivit på ett alldeles särskilt sätt väckt; 
och jag fattade detta anslag så, att det just då gäller att uti en 
kritisk tidpunkt gå idrottssaken till mötes. Jag gör mitt bifalls- 
yrkande jämväl särskilt med hänsyn till idrottens stora betydelse 
för stärkande av samhörighetskänslan mellan olika lager av be
folkningen; jag tror att i vårt moderna samhällsliv det finnes få 
moment, som på det viset eller i samma grad hava förmåga att 
samla och binda samman som idrotten, vare sig man ser på dess 
utövare eller, man kan gärna tillägga, åskådarna av dess övningar. 
Jag gör det också ur synpunkten av folkhälsan; ty just det ända
mål, som här närmast är å bane, idrottsplatser över hela landet
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och i olika delar av landet — ty det är ju meningen — är, så
vitt jag förstår, något, som blir så mycket nödvändigare ju mera 
genom industrialismens utveckling våra samhällen hotas med att 
uppfyllas av de intill varandra radade bostadskasernerna och 
fabrikerna utan naturliga lekplatser däremellan. Och jag gör det 
slutligen ur rent nationell synpunkt i den förvissning, att det 
knappast har funnits något medel, som så bidragit att samla och 
höja vårt nationella självmedvetande under den sista tiden samt 
i övertygelsen att idrotten allt fortfarande skall äga denna bety
delse. Och jag är viss om att jag har bakom mig alla som nit
älska för vårt nationella självmedvetande, då jag nu går att yrka 
bifall till reservationen.

Herr Lindblad, Anders: Jag är ingen fiende till idrot
ten, men jag kan omöjligen inse att det skall vara behövligt att 
här anslå 100,000 kronor till densamma. Jag ställer mig på 
samma ståndpunkt som herr Lamm från Stockholm, och har 
samma skäl som han för mitt avslagsyrkande. Den åttonde hu
vudtiteln har under de senare åren vuxit ganska betydligt, förra 
året med över 3 miljoner och under detta år med inemot 3 mil
joner, alltså rätt ansenliga summor, och det förefaller mig som 
om det vore anledning för Riksdagen att spara där det över 
huvud taget är möjligt att spara. Och har jag funnit, att just 
på detta ställe Riksdagen skulle kunna inbespara en rätt ansen
lig summa. Det har talats mycket om vilken betydelse idrotten 
har, och jag vill visst icke förneka, såsom jag i början sade, att 
den har en stor betydelse, men att den är av så ofantlig vikt 
att staten skall särskilt behöva anslå medel för densamma utöver 
den hjälp, som förut givits och utöver vad idrottsföreningarna 
själva kunnat åstadkomma genom uppvisningar av allehanda slag, 
anser jag mig icke kunna vara med om.

Det sades från en ärad talare att just nu blåser det idrotts- 
vind och därför skulle vi passa på här i dag och naturligtvis 
rätta oss efter vinden. Idrottsförbundet har tydligen också för
stått att det blåste idrottsvind och därför kommit in med anspråk 
på detta anslag av 100,000 kronor. Dessa medel skulle, menade 
också samma talare, komma en stor del av de mindre bemedlade 
idrottsmännen till godo, men jag föreställer mig att i det stora 
hela blir det icke dessa, som få de 100,000 kronorna, enär de 
mindre bemedlade näppeligen kunna vara med i dessa rekordtäv
lingar, vilka jag antar detta anslag närmast avser, och sålunda 
väl bli utan åtminstone något väsentligt av detta anslag.

För min del får jag säga, att även vissa utväxter på idrottens 
område gör, att jag icke är benägen att vara med om anslaget i 
fråga. Jag tänker nu närmast på förhållandena i den stad, där 
jag har mitt hemvist. Där har man idrottsföreningar, vilka, som 
herrarna veta, äro ganska livaktiga, och varje höst under de se-
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Dåre åren har det ställts till med stora brottningstävlingar, som 
räcka 8—14 dagar och i stora lokaler, som varenda afton äro 
överfyllda av en intresserad publik. Jag är alldeles övertygad 
om att dessa brottningstävlingar ingalunda verka uppfostrande på 
den ungdom, som sitter på läktaren och åser brottningarna. Man 
hör detta, då man kommer ut på gatan, där ungdomarna disku
tera vad de sett och huru de uppfattat de knep som använts. 
De äro så intresserade av dessa brottningar, att de över huvud 
taget glömma allt som tilldrager sig omkring dem, och då de 
själva brottas på gatorna, är det naturligt att de också använda 
de knep de inhämtat genom bevistandet av »tävlingarna». För 
min del känner jag mig övertygad, att dessa brottningar, om de 
eljest kunna anses höra till idrott, utöva en förråande inverkan 
på ungdomen. Så långt min erfarenhet sträcker sig beträffande 
Göteborg, har jag funnit detta, och jag kan därför icke inse, att 
det bör utgå något statsanslag för ett ändamål, som på detta 
sätt kan missbrukas. Nu har ju staten bidragit icke så litet in
direkt till idrottens främjande. Genom ett lotteri har idrottsför
bundet fått in ganska ansenliga summor och även på annat sätt 
har man fått in penningar till rätt betydande belopp, genom upp
visningar och dylikt. Det förefaller mig då, som om staten skulle 
kunna bli befriad från extra utgifter för sådana ändamål, och då 
jag anser, att dessa 100,000 kronor kunna bättre användas än 
just till detta, ber jag att få yrka bifall till utskottets hemställan.

Flen- Ekman, Carl Gustaf: Efter de inlägg, som gjorts 
av medlemmar från utskottet, vilka biträtt dess hemställan om 
avslag, har jag endast några få ord att tillägga. Ty efter den 
konstbevattning av opinionen inom kamrarna, som försiggått i 
dessa dagar, då såsom ett duggregn fallit ned över oss telegram 
från alla håll och kanter, från idrottsmän och idrottsvänner, som 
uppfordra oss att »visa intresse» för saken, är jag övertygad om, 
att jag och mina meningsfränder komma att stanna uti en myc
ket liten minoritet inom kammaren.

Jag har reserverat mig delvis mot motiveringen, fast jag 
kommit till samma slut som utskottet. Dels lämnas uti motive
ringen en uppgift rörande idrottsföreningarnas tillgångar, som 
icke är fullt överensstämmande med verkliga förhållandet för 
närvarande, och dels göres ett uttalande rörande idrottsrörelsens 
utveckling uti osund riktning, som jag icke kunnat fullt biträda. 
För mig är det naturligt, att en idrottsrörelse, av beskaffenhet att 
kunna entusiasmera ungdomen, måste utnyttja tävlingsmomentet; 
det är såvitt jag förstår fullständigt oskiljaktigt från denna 
rörelse. Men huruvida sedan en rörelse, som med sig har för
knippad ett sådant oskiljaktigt moment, lämpligen bör göras till 
föremål för statsunderstöd är en annan fråga, vilken det före
faller mig som om man med skäl skulle kunna uppkasta.
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Här har diskuterats om vilken nytta idrotten har med sig. 
Det förefaller som om den formuleringen av frågans innebörd för 
Riksdagens vidkommande icke är den rätta. Frågeställningen 
synes mig icke böra vara huruvida den företeelse, som under
stödet gäller, är uppmuntran värd eller icke, utan snarare, huru
vida denna rörelses krav på understöd är så oavvisligt och be
fogat i jämförelse med andra krav, som trängas om statsbidrag, 
att det är uppenbart att företräde bör givas åt kravet på idrotts
rörelsens understödjande. Och ställer man upp frågan så, har 
jag åtminstone kommit till det resultatet, att detta knappast kan 
vara fallet.

Tillfällen finnas, då vi i kammaren äro fullt eniga om, att 
största sparsamhet bör iakttagas. Så är fallet då vi t. ex. er
inras om att statsskulden stigit från 300 miljoner vid seklets bör
jan till över 600 miljoner, eller i det ögonblick, när vi få känne
dom om att budgeten, trots att den bygger på en uppåtgående 
period, är så spänd, att man kan frukta att beräkningarna må
hända ej skola hålla streck utan anlitande av ytterligare skatte
medel utöver de nuvarande. Men när vi sedan var för sig skola 
tillämpa denna grundsats, så visar det sig att knappast någon 
vill tillämpa den generellt, utan blott partiellt på områden, för 
vilka man har ett mindre starkt intresse. Då frågan är om 
fjärde och femte huvudtitlarna finnas ledamöter, som på andra 
områden ivrigt betona sparsamhetsmomentet — personer till och 
med från det karga Småland, där man eljest ej är fallen för 
det sentimentala — vilka med en hänförelse, ägnad att i hög 
grad påverka kammaren, tala för de högre anslagen. När det 
gäller sjätte huvudtiteln med dess stora, otillfredsställda sociala 
krav, av vilka en hel del ständigt föreligga och ett särdeles 
aktuellt sådant mycket snart kommer att framläggas på kam
rarnas bord, då finna många med rätta, att vad staten kan giva 
endast är ytterligt obetydligt. Samma känsla erfar man då det 
är fråga om sjunde huvudtiteln, då handelns och näringarnas 
män framhålla, att här gäller det produktionen, ett område, där 
statsmedel alldeles särskilt fördelaktigt kunna tagas i anspråk. 
Och vilka sympatierna äro för den åttonde huvudtiteln, hava vi 
hört i dag. _ Det visar sig alltså, att, när vi skola realisera spar- 
samhetsprincipen, brister sammanhållningen fullständigt.

För en stund sedan sökte en representant från övre Norr
land göra gällande, att här skulle man genom bifall kunna främja 
»hoppfull håg och fantasi». Jag får säga, att det är mycket 
göda egenskaper i allmänhet taget, men huruvida de äro lämp
liga avgörande sådana, när det gäller anslå statsmedel för något 
visst ändamål, det blir en annan sak.

Nu är det så, att idrottsföreningarna förut disponera bety
dande medel. Den ena av de båda föreningar, som gjort fram
ställningen, har från idrottslotteriet kvar 1,100,000 kronor, av
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Om under- vilka den äger uppbära räntan. Och den andra föreningen, riks- 
St°idrotten ^ förbundet, har en halv miljon, varutav ränta åtnjutes. Jag tror 

. därför, att i jämförelse med utlandet är redan nu den svenska
or s'' idrottsrörelsen ekonomiskt ganska väl tillgodosedd. Det ådrog 

sig allmän uppmärksamhet, när det i London 1908 väcktes fråga 
om var nästa olympiska spel skulle hållas, att det fattiga Sverige 
då kunde säga: vi äro färdiga att anordna dessa olympiska spel. 
Visserligen var det en delvis smickrande uppmärksamhet, det 
kan ju ej bestridas, men betänksamma ekonomer frågade sig 
själva, huruvida icke ändå detta erbjudande vore ett utslag av 
den jag må säga ekonomiska chauvinism, för vilken vi svenskar 
i allmänhet äro benägna.

Utom sparsamhetsskälen vill jag framhålla, att det tinnes 
också för mig ett par andra omständigheter som motivera avslag. 
Jag föreställer mig nämligen, att man på det ifrågavarande om
rådet har större utsikt än på en hel del andra att erhålla bidrag 
från enskilda intresserade håll, och att det sålunda knappast kan 
ur denna synpunkt vara behövligt att man här ställer så stora 
krav på statskassan. Jag tror även, att det finnes ett ytterligare 
skäl till betänksamhet i den omständigheten, att man torde kunna 
fordra större sparsamhet utövad inom idrottsrörelsens egen led
ning. Det gör ett egendomligt intryck, när man bland motiven 
för ett statsanslag läser att idrottsföreningarna för endast förvalt
ningen av fonderna utbetala icke mindre än 3,000 kronor om 
året. Men därtill vill jag också lägga, att jag är icke säker på, 
huruvida ett statsunderstöd åt idrottsrörelsen verkligen skulle 
komma att gagna den på sätt man föreställer sig. Jag kan tänka 
mig, att detta är en av de rörelser, för vilka ett statsanslag i 
stället för att verka eggande och befrämjande skulle kunna komma 
att medföra ett försvagande av initiativkraften och en avmatt
ning i avseende å själva det bärande intresset för idrottsrörelsens 
utbredning.

På dessa skäl anhåller jag att få hemställa om bifall till ut
skottets avslagsyrkande.

Herr N i 1 s o n, K. A.: Då jag är livligt intresserad för 
idrottsrörelsen och principiellt sett gärna ville understödja den
samma, men då jag å andra sidan hyser samma sparsamhets- 
känslor som den siste ärade talaren framlagt, har jag varit myc
ket tveksam, huru jag skulle ställa mig i denna fråga. Jag har 
därför bestämt mig för att framkomma med ett medlingsförslag, 
vilket jag gör särskilt därför, att då man studerar den tabell, 
som idrottsförbundet uppställt och inlämnat till Kung! Maj:t, 
finner man, att blott för administrationen av riksförbundet och 
de lokala föreningarna anses åtgå 46,600 kronor. Det vore ju 
någonting alldeles orimligt, att vi här skulle med så betydande 
belopp bidraga till att betala en sådan administration. Andra
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folkrörelser förekomma och tränga sig fram i landet, men de Om under- 
slcöta sin administration själva och åtnjuta icke något som helst stof^^n av 
understöd för detta ändamål från det allmänna. Det synes mig . '
därför, att, om man vill understödja idrottsrörelsen, skulle en or s' 
medelväg här kunna tänkas, och jag skall därför helt kort och 
gott, herr talman, anhålla få föreslå, att kammaren behagade att 
i stället för 100,000 kronor ställa 50,000 kronor till Kungl. Maj:ts 
förfogande för samma ändamål och på samma sätt som i reser
vationen framhållits.

Herr H o 1 m q u i s t: Då denna diskussion tog sin början 
och den ena talaren avlöste den andra, förnam man en känsla 
av att leva i Lings gamla fosterland, och man förstod att dessa 
män hade den rätta blicken för vår gymnastiks och idrottens 
verkliga betydelse. Men sedan började en liten debatt, vilken kom 
dessa mina känslor på skam, eftertänksamhetens kränka blekhet kom 
i stället och man frågade: ha vi råd att göra det här offret, 
skulle det icke möjligen kunna prutas något? Det var det sista budet.

Jag har granskat de skäl, som här av ett par talare anförts 
emot reservationen och först och främst detta så kallade spar- 
samhetsskäl. Man säger, att huvudtiteln svällt ut, man måste på 
något ställe spara och spara på ett sådant sätt, att det verkligen 
kännes, såsom t. ex. att här stryka de ifrågasatta 100,000 kro
norna. Ja, mina herrar, nog är det bra att spara, men ingalunda 
sparar man genom att vägra understöd åt en sak, som jag vågar 
påstå, att ingen enda i denna kammare förklarat icke vara fullt 
värdig ett understöd.

Vad nu själva understödsbeloppet beträffar, säger man att 
staten redan givit så mycket. Vad har då staten givit? Såvitt 
jag kan finna har staten icke givit någonting alls. Kungl. Maj:t 
har såsom representant för den svenska staten tillåtit inrättande 
av ett idrottslotteri, och Sveriges folk, enskilda män och kvinnor, 
ha köpt lotter däruti, och på den vägen har man fått ett ganska 
avsevärt kapital. Vidare har man byggt Stadion, som vunnit 
allmän tillfredsställelse och beundran; detta giver emellertid för 
närvarande icke ett öre i behållning, men väl har det kostat åt
skilligt med pengar. Slutligen kommer därtill, att för att möj
liggöra de olympiska spelen har en hel del av de genom en
skilda personers uppoffringar åstadkomna medel gått förlorade, 
och därigenom är också den budget, som uppgjorts för central
föreningen och riksförbundet, rubbad.

Nu begär man ingenting annat än att, med gillande av en 
finansplan, som förutsätter ett så stort anslagsbelopp som det 
äskade få detta anslagsbelopp för idrottens främjande. Jag har 
icke hört någon enda talare säga, att någon som helst post i det 
sålunda framställda finansförslaget är för högt tilltagen eller på 
något sätt oriktig, och då kan jag icke heller fatta det förslag,
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som nu här sist framkommit, att pruta på ett belopp, som ingen 
människa funnit vara för högt.

Det har av en föregående talare sagts, att opinionen här 
blivit på något sätt »konstbevattnad». Jag förstår icke riktigt 
det sättet att se saken. Det har gått därhän, att svenska folket 
och särskilt Sveriges ungdom fattats av en stor entusiasm för 
idrotten och vad därmed hör samman, och denna ungdom har 
begagnat varje tillfälle för att giva tillkänna denna entusiasm. 
Jag talade vid en ganska erfaren och icke så ung man för ett 
par timmar sedan, som alltid ställt sig ovillig mot svensk idrott, 
men han förklarade, att efter en sådan entusiasm från vårt lands 
ungdom måste han lämna sin gamla ställning.

Man har vidare framhållit, att den svenska idrotten skulle 
fortfarande i mycket stor omfattning kunna leva på enskild offer
villighet. Ja, mina herrar, jag är alldeles övertygad om, att så 
kommer det nog för framtiden att bliva förhållandet, även om 
Riksdagen skulle lämna de nu ifrågasatta 100,000 kronorna, men 
på samma gång ber jag att få fastslå, att det just fodrats denna 
högst betydande offervillighet och entusiasm för idrotten, för att 
den skulle kunnat nå fram till den punkt där den nu befinner 
sig. Själv har jag uti det län, varest jag varit en av de ledande 
krafterna för idrotten, gjort den erfarenheten, att den enskilda 
offervilligheten ofta varit så stor, att jag ibland känt mig tvek
sam, om jag skulle till sista öret utkräva den. Det har varit 
personer i den ekonomiska ställning, vilka erbjudit sin medverkan, 
om vilka jag vetat, att de helt säkert haft stort behov att på 
annat sätt använda sina penningar.

Det har så länge och så ofta talats om en sund själ i en 
sund kropp, och detta är ju ett vackert tal. Här är nu tillfälle 
att omsätta detta tal i fruktbärande och fruktbringande handling, 
och det kan ske genom att biträda reservationen, till vilken jag 
således yrkar bifall.

Efter det överläggningen förklarats härmed slutad, yttrade 
herr talmannen, att i avseende på föreliggande punkt förelåge 
följande yrkanden: l:o) att utskottets hemställan skulle bifallas; 
2:o) att kammaren, med avslag å vad utskottet hemställt, skulle 
antaga det förslag, som innefattades i den av greve Fredrik 
Wachtmeister m. fl. vid punkten avgivna reservation; och 3:o) 
av herr Nilson, K. A., att sistnämnda förslag skulle antagas med 
den ändring, att anslagets belopp bestämdes till 50,000 kronor.

Sedermera gjorde herr talmannen propositioner i enlighet 
med dessa yrkanden och förklarade sig finna propositionen på 
bifall till det under 2:o) upptagna yrkandet vara med övervägande 
ja besvarad.

Votering begärdes, i anledning varav och sedan till kontra
proposition därvid antagits bifall till utskottets hemställan, upp-



sattes, justerades och anslogs en omröstningsproposition av föl
jande lydelse:

Den, som avslår vad statsutskottet hemställt i punkten 231 
av sitt utlåtande nr 8 och antager det förslag, som innefattas i 
den av greve Fredrik Wachtmeister m. fl. vid punkten avgivna 
reservation, röstar
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Ja;

Den, det ej vill, röstar

Nej;

Vinner Nej, bifalles utskottets hemställan.

Vid slutet av den häröver anställda omröstningen befunnos 
rösterna hava utfallit sålunda:

Ja — 91;

Nej — 25.

På hemställan av herr talmannen beslöt kammaren att till 
ett annat sammanträde uppskjuta den fortsatta behandlingen av 
föreliggande utlåtande ävensom handläggningen av återstående 
ärenden på föredragningslistan.

Föredrogos och hänvisades till statsutskottet följande under 
dagen avlämnade kungl. propositioner:

nr 105, angående anställande av en extra föredragande inom 
s j öf örs varsdepartementet;

nr 112, angående förslag till utgiftsstat för postsparbanken 
in. in.;

nr 114, angående beviljande av låneunderstöd åt ostkust
banans aktiebolag; samt

nr 115, angående anläggning av statsbana från Karungi till 
Haparanda m. in.

Föredrogos och hänvisades till bankoutskottet nedannämnda, 
denna dag avlämnade kungl. propositioner:

nr 106, angående överflyttning av f. d. föreståndare och 
lärare vid numera indragna navigationsskolor till allmänna in- 
dragningsstaten; och

nr 107, angående extra anslag för utdelande av tillfälligt 
understöd åt f. d. daglönare vid marinen.
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Upplästes och godkändes konstitutionsutskottets förslag till 
Riksdagens skrivelser till Konungen:

nr 23, i anledning av väckt motion angående ändring i vissa 
delar av förordningen om kyrkostämma samt kyrkoråd och skol
råd i Stockholm;

nr 24, i anledning av väckt motion om skrivelse till Konun
gen i fråga om utarbetande och framläggande av förslag till be
stämmelser rörande utseende av suppleanter för stadsfullmäktige;

nr 25, i anledning av väckt motion om ändrad lydelse av § 
32 stycket 2 i förordningen om landsting;

nr 26, i anledning av väckt motion om skrivelse till Kungl. 
Maj:t angående tillägg i visst syfte till de i förordningen om 
kommunalstyrelse på landet upptagna bestämmelser rörande upp
rättande av utgifts- och inkomstförslag; samt

nr 27, i anledning av väckt motion om skrivelse till Kungl. 
Maj:t angående tillägg i visst syfte till de i förordningen om 
kyrkostämma samt kyrkoråd och skolråd upptagna bestämmelser 
rörande upprättande av utgifts- och inkomstförslag.

Upplästes och godkändes lagutskottets förslag till Riksdagens 
skrivelse, nr 30, till Konungen, i anledning av väckt motion an
gående ändring i 27 § i lagen den 1 juli 1898 om de svenska 
lapparnas rätt till renbete i Sverige.

Upplästes och godkändes Riksdagens kanslis förslag till Riks
dagens skrivelse, nr 28, till fullmäktige i riksgäldskontoret i fråga 
om utskänkningen av brännvin, vin och öl i Riksdagen lokaler.

Anmäldes och bordlädes statsutskottets utlåtande nr 32, i 
anledning av Riksdagens år 1912 församlade revisorers berättelse 
angående verkställd granskning av statsverkets jämte därtill hö
rande fonders tillstånd, styrelse och förvaltning under år 1911.

Justerades sex protokollsutdrag för denna dag.

Kammarens sammanträde avslutades kl. 5,46 e. m.

In fidem
A. v. Krusenstjerna.

Stockholm, A.-B. Fahlcrantz’ Boktryckeri, 1913.


